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روزنامه صبح ایران

نماینده ولی فقیه در سپاه:

سپاه در مسائل متعارف سیاسی ورود نمی کند

رئیس سازمان اسناد و کتابخانه ملی ایران:

64 دستگاه اسناد خود را به سازمان اسناد نمی دهند

سردار فدوی:

سپاه مقتدرتر از هر زمانی است

نگاهی به فراز و فرودهای نرخ تورم

تورم روی دورکُند
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وزیر اطلاعات با اشاره به اینکه ویروس اختلاف جامعه را نابود می 
کند گفت: همانطور که فرد مسوولیت هایی برای کارنامه مثبت خود 
دارد یک ملت هم باید کارنامه مثبت داشته باشد.حجت الاسلام 
والمسلمین سید محمود علوی روز سه شنبه در آیین رونمایی از چهار 
جلد کتاب »انقلاب اسلامی در استان سمنان به روایت اسناد ساواک« 
که در تالار امیرکبیر دانشگاه سمنان برگزار شد افزود: ملت ایران در 

سایه رهبری امام راحل در انقلاب اسلامی  کارکرد...

رئیس جمهوری تلاش مضاعف در مسیر مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
را در سال رونق تولید، برای بهبود شرایط تولید در کشور ضروری و 
بسیار با اهمیت خواند و گفت: مبارزه با قاچاق باید به صورت سیستمی 
از مبداء تا مقصد باشد.حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز 
سه شنبه در جلسه ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز، ضمن 
قدردانی از تلاش های عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور و علی 

مویدی خرم آبادی رئیس ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز...

وزیر اطلاعات:

ویروس اختلاف 
جامعه را نابود می کند

رئیس جمهور:

مبارزه با قاچاق از مبداء
تا مقصد سیستمی شود
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استاندار قم گفت: اداره کل استاندارد قم باید اولویت های خود را مشخص و با توجه به 
ظرفیت های خوب قم در زمینه های مختلف به ویژه تولید غذای حلال یک نشان ویژه استاندارد 
برای این استان تعریف کند.بهرام سرمست روز سه شنبه در پانزدهمین جلسه کارگروه تسهیل 
و رفع موانع تولید در تالار امام جواد )ع( استانداری اظهار داشت: نشان استاندارد برای یک کالا، 
نشان اعتباردهنده و سرمایه افزاینده آن به شمار می آید.وی بیان داشت: در جامعه باید به گونه ای 
فرهنگ سازی شود که وقتی یک کالایی این نشان را دریافت می کند، خیال مصرف کننده از 
همه چیز راحت شود.وی با تاکید بر ایجاد رغبت در تولیدکنندگان برای دریافت نشان استاندارد 
گفت: در ارائه نشان استاندارد به کالاهای مختلف باید استانداردهای جهانی مدنظر قرار گیرد.

سرمست ادامه داد: دادن نشان استاندارد به کالا برای تولیدکنندگان باید به حدی...

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( گفت: برخی مداحان و سخنرانان که سبک ها و 
برنامه های خاص دارند وارد قم شده و برنامه های اصیل فرهنگی را خنثی می کنند.آیت الله سید 
محمد سعیدی ظهر سه شنبه در نشست ستاد شؤن فرهنگی اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم 
که در سالن محراب شبستان امام خمینی )ره( حرم حضرت معصومه )س( برگزار شد، اظهار داشت: 
در قرآن کریم بر لزوم پاسداری از مرزها و حدود الهی تاکید شده است.وی با بیان اینکه قرآن کریم 
حد و مرزها را به مؤمنان معرفی کرده است، افزود: لازم است زمانی که دست تحریف می خواهد 
احکام، معارف، نمادها و شعائر مذهبی را به انحراف بکشاند با تمام وجود در مقابل آن ایستادگی کرده 
و از آن دفاع کرد.وی با بیان اینکه افرادی به دنبال بی محتوا کردن درون دین هستند، تصریح کرد: 

متأسفانه گاهی انحراف هایی از بیرون قم وارد این شهر می شوند که باید با آن مقابله کرد...

استاندارقم: 

نشان ویژه استاندارد 
برای قم تعریف شود

آیت الله سعیدی:

برخی مداحان در قم برنامه های
 اصیل فرهنگی را خنثی می کنند
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شورای وحدت اصولگرایان 
مصرف انتخاباتی دارد

غلامرضا مصباحی مقدم : 

معاون اول رئیس جمهوری:

تلاش ها بر تامین کالاهای 
مورد نیاز کشور متمرکز شود

تخفیف مجازات سربازان فراری

و  به ظرفیت ها  اشاره  با  اول رئیس جمهوری  معاون 
توانمندی های جوانان ایرانی گفت : همه مسئولان باید روی 
این موضوع که چگونه باید کالاهای وارداتی را خود تولید 
کرد، تمرکز کنند.اسحاق جهانگیری روز سه شنبه در آئین 

امضای تفاهم نامه همکاری بین سازمان برنامه و بودجه و 
گروه صنعتی مپنا در شهرستان فردیس استان البرز افزود: 
در شرایط اقتصادی کنونی جوانانی که توانایی تحول را در 

کشور دارند باید مورد حمایت قرار دهیم....

 با اولین لرز اقتصاد در سال گذشته، تورم تب کرد و تمام پنبه های دولت برای مهار تورم رشته شد. زمانی که دولت تدبیر 
و امید اداره کشور را از دولت قبل تحویل گرفت، نرخ تورم بیش از 40 درصد بود و با کاهش توان خرید، مردم تحت فشار 
اقتصادی قرار داشتند. از این رو کاهش نرخ تورم و ثبات قیمت ها به مهم ترین ماموریت تیم اقتصادی روحانی تبدیل شد.

اگر از انصاف به دور نباشیم دولت تدبیر در دوره اول به درستی و با اتخاذ سیاست صحیح بر مبنای منطق اقتصاد توانست 
نرخ تورم را از 40 درصد به کمتر از 10 درصد برساند و آرزوی تک رقمی شدن تورم به تحقق پیوست...
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در نظر دارد  نسبت به تهیه  وساخت پنجره  فلزی پروژه 72 هکتاری تپه مرادآب  را از طریق  تجدید  مناقصه عمومی  به  اشخاص  
حقیقی و حقوقی  واجد شرایط واگذار نماید.

1-شرایط  اشخاص حقوقی:  اشخاص حقوقی  - اساسنامه شرکت -  کد اقتصادی - ارزش افزوده - آگهی تاسیس-آخرین تغییرات 
)روزنامه رسمی(  و سایر مدارك ثبتی- رتبه 5 ابنیه یا مجوز ازاداره کل تعاون کارورفاه اجتماعی یا موضوع مرتبط دراساسنامه 

وفعالیت شرکت  الزامی است.
اشخاص حقیقی : کارت ملی -شناسنامه  - پروانه کسب یا کارگاه تولیدی- ارزش افزوده 

  2- سپرده شرکت در  مناقصه به یکی از روشهای ذیل ارائه گردد: 
- متقاضیان می بایست بابت شرکت درمناقصه مبادرت به ارائه ضمانتنامه بانکی ) تا 45 روز اعتبار داشته وقابل تمدید باشد (  به 

مبلغ137/500/000 ریال
- واریز فیش نقدی به مبلغ فوق به حساب شماره 100100100121 بانک شهر شعبه عظیمیه 45 متری کاج به نام شهرداری کرج 

3-برندگان نفر اول و دوم  مناقصه  هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نباشند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد .
4-سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج در رد یا قبول پیشنهادات مختار است.

5- مبلغ 500/000 ریال بابت هزینه خرید اسناد  مناقصه به حساب شماره 700824126398بانک شهر شعبه عظیمیه واریز و  واصل 
فیش واریزی به امورپیمانهای سازمان ارائه نمایند .) با همراه داشتن کارت اعتباری امکان واریز وجه درمحل وجود دارد ( 

6-متقاضیان جهت خرید اسناد مناقصه  از تاریخ نشر این آگهی به مدت ده روز می توانند در ساعت اداری به امورقراردادهای 
سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج  واقع - عظیمیه- ضلع شمالی میدان استقلال- طبقه اول دفتر امور پیمانها 

مراجعه و یا با شماره تلفن 32540303 )026( تماس حاصل نمایند.
7-محل دریافت اسناد و قبول پیشنهادات: دبیرخانه سازمان می باشد.

8- مهلت ارائه و تحویل اسناد: حداکثر 10 روز کاری از تاریخ درج آگهی و تاریخ بازگشایی پاکات اولین جلسه بعداز عودت اسناد 
میباشد.

9-  همراه داشتن مهرشرکت  و معرفی نامه ممهور  به مهر و امضاء مدیر عامل شرکت هنگام خرید اسناد مناقصه الزامی می-باشد.
10- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه  مندرج شده است .

11-هزینـه چاپ  دو آگهـی  توامان به عهده برنـده  مناقصه می باشد .
12-مبلغ 10%  کل پیشنهادی وجه نقد یا ضمانت نامه بانکی بعنوان سپرده حسن انجام تعهدات ازبرنده اخذ خواهد شد. 

13- مبلغ کل رقم قرارداد بصورت100% تهاتر با ملك )در سطح مناطق شهرداری کرج ( محاسبه و ازمبلغ صورت وضعیت ابتدا 
کسورات قانونی ) بیمه - مالیات - سپرده ( کسر وسپس سهم ودرصد تهاتر محاسبه میگردد.

سازمان سیما،منظر و 
فضای سبز شهری شهرداری کرج 

امور قراردادها و روابط عمومی سازمان سیما،منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج

آگهـی  تجدید مناقصه عمومی به  شمـاره   16  - 98 

 

 مبلغ اولیه موضوع تجدید  مناقصه ردیف

 ریال000/000/250/7 هکتاری تپه مرادآب 27تهیه  وساخت پنجره  فلزی پروژه  1

 

مدیرعامل فولاد مبارکه گفت: خون 
توسعه و بهره وری همیشه در رگ های 
فولاد مبارکه جاری بوده است و امروز 
با در نظر گرفتن محدودیت ها، بیش از 
هر زمان دیگر به ارتقای هدفمند این دو 
مقولۀ مهم نیازمندیم تا همچنان برای 
ذی نفعان و به طورکلی برای کشور ارز و 

سودآوری اقتصادی ایجاد کنیم.
بیست  و  در  عظیمیان  مهندس 
 ششمین همایش بهره وری شرکت با 
تأکید بر لزوم ارتقای حداکثری بهره وری 
نیروی انسانی و تجهیزات ضمن قدردانی 
از تمامی زحمات صورت گرفته در گروه 
فولاد مبارکه تصریح کرد: تاکنون این 
مجموعۀ عظیم با تولید انواع ورق های 
کرده  تأمین  را  کشور  نیاز  فولادی 
است؛ اما از این پس، صرفا تولید ورق 
هدف فولاد مبارکه نخواهد بود، بلکه 
باید با همت و پشتکار به سوی صاحب 

تکنولوژی شدن حرکت کنیم.
بیان  با  و  وی در همین خصوص 
راه  دو  توسعه ها  اجرای  برای  این که 
پیش رو داریم گفت: راه اول این است 
که اجرای توسعه ها را به دست صاحبان 
فناوری خارجی و اصطلاحا »کلید در 
دست« بسپاریم و راه دوم این است آن را 
با سپردن به دست توانمند شرکت های 
داخلی و الگوبرداری از فناوری های روز 
دنیا با هدف صاحب تکنولوژی شدن 
پیش ببریم. به خوبی روشن است که 
راه دوم به خیر و صلاح است. به خاطر 
هدفمند،  توسعه های  باشیم  داشته 
ضامنِ در اوج ماندن فولاد مبارکه است 
و همراهی همۀ کارکنان خلاق، موفقیت 

این مسیر روشن را تضمین می کند.
تولید  اهمیت  بیان  ضمن  وی 
در  بیشتر  ارزش افزودۀ  با  محصولات 
جزم  را  خود  عزم  باید  گفت:  کشور 
کنیم تا با نورد کردن حداکثری فولاد 

مبارکه  فولاد  گروه  در  تولیدی  خام 
و  شرکت  برای  بیشتری  ارزش افزوده 

اقتصاد کشور حاصل کنیم.
وی در بخش پایانی سخنان خود 
اظهار داشت: تمدن و سابقۀ کشور ایران 
و پیشرفت  مسلمانان در بسیاری از علوم، 
گواه این است که ما در مقاطعی از زمان 
سرآمد همۀ کشورها بوده ایم؛ بنابراین 
امروز هم می توانیم با همت و همدلی 
بیشتر دوباره به دوران اوج و اقتدار ایران 

اسلامی دست یابیم.
همۀ  علی رغم  گذشته  سال 
برای  جهات  تمامی  از  محدودیت ها، 

فولاد مبارکه سال پرخیروبرکتی بود
تکنولوژی  معاون  نیکفر  منوچهر 
با  همایش  این  در  نیز  مبارکه  فولاد 
وضعیت  و  عملکرد  از  گزارشی  ارائۀ 
بهره وری کارکنان و تجهیزات در سال 
97 گفت: سال گذشته علی رغم همۀ 
برای  جهات  تمامی  از  محدودیت ها، 

فولاد مبارکه سال پرخیروبرکتی بود.
در  افزود:  همین خصوص  در  وی 
واحد گندله سازی دستاوردی درخشان 
حاصل شد و با تولید 7 میلیون و 459 
سالانه  برنامه  درصد   102 تن،  هزار 
محقق گردید. در واحد ریخته گری با 
تحقق 97 درصد برنامه 6 میلیون و 

317 هزار تن فولاد خام تولید شد. در 
واحد نورد گرم با تحقق کم نظیر و 106 
درصدی برنامه 5 میلیون و 176 هزار 
تن ورق گرم تولید شد. در واحد نورد 
سرد نیز با تولید یک میلیون و 555 
هزار تن محصول 104 درصد برنامه 
تحقق یافت که شایستۀ قدردانی است.

وی با بیان این که از حاصل دسترنج 
و تلاش کارکنان فولاد مبارکه، از ابتدای 
بهره برداری تاکنون، بیش از 87 میلیون 
تن انواع محصولات فولادی به بازارهای 
داخلی کشور عرضه شده است، گفت: 
این شرکت با نگاه به بازارهای جهانی 
عرصۀ  در  است  کرده  تلاش  همواره 
صادرات نیز با اولویت تأمین بازار داخل، 
برای کشور ارزآوری مناسبی ایجاد کند.

در سال 1391 به ازای هر نفر 393 
تن فولاد و در سال 1397 با افزایش 
قابل ملاحظه ای 581 تن فولاد تولید 

شده است
نیکفر خاطرنشان کرد: روند روبه رشد 
تولید در فولاد مبارکه حاصل اجرای 
بهره وری  افزایش  و  توسعه  طرح های 
نیروی انسانی و تجهیزات شرکت بوده 
است؛ تا جایی که به طور مثال، در سال 
1391، به ازای هر نفر 393 تن فولاد 
افزایش  با  میزان  این  و  شده  تولید 

قابل توجهی در سال 1397 به 581 تن 
افزایش یافته است.

معاون تکنولوژی فولاد مبارکه در 
همین خصوص و با تأکید بر این که 
به عنوان  اکنون  مبارکه  فولاد  شرکت 
یک شرکت جهان تراز باید در زمینۀ 
بهره وری به شرایط بهتری دست یابد 
گفت: برای این که بتوانیم با شرکت های 
پیشرو و الگو مانند اردمیر )719 تن بر 
نفر(، تاتا استیل )918 هزار تن بر نفر(، 
پوسکو )1.416 هزار تن بر نفر( و بائو 
استیل که یک میلیون و 479 هزار تن 
بر نفر است رقابت کنیم، نیاز به همت و 
تلاش زیادی داریم؛ در غیر این صورت 
رقابت پذیری شرکت به مخاطره خواهد 

افتاد.
رسیده  بهره برداری  به  پروژه های 
در  اجرا  حال  در  و   1397 سال  در 
سال جاری، موضوع بخش دیگری از 
سخنان معاون تکنولوژی فولاد مبارکه 
بود. وی در این زمینه گفت: مهم ترین 
این پروژه ها عبارت اند از: 1- توسعۀ زیر 
سقف مجتمع فولاد سبا برای افزایش 
ظرفیت از 750 به یک میلیون و 650 
هزار تن؛ 2- افزایش ظرفیت کارخانۀ 
فولادسنگ  شرکت  کلسینه  آهک 
مبارکه با احداث دو کورۀ 400 تنی در 
دو فاز و در مجموع 800 تن در روز؛ 3- 
احداث نیروگاه CHP مجتمع فولاد سبا 
 CHP4.2 با طراحی و اجرای 7 دستگاه
تقلیل  ایستگاه  احداث   -4 مگاواتی؛ 
فشار گاز به منظور تأمین گاز موردنیاز 
طرح های توسعۀ ظرفیت فولاد خام تا 
7.2 میلیون تن؛ 5- احداث تصفیه خانۀ 
پساب صنعتی فولاد مبارکه با ظرفیت 
 -6 ساعت؛  در  مترمکعب   3000
بهره برداری از طرح جمع آوری، تصفیه 
و انتقال پساب شهرهای مجاور شرکت 

با ظرفیت 450 لیتر بر ثانیه.

آیا دیپلماسی 
بحران فعلی را حل می کند؟

الملل همواره عرصه چالش دودیدگاه  نظام بین 
متفاوت " حقوق بین الملل" و " سیاست بین الملل" 

بوده و خواهد بود . در مورد اینکه گفتمان حقوقی مسلط است یا مسیرهای 
دیپلماتیک و سیاسی کارهای مرتبط با دیپلماسی راه گشای مسایل بین الملی 
است، بحث های نظری فراوانی شده اما واقعیت آن است که گفتمان مسلط بر 

نظام بین الملل را ماهیت و ساختار روابط آن تعیین می کند. 
نظام بین الملل که بعد از جنگ سرد وارد عرصه آنارشیک شده بود امروز 

بیش از پیش به مدل های سیاسی " عملگرا " و " فرا عملگر" متکی است .
و  هاست  دولت  عمل  ملاک  محور  نتیجه  های  خروجی  ها  مدل  این  در 
بازیگران بیش از آنکه اسیر احساسات آرمانگرایانه شوند در چهارچوب " هزینه 
و فایده " رفتار می کنند. نهایتآ اینکه باید بپذیریم که نظام بین الملل به لحاظ " 

حقوقی ،داوطلبانه "  بسته بوده  و به  لحاظ " سیاسی و دیپلماتیک"  باز  است.
که  سیاست  جهان  در  موجود  های  تنش  به  گردیم  باز  مقدمه  این  با 
موضوع خروج آمریکا از برجام و عواقب آن اگر مهمترین آن ها هم نباشد از 

تأثیرگذارترین موضوعات در تحولات چند ساله جهان بوده است .
برجام یک تعهد حقوقی بین المللی و چند جانبه بود و خروج آمریکا نشان 
از شکنندگی  ساز و کارهای حقوقی است. اما این  به معنی مفید نبودن آن 
نیست، چرا که ادامه موفقیت و یا به اصطلاح پا برجا ماندن آن به مکانیسم های 
دیگری نیازمند است که یکی از آنها   عرصه دیپلماسی است. به عبارت دیگر 
ساز وکارهای حقوقی برای اهداف و منافع ملی لازم است اما هرگز کافی نیست 

و مکملی چون دیپلماسی فعال می خواهد.
نکته دیگر دراین است که امضای یک تعهد بین المللی پایان کار نیست و 
اتفاقا شروع است و برای رسیدن به منافع مورد نظر درچهارچوب برجام باید 
از الگوهای دیپلماسی فعال چون چانه زنی، اقناع سازی در خارج بهره برد تا 
ضمن حفظ چهارچوب حقوقی برجام منافع حاصل از آن به بیشینه ی ممکن 

ارتقاء یابد.
به هرحال بیش از چهار سال از امضای برجام می گذرد و درکنار مزایای 
مادی این توافق دستاوردهایی نیز در حوزه های هنجاری و بین الاذهانی داشته 

است، این که ایران کشوری قابل مذاکره، قابل اعتماد و پایبند به معاهدات بین 
المللی است از دستاوردهای ذهنی بزرگ برجام است،  موضوع مهمی که حتی 

کشورهای باقی مانده در برجام را قانع به ماندن در برجام کرده است.
قالب  در  توانند  نمی  امروز  اگر  برجام  در  ایران  طرف  دیگر  کشور  پنج  
اینستکس کاری بکنند به خاطر این است که بیش از پیش دچار قائده " هزینه 
و فایده" در روابط خود با آمریکا هستند . در معمای حفظ برجام و برقراری 
یک مسیر مالی برای ایران و حفظ رابطه اقتصادی و سیاسی با آمریکا با اتکا به 

همین قائده بازی عملگرایی بیش از حد اروپایی هاست.
قوائد حقوقی اجازه خروج از برجام را نمی دهد و معادلات سیاسی اجازه 
دوری از آمریکا را . این نوسان تا جایی ادامه خواهد یافت که قدرت دیپلماتیک 
یکی از طرفین ماجرا را به یک تعادل برساند این نقطه تعادل جایی است که 
منافع کسب شده توسط طرفین، دیگری را آزار ندهد و مطمئن باشید محصول 
چانه زنی، مذاکره، نمایش قدرت و لفاظی است واین  دیگر از مسیرهای حقوقی 
تأمین نخواهد شد.این موضوع را طرف های باقی مانده برجام هم به خوبی 
می دانند پس به اعتقاد بنده " مکانیسم ماشه " دست کم درمیان مدت فعال 
نخواهد شد ، اظهارات فرانسه وسایر شرکای اروپایی  به اینکه مکانیسم ماشه 
فعال نمی شود نه از اراده آنها بلکه از ساختار پیچیده ای است که بر برجام 

حاکم شده است بر می آید.
اتفاقات یک ماهه اخیر چون آتش سوزی نفتکش ها، توقیف کشتی های 
تجاری و نفتی، سقوط پهباد آمریکا و اعزام ناوهای جنگی در منطقه، نمایش 
آمدهای  و  رفت  از همه  مهمتر  و  آمریکا  فشارهای حداکثری  و  ایران  قدرت 
سیاسی دیپلمات ها همگی نشان دهنده تضاد منافع علیرغم وجود یک قائده 

حقوقی است.
البته با همه این توضیحات باید یادآور باشم که برجام و تنش ایران و آمریکا 
یک تکه از پازل تضاد منافع درمیان بازیگران فعال است و پیچیدگی و به هم 
پیوستگی این تضاد بیشتر از آن است که در روابط دو جانبه خلاصه شود،  از 
تنش آمریکا و چین، روابط آینده امارات و عربستان و ترکیه و زیاده خواهی های 
رژیم صهیونیستی گرفته تا آرزوهای روسیه در جهان شرق و منافع اروپایی ها 
همه در وضعیت فعلی ایجاد شده سهیمند. امثال  روسیه و چین هم تا زمانی 

ایران را مستحق منافع برجام خواهند دیدکه منافع خودشان تأمین شود.
بیسمارک می گفت که معاهدات بدون شمشیر توان حفظ جان حتی یک 
نفر را هم ندارند. واقعیت این است که در ساختار فعلی نظام بین الملل نیز 
به منافع  امید چندانی  توان  بدون قدرت، دیپلماسی فعال و عملگرایی نمی 

ملی بهینه داشت.

مدیرعامل فولاد مبارکه :

خون توسعه و بهره وری همیشه در رگ های فولاد مبارکه جاری بوده است

سرمقـاله

علی سعادت
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اصلاح ساختار صندوق ها 
فوریتی انکارناپذیر 

صندوق های بازنشستگی عمومی یکی از مهمترین 
بازیگران نظام تامین اجتماعی کشورند که آثار حائز اهمیت 
چندگانه ای دارند. از همین رو بحران در این نهادها نداشتن 

راهبردهای مناسب در ارتباط با مسائل این حوزه، ثبات حوزه های اقتصادی، اجتماعی 
و سیاسی کشور را با مخاطرات بسیار جدی روبه رو خواهد کرد.امروزه نیز وضعیت 
صندوق های بازنشستگی به یک نگرانی مهم و اصلی برای خط مشی گذاران در حوزه 
تامین اجتماعی تبدیل شده است. امروزه شاخص های پایداری، انسجام و کفایت گواه 
می دهند که اکثر صندوق ها به مرز نگرانی و هشدار رسیده اند و حتی برخی از آن ها از 
این مرز نیز عبور کرده اند. از منظر شاخص فراگیری و پوشش جمعیتی هرچند توفیقاتی 
به دست آمده، همچنان تعداد زیادی از فعالان بازار کار به خصوص در حوزه کارکنان  
غیررسمی و خویش فرمایی زیر پوشش این نظام نیستند )حدود هفت میلیون از غیر مزد و 
حقوق بگیران(.این نگرانی، هم از منظر مدیریت و راهبری صندوق ها و هم از منظر مدیریت 
کلان کشور که مسئولان تامین کسری منابع مالی آن ها را به عهده گرفته قابل طرح بوده 
و تبدیل به یکی از بحران های اصلی کشور در کنار بحران هایی مانند آب و محیط زیست 
شده است.این وضعیت بی ثبات بحران آفرین که در صورت استمرار بازندگان زیادی هم 
در سطح جامعه و هم در لایه های نظام حکمرانی خواهد داشت، محصول مجموعه ای از 
سیاست ها و تحولات جمعیتی در چند دهه گذشته بوده است. افزایش امید به زندگی 
و تحولات جمعیتی، تحول در بازار کار، قوانین و مقررات تعهدآور و نحوه مدیریت ذخایر 
صندوق ها همگی در پیدایش این وضعیت نقش داشته اند.طی ۱۰سال اخیر به رغم اینکه 
سهم قابل توجهی از بودجه کشور به حوزه رفاه اختصاص یافته، اما متاسفانه درصد زیادی 
از این منابع مالی صرف جبران کسری صندوق های بازنشستگی کشوری و نیروهای 
مسلح بابت پرداخت حقوق بازنشستگان و مستمری بگیران آن ها شده که دولت آن  را 
متقبل شده است. سهم کمک دولت به دو صندوق از سهم بودجه رفاهی در سال ۱۳۸۸ 
برابر با ۲۷ درصد بوده که این سهم در سال ۱۳۹۷ به ۵۲/۷ درصد رسیده است. این 
مبلغ صرفا برای ایفای تعهدات بلندمدت حدود دو میلیون مستمری بگیر صندوق های 
یادشده است در حالی که مبلغی که به عنوان یارانه در سال ۱۳۹۷ به ۷۵میلیون نفر 
تخصیص یافته بالغ بر ۴۲هزار میلیارد تومان بوده است. از سویی دیگر، در حالی که هدف 
از سیاست رفاهی باید تامین نیازهای آسیب پذیرترین اقشار جامعه باشد، هرسال سهم این 
برنامه ها از بودجه فصل رفاه و تامین اجتماعی کاهش می یابد به گونه ای که طی ۱۰سال 
گذشته، سهم عموم مردم جامعه از بودجه رفاهی کاهش یافته و سهم بازنشستگان 
صندوق های کشوری و نیروهای مسلح از بودجه رفاهی و بودجه کل کشور افزایش 
یافته است.مطابق محاسبات و بررسی های صندوق بین المللی پول در سال ۲۰۱۶، 
ذخایر سازمان تامین اجتماعی۳/۸درصد و ذخایر صندوق بازنشستگی کشوری ۱/۱درصد 
تولید ناخالص داخلی است. علاوه بر این پیش بینی ها حاکی از این است که سازمان 
تامین اجتماعی از سال ۲۰۲۸، با اتمام ذخایر خود نیازمند اعتبارات بودجه ای و نقدینگی 
برای عمل به تعهداتش است. ذخایر صندوق بازنشستگی کشوری نیز تقریباً نصف مزایای 
)مصارف( یک ساله آن است. به عبارت دیگر این صندوق، با فروش تمامی ذخایر تنها 
می تواند پاسخ گوی حدود شش ماه از مصارف یک سال خود باشد، لذا با فروش دارایی ها 
و ذخایر این صندوق ها صرفاً مدت کوتاهی از تعهدات پوشش داده می شود، بنابراین لازم 
است با تغییر رویکرد و استفاده از تجربه سایر کشورها، بسته جامع تری را برای خروج از 
بحران صندوق ها طراحی و اجرا کرد.نکته اینکه بحران صندوق ها، پدیده ای جهانی است 
و همه کشورها با آن روبه رو بوده یا خواهند شد. مطالعات نشان می دهد، در دو دهه 
گذشته بیش از ۱۱۵کشور جهان مجبور به اصلاح مقررات صندوق های بازنشستگی 
شده اند. در ایران نه تنها در جهت اصلاح مقررات صندوق های بازنشستگی حرکت نشده، 
بلکه روندهای ناصحیح همچنان ادامه دارد.وضعیت فعلی بدون تردید محصول عمل 
جمعی ما در طول زمان به ویژه نیم قرن اخیر بوده که آگاهانه یا ناآگاهانه و مسئولانه یا 
فرصت طلبانه وضعیت فعلی را در صندوق های بازنشستگی عمومی کشور رقم زده ایم. 
این صندوق ها از فشارهای سیاسی، شوک های مقرراتی و نوسانات اقتصادی بسیار آسیب 
دیده و در این میان ذی نفعان آن ها قربانیان اصلی فساد و ناکارآمدی، فقدان شفافیت و 
عدم استفاده بهینه از مشارکت جمعی  به ویژه مشارکت کارگری بوده اند.از این رو، کشور 
ایران در مواجهه با بحران صندوق های بازنشستگی نیازمند بسته اصلاحاتی با ویژگی های 
مشخص است. این ویژگی ها عبارت اند از: قابلیت حل مسئله و نه به تعویق انداختن 
میان مدت یا بلندمدت آن، قابلیت حل معضلات اقتصاد سیاسی، قابلیت حل معضل 
سرمایه گذاری صندوق ها، قابلیت حل مسئله تشخیص)identification(، سازگاری 
انگیزشی )Incentive compatible(، سازگاری با نظام رفاهی و سازگاری با بسته های 

اصلاحات سایر ابرچالش ها.
* مدیرکل دفتر بیمه های اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی

»مزدک میرزایی« 
بمب فصل نقل و انتقالات! 

 آخرین بار بهمن پارسال همدیگر را دیدیم. در حال 
ساخت مستندی درباره تاریخ دو باشگاه بزرگ استقلال 
و پرسپولیس بود. ظهرش زنگ زد و جریان را گفت و 

اینکه می خواهد به عنوان روزنامه نگار من هم در این مستند در مورد پرسپولیس دهه 
۷۰ حرف بزنم. آنقدر فروتن و بدون دک و پُز حرف می زد که نمی شد »نه« گفت. غروب 
دفترش بودم. دومین همکاری مشترک بعد از مستند تاریخ تیم ملی ایران. مثل همیشه 
با لبخند آرامی در را باز کرد و دست داد و خوش آمد گفت. یک واحد آپارتمان جمع و 
جور را برای ضبط انتخاب کرده بود. نه گریموری در کار بود نه دکور و صدابرداری. مثل 
خیلی دیگر از کارهایی که تقریباً با دست خالی ساخت.مردی که فیلمبردار بود، میکروفن 
یقه ای ام را نصب کرد، مزدک کنارش نشست، سوالی می پرسید و من رو به دوربین پاسخ 
می دادم. بعد اصغر حاجیلو رسید که آن روزها سرپرست تیم استقلال بود. آنقدر شوخی 
کرد و خاطرات منشوری از  تیم ملی اعزامی به جام ملت های ۱۹۸۴ گفت که میرزایی از 
خنده ریسه می رفت.خسته نشان می داد اما شبیه کسی نبود که قصد رفتن داشته باشد. 
اتفاقاً ساخت این مستند را جدی گرفته بود گرچه از عدم حمایت مالی و فقدان اسپانسر 
دل چرکین بود. با این همه جز رابطه کاری توام با احترام متقابل، رابطه دوستانه عمیقی 
نداشتیم که سفره دل مان را باز کنیم.آنها که با مزدک میرزایی از نزدیک کار کرده اند 
می دانند که تفاوتی با همان مجری-گزارشگر قاب تلویزیون نداشت. همیشه انگار از حمام 
بیرون آمده بود؛ آراسته، اتوکشیده،خوش پوش با میمیک چهره تقریباً ثابت و بدون فراز و 
فرود در لحن صدا و گزارش و همه چیز. خط کشیده. استاندارد.اهل بحث و جدل نبود و 
در جلسات ساکت می نشست و یکی دو جمله بیشتر نمی گفت. آدم احساس می کرد از 
چیزی دلخور است و نمی گوید. خیلی اهل فضای مجازی نبود و دیر به دیر شبکه های 
اجتماعی اش را چک می کرد.می دانستم برای ساخت مستندهایش چقدر اذیت می شود. 
لشکر یک نفره بی سر و صدا و بی ادعایی بود. خبر رفتنش را که دیدم خیلی تعجب نکردم. 
برخلاف آنها که سر و صدا می کنند و هیاهو دارند، اتفاقاً آنها که سر به تو دارند تصمیم های 
بزرگ و عجیب می گیرند. اولین قابی که تصور کردم این بود که با لباس های کرم و 
روشن_رنگی که انگار بیشتر دوست داشت_ و کروات در استودیویی سفید و آبی رنگ 
نشسته، لبخند کنترل شده ای می زند و کارش را پی می گیرد.آسمان اینور و آنور یکی 
است اما زمین اش نه. لابد فرق می کند که تا وقتی کسی پایش را آنور می گذارد پوست 
می اندازد و مثل چریک ها حرف می زند اما بعید است مزدک میرزایی با آن شخصیت 
خونسرد بخواهد چیزی در مورد سازمانی که او را چهره کرد بگوید. او آنقدر نرم خو، مطیع، 
بدون جنجال و حاشیه و افتاده نشان می داد که شاید آخرین گزینه ای بود که می شد 
حدس زد، به شبکه های ماهواره ای بپیوندد. در مورد سازمان صدا و سیما چه راز مگویی 
ممکن است بداند و اصلًا مگر او را این اواخر بازی هم می دادند؟ او در مورد دلایل توقیف 

۹۰ حرف می زند؟ حرف هایی که هرجا زده شود بهرحال مشتری های پر ولعی دارد.

سردار جلالی: 

مذاکره با آمریکا »اسم رمز فتنه« است
رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور با بیان اینکه در شرایط فعلی دشمن ناچار است 
به ریسمان مذاکره متمسک شود، گفت: مذاکره با آمریکا در شرایط فعلی اسم رمز فتنه 
و برای کشور یک سم است.سردار غلامرضا جلالی طی سخنانی در همایش مدیران کل 
پدافند غیرعامل استانداران کشور با بیان اینکه در سال ۹۸ عرصه جدیدی از تهدیدات را 
تجربه می کنیم، گفت: شاید بتوان گفت بعد از دوران دفاع مقدس هیچگاه کشور چنین 
شرایطی را تجربه نکرده است.وی با بیان اینکه ما در پنج لایه با آمریکایی ها درگیر هستیم، 
گفت: در لایه سیاسی آمریکایی ها با خروج از برجام و نقش دادن به اروپایی ها تلاش کردند 
تا کشور را به گوشه رینگ بفرستند اما با سیاست گذاری مدبرانه نظام و آغاز پلکانی کاهش 
تعهداتف امروز دشمن است که دچار انفعال شده است.جلالی با تاکید بر اینکه در شرایط 
فعلی دشمن ناچار است که متمسک به ریسمان مذاکره شود، گفت: مذاکره با آمریکا در 
شرایط فعلی اسم رمز فتنه و برای کشور یک سم است. وی با بیان اینکه در لایه نظامی 
هم آمریکایی ها اسیر ابتکار ایران شده اند، گفت: آنان تلاش کرده اند با ایجاد هراسِ جنگ 
علیه ایران و برخی تحرکات نظامی در منطقه مثل اعزام ناوهای هواپیمابر، کشور را وادار 
به مذاکره کند اما اقدام غافلگیرانه ایران در انهدام یک پهپادِ رادارگریز متجاوز آمریکایی در 
ارتفاع بسیار بالا، آن  هم با یک سلاح بومی و داخلی، تمام معادلات را برهم زد و همین 

مسئله سبب شد دشمن عقب نشینی کند.

رئیس سازمان اسناد و کتابخانه ملی ایران:

64 دستگاه اسناد خود را 
به سازمان اسناد نمی دهند

رئیس سازمان اسناد و کتابخانه ملی ایران، گفت: حدود ۶۴ دستگاه دولتی همچنان 
اسناد خود را به سازمان اسناد و کتابخانه ملی ایران انتقال نداده اند که نام تمام آنها را برای 

معاون اول رئیس جمهوری ارسال کرده ایم تا این معاونت شخصا پیگیر موضوع باشد.
اشرف بروجردی  درباره این اتفاق و از بین رفتن برخی اسناد مهم تاریخی، گفت: 
در تعریف وظایف سازمان اسناد و کتابخانه ملی و توصیف جایگاه اسناد در سطح ملی، 
سازمان موظف است اسناد را جمع آوری، نگهداری، حفاظت و حراست کند.وی افزود: 
با این رویکرد همواره تلاش می کنیم با دستگاه های دولتی تعاملی را داشته باشیم تا 
بتوانیم این ویژگی و ماموریت سازمان را به دستگاه ها منتقل کنیم تا آنها با سازمان 
در انتقال اسناد خود همکاری کنند.در این میان اسنادی را که خاندانی و در دست 
اشخاص است نمی توان تعیین تکلیف کرد اما اسناد دولتی در اختیار قوه قضائیه و مجلس 
شورای اسلامی که به عنوان اسناد معتبر تدوین مصوبات یا تصمیم گیری هاست؛ باید به 
سازمان اسناد و کتابخانه ملی ایران منتقل شود.بروجردی با اشاره به تذکرات پیشین این 
سازمان مبنی بر انتقال اسناد دستگاه های دولتی برای نگهداری و حفاظت، تصریح کرد: 
بارها کارشناسان این سازمان به دستگاه های مختلف اعزام شدند و از مسئولان مربوطه 
درخواست شد  اسناد را به این سازمان منتقل کنند که در این میان برخی از دستگاه ها 
همواره ممانعت کردند و اسناد خود را به آرشیو ملی ایران منتقل نکردند.وی یادآور شد: 
زمانی که ما از آرشیو ملی ایران سخن می گوییم موضوع شخصی نیست و مربوط به 
مدیریت مدیر یا مسئول ذی ربط نیست؛ بلکه مربوط به کل کشور بوده و ذخیره فرهنگی 
که در این سازمان می تواند وجود داشته باشد.بروجردی با بیان اینکه امروز همراهی نکردن 
باعث آسیب بخشی از این اسناد شده است، افزود: حدود هشت ماه گذشته آتش سوزی 
در وزارت نیرو موجب از میان رفتن بخش عمده اسناد این وزارتخانه شد و امروز شاهد 
بودیم در مرکز ثبت اسناد  کشور که مربوط به قوه قضائیه است این اتفاق ناخشنود 
افتاد و این آتش سوزی آسیبی به اسناد و ذخایر ملی کشور وارد کرده است.وی با بیان 
اینکه موظف هستیم بر اساس استانداردهای تعریف شده بین المللی از اسناد محافظت 
و نگهداری کنیم، ادامه داد: اگر امروز به ما گفته می شود ۷۰۰ پرونده از مرکز اسناد و 
املاک کشور سوخته شده و از میان رفته است بسیار تامل برانگیز است؛ زیرا هر یک از 
دفاتر دربرگیرنده صدها ثبت سندی بوده و امروز اینها کاملا از بین رفته است و شاید حتی 
دیجیتال هم نشده باشند.بروجردی با بیان اینکه داشتن نسخ الکترونیکی و کاغذی اسناد 
از اهمیت ویژه ای برخوردار است، افزود: باید گفت نسخ کاغذی اسناد مهم تر است؛ زیرا 

ممکن است نسخه های دیجیتال به نوعی از بین برود.

جواد امام:

 مردم به راحتی اصلاح طلبان بدلی 
را از واقعی تشخیص می دهند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه اصلاح طلبان بدلی لزوما افرادی نیستند که 
قصد عبور از نظام را دارند بلکه کسانی هم هستند که به هر قیمت و برای منافع شخصی، 
دنبال  حضور در قدرت هستند، گفت: مردم به راحتی اصلاح طلبان بدلی را از اصلاح طلبان 

واقعی تشخیص می دهند.
جواد امام با بیان اینکه من جریان سومی را در کشور سراغ ندارم که حرف جدیدی 
داشته و تشکیلاتی را ایجاد کرده باشد، اظهار کرد: در حال حاضر وقتی از  جریان سوم 
صحبت می شود، منظور جریان احمدی نژاد است که در واقع همان اصولگرایان هستند 
که فرار رو به جلو را انتخاب کرده و با فریب افکار عمومی، وارد صحنه شده اند. به جز 
این، جریانی دیگر مدعی جریان سوم نشده است.وی ادامه داد: برای بررسی اینکه چه 
جریانی می تواند به عنوان جریان سوم در کشور فعالیت کند اول باید ببینیم این جریان 
واقعیت دارد یا نه. به هر حال سوابق فعالان سیاسی در کشور مشخص بوده و آنها متعلق 
به دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا بوده اند. اگر جریان سومی قصد ظهور دارد، اول باید 
خود را به جامعه بشناساند، البته جریانی هم دنبال عبور از جمهوری اسلامی است که 
هم اصلاح طلبان و هم اصولگرایان در مقابل آنها هستند. آنها و همچنین کسانی که 
از تحریم انتخابات صحبت می کنند،  نمی توانند در چارچوب نظام فعالیت کرده و با 
ایجاد جریان سوم، منافع و مصالح مردم را دنبال کنند.دبیرکل حزب مجمع ایثارگران 
همچنین با بیان اینکه مردم کسانی که بخواهند با پرچم دیگری وارد انتخابات شوند را 
به خوبی تشخیص می دهند، تصریح کرد: اگر از اصلاح طلبان کسانی بخواهند از نظام 
عبور کنند، دیگر نمی توانند نام خود را اصلاح طلب بگذارند. ممکن است کسانی بخواهند 
از اختلاف میان اصلاح طلبان سوءاستفاده کنند، اما مردم به راحتی اصلاح طلبان بدلی را 
از اصلاح طلبان واقعی تشخیص می دهند.امام در پاسخ به این پرسش که شما افرادی 
منسوب به اصلاح طلبان که قصد تحریم انتخابات را دارند، را اصلاح طلب بدلی می دانید، 
گفت: اصلاح طلبان بدلی لزوما افرادی نیستند که قصد عبور از نظام را دارند بلکه کسانی 

هم هستند که به هر قیمت و برای منافع شخصی، دنبال  حضور در قدرت هستند.

نماینده ولی فقیه در سپاه:

سپاه در مسائل متعارف سیاسی ورود نمی کند
نماینده ولی فقیه در سپاه گفت: سپاه به هیچ عنوان در حوزه مسائل متعارف سیاسی، 

مصداقی ورود پیدا نمی کند.
حجت الاسلام والمسلمین عبدالله حاجی صادقی نماینده ولی فقیه در سپاه در بازدید 
از روابط عمومی کل سپاه در جمع مدیران و کارکنان این مجموعه در تبیین رویکردهای 
سپاه در حوزه سیاسی و چرایی تلاش برخی برای هجمه به سپاه در این عرصه، گفت: 
همانگونه که بارها گفته شده است سپاه پاسدار تمامیت انقلاب و دستاوردهای آن به 
ویژه در شرایط خطیر و تاریخی کنونی است، ما بصیرت سیاسی را در سپاه واجب و 
جناح پذیری سیاسی را حرام می دانیم.نماینده ولی فقیه در سپاه تاکید کرد: سپاه به 
هیچ عنوان در حوزه مسائل متعارف سیاسی، مصداقی ورود پیدا نمی کند، اما بصیرت 
افزایی سیاسی با هدف ناکام گذاردن توطئه ها و ترفندهای دشمنان را با جدیت دنبال 
می کند.حجت الاسلام والمسلمین حاجی صادقی با تاکید بر اینکه" روابط عمومی سپاه 
تنها مرجع رسمی مجاز برای اعلام مواضع و انتشار اخبار مربوط به عملکرد، دستاوردها و 
توانمندی های سازمان در عرصه های مختلف است" گفت: خدای بزرگ را شاکریم که 
امروز سه حوزه فرماندهی، نمایندگی ولی فقیه و حفاظت اطلاعات سپاه این باور را دارند 
که روابط عمومی این نهاد بر اساس وظایف ذاتی از قابلیت ها و تجارب حرفه ای برای 
انجام این رسالت خطیر برخوردار است.وی تصریح کرد: بهره گیری از راهبرد تبدیل تهدید 
به فرصت که در شرایط امروز و پس از خباثت هیات حاکمه آمریکا در قرار دادن نام سپاه 
در فهرست سازمان های تروریستی! و عملیاتی کردن جنگ روانی و هجمه های رسانه 
ای سنگین علیه این نهاد انقلابی، مردمی و مقتدر، از اهمیت مضاعف برخوردار شده است 
و ایجاب می کند روابط عمومی سپاه با ارتقای ظرفیت ها و مهارت های موجود خود در 
حوزه تولیدات رسانه ای، دستاوردها، توانمندی ها و حقیقت ناب و اقتدار آمیز سپاه را بیش 

از پیش در معرض افکار عمومی داخل و خارج کشور قرار دهد.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

کانادا به رایزنی  ها درباره ارائه 
خدمات کنسولی پاسخ نداده است

 سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: دولت کانادا هنوز به رایزنی های ایران برای حل 
مشکلات کنسولی ایرانیان مقیم این کشور پاسخی نداده است.

»سید عباس موسوی« درباره هماهنگی های انجام شده با دولت های سوئیس و کانادا 
جهت ارائه انجام خدمات کنسولی در اتاوا به اتباع و شهروندان ایرانی گفت: از حدود هفت 
سال قبل که روابط تهران و اوتاوا توسط دولت وقت کانادا قطع شد، ایرانیان مقیم این 
کشور که حدود ۴۰۰ هزار نفر تخمین زده می شوند با مشکلات کنسولی زیادی مواجه 

بوده اند و برای رفع این مشکلات ناگزیر به کشورهای دیگر یا تهران مراجعه می کنند.
وی با بیان اینکه ارائه خدمات کنسولی به هموطنان ساکن کانادا همواره از اولویت های 
مهم ایران در تعامل با کانادایی ها بوده است، اظهار داشت: با تعیین سوئیس به عنوان 
حافظ منافع جدید ایران در اتاوا نیز در حال امکان ارائه خدمات کنسولی به ایرانیان مقیم 

کانادا وجود ندارد و هنوز به رایزنی هایی که با دولت این کشور داشته ایم پاسخ نداده اند.
سخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: امیدواریم با نظر مثبت کانادایی ها در زمینه ارائه 

خدمات کنسولی گشایشی میان دو کشور حاصل شود.

وزیر امور اقتصادی و دارایی:

مفقودی یک میلیارد یورو ارز دولتی صحت ندارد
 وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان این که گم شدن یک میلیارد یورو ارز دولتی به 
هیچ وجه صحت ندارد، گفت: اصل موضوع این است که ارزی برای واردات محصولی 

تخصیص یافته اما برای بازگشت کالا مسیرهای محاسبات کامل انجام نشده است.
فرهاد دژپسند روزسه شنبه با بیان اینکه ارز گم نمی شود، افزود: به یک واردکننده، 
ارزی تخصیص داده شده که فلان کالا را وارد کند که برخی از این کالاها وارد شده اما 

ثبت نشده و برخی در مسیر واردات است.
وزیر امور اقتصادی و دارایی تصریح کرد: براساس قانون هر واردکننده ای پس از 

تخصیص ارز ۴ ماه فرصت دارد کالا را وارد کشور کند.

جانشین فرمانده کل سپاه گفت: اگر 
همه مستکبرین عالم بخواهند به یک 
قدرت واحد تبدیل شوند و در مقابل ملت 
ایران قرار گیرند، در هر صحنه ای که بوجود 
می آید شکست و حقارت و سرافکندگی 

نصیب آنها می شود.
سردار علی فدوی صبح دیروز در مراسم 
تشییع شهید نقیبی در یگان ویژه صابرین 
، اظهار داشت: لباس سپاه مقدس ترین 
را  آن  تاریخ  طول  در  که  است  لباسی 
می شناسیم زیرا هزاران شهید از بهترین 

بندگان خدا با این لباس شهید شدند.
با  سپاه  است  سال  افزود: چهل  وی 
همین لباس در حال پاسداری از انقلاب 
است. سپاه بیش از هر زمانی با اقتدار و 
سرافراز است و هر روز که از انقلاب می 

گذرد انقلاب اسلامی سر افرازتر می شود.
جانشین فرمانده سپاه ادامه داد: شهیدان 
خالص ترین وجود خود را که جان آنها بود 
تقدیم کرده اند؛ این وضعیت وصف ناپذیری 
است که تا در آن فاز نگیریم نمی توان آن را 
وصف کرد در واقع این چهل سال اقتدار و 

سرافرازی که به وجود آمده به برکت خون 
شهدا است.

سردار فدوی تصریح کرد: ما پاسداران 
همچنان پای در کاب انقلاب قرار داریم 
هستیم  منتظر  معصوم  امامان  مثل  و 
تا شهادت نصیب ما هم شود. اگر همه 
مستکبرین عالم بخواهند به یک قدرت 
واحد تبدیل شوند و در مقابل ملت ایران 
قرار گیرند در هر صحنه ای که بوجود می 
آید شکست و حقارت و سرافکندگی نصیب 
آنها می شود زیرا ما با قدرت الهی وصل 

هستیم.
وی ادامه داد: رزمندگانی که چهل سال 
انقلاب اسلامی  امامین  است پشت سر 
راه درست را انتخاب کرده اند و بر عهد 
و پیمانشان باقی ماندند، به هیچ وجه بر 

عهدشان خللی وارد نشده است.
جانشین فرمانده سپاه تصریح کرد: این 
راهی است که ما را به سرانجام نیکی که 
خداوند وعده داده می رساند البته به شرط 
آنکه بندگانش در راهی که او وعده داده 

پابرجا و استوار باقی بمانند.

سردار فدوی:

سپاه مقتدرتر از هر زمانی است

در  مضاعف  تلاش  جمهوری  رئیس 
مسیر مبارزه با قاچاق کالا و ارز را در سال 
رونق تولید، برای بهبود شرایط تولید در 
کشور ضروری و بسیار با اهمیت خواند 
و گفت: مبارزه با قاچاق باید به صورت 

سیستمی از مبداء تا مقصد باشد.
حسن  والمسلمین  الاسلام  حجت 
در جلسه ستاد  روز سه شنبه  روحانی 
مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز، ضمن 
قدردانی از تلاش های عبدالرضا رحمانی 
فضلی وزیر کشور و علی مویدی خرم آبادی 
رئیس ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز، اظهارداشت: در شرایط تحریم، باید 
مراقبت فراوانی در هزینه و مصرف دقیق 
ارزی داشته باشیم که با زحمت بسیار 

بدست می آید.
رئیس جمهوری همچنین از نیروهای 
نظامی و انتظامی، بانک مرکزی، قوه قضائیه، 
عنوان  به  گمرکات  و  اطلاعات  وزارت 
مبارزان خط مقدم مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز نام برد و با اشاره به مباحث مطرح شده 
در جلسه در مورد ردیابی و کنترل واردات 
و صادارت کالا در کشور، خاطرنشان کرد: 
امروز ابزار فنی لازم برای نظارت و کنترل 
در همه زمینه ها وجود دارد، البته ممکن 
است هنوز برخی نواقص و یا ناهماهنگی ها 
در این زمینه وجود داشته باشد که برای 

رفع آنها باید تلاش شود.
سامانه  اندازی  راه  و  تکمیل  روحانی 
کنترلی تا پایان سال ۹۸ را مورد تاکید 
قرار داد و افزود: کار مبارزه با قاچاق باید به 

صورت سیستمی از مبداء تا مقصد باشد.
به موضوع  با اشاره  رئیس جمهوری 
بدست  مورد  در  در جلسه  مطرح شده 
خارجی  کالاهای  واقعی  قیمت  آوردن 
وارداتی، تاکید کرد: امروز قیمت کالاهای 
خارجی حتی با مراجعه به سایت تولید 

کننده آن کالاها، قابل دسترسی است.
روحانی همچنین رتبه بندی تجار و 
فعالان اقتصادی را موضوعی بسیار مهم 
دانست و اظهار داشت: کسانی که سابقه 
خوبی در فعالیت های اقتصادی دارند و 
مقررات را رعایت می کنند باید حمایت 
شوند و افراد دارای سوابق خوب در اولویت 
وزارت صنعت، معدن و تجارت قرار گیرند و 
به همین نسبت، فعالیت افراد ناسالم در این 

حوزه باید محدود شود.
رئیس جمهوری در ادامه با اشاره به 
گزارش های ارائه شده درمورد دام های 

وارداتی به کشور طی ماه های گذشته، 
گفت: در مقطعی و بیشتر براساس شایعات 
مربوط به صادرات دام زنده از کشور، قیمت 
گوشت افزایش یافت، اما با وجود اقدامات 
خوبی که در زمینه واردات دام انجام شده، 

قیمت گوشت هنوز متعادل نیست.
روحانی با اشاره به اظهارات وزیر جهاد 
کشاورزی مبنی بر اینکه درحال حاضر 
حداقل ۳۰ درصد قیمت گوشت اضافه 
است، گفت: مشخص است که اینجا با 
مشکلی مواجه هستیم که باید آن را حل 
کنیم زیرا اگر اجحافی صورت گیرد از دامدار 

گرفته تا مردم، همه متضرر خواهند شد.
رئیس جمهوری با تاکید بر اهمیت 
مساله سوخت برای کشور تصریح کرد: 
استان های مرزی باید بتوانند سوخت را 
با مقداری تخفیف به کشورهای همسایه 
بفروشند تا مردم مناطق مرزنشین کشور 

که مهمترین محافظان مرزهای ما هستند 
از امتیازات آن برخوردار شوند.

روحانی با بیان اینکه با اقدامات خوب 
انجام شده از قاچاق ۸ میلیون لیتر گازوئیل 
روزانه از کشور جلوگیری شده، خاطرنشان 
کرد: در زمینه مقابله با قاچاق می توان با 
استفاده از ظرفیت استارتاپ ها در زمینه 
ردیابی، کنترل و هماهنگی گام های خوبی 

برداشت.
رئیس جمهوری همچنین به موضوع 
کسانی که ارز دولتی دریافت کرده ولی 
کالایی وارد نکرده اند اشاره کرد و گفت: 
بانک مرکزی و کمیته مربوطه باید این 
موضوع را با دقت بررسی کنند، اگر دریافت 
کننده ارز، کالای مورد نیاز را وارد نکرده 
باشد، تخلف صورت گرفته و در واقع ارز را 
قاچاق کرده است که باید موارد روشن شده 

و برخورد قانونی با متخلفان انجام گیرد.
روحانی تاکید کرد: باید کمک کنیم 
پرونده هایی که در زمینه قاچاق در قوه 
قضائیه مطرح است به سرعت حل و فصل 

شده و پول ها سریعتر به خزانه بازگردد.
رئیس جمهوری اظهار داشت: مهمترین 
موضوع جلسه امروز درواقع ایجاد هماهنگی 
بیشتر و اتصال سامانه های کنترل و مقابله 
با قاچاق در کشور است که تکمیل آن می 

تواند کمک بسیار خوبی برای ما باشد.
با اشاره به اهمیت  روحانی در پایان 
در  ری«  »ایکس  های  دستگاه  مساله 
گمرکات کشور، بر پیگیری رفع کمبود این 

دستگاه در گمرکات تاکید کرد.

رئیس جمهوری در جلسه ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز؛

مبارزه با قاچاق از مبداء تا مقصد سیستمی شود
اخبــار یادداشت )۱(

یادداشت )2(

خبــر

وزیر اطلاعات با اشاره به اینکه ویروس اختلاف جامعه را نابود می کند گفت: همانطور 
که فرد مسوولیت هایی برای کارنامه مثبت خود دارد یک ملت هم باید کارنامه مثبت 

داشته باشد.
حجت الاسلام والمسلمین سید محمود علوی روز سه شنبه در آیین رونمایی از 
چهار جلد کتاب »انقلاب اسلامی در استان سمنان به روایت اسناد ساواک« که در تالار 
امیرکبیر دانشگاه سمنان برگزار شد افزود: ملت ایران در سایه رهبری امام راحل در انقلاب 
اسلامی  کارکرد بسیار زیبایی را داشته است و در دیگر مبارزات، مردم ما ملتی بودند که 

برای تحقق آرمان سیاسی دست به مبارزه و فداکاری زده، قربانی و شهید دادند.
وی افزود: قرآن توصیه به سیر در زمین و آموختن از تاریخ گذشتگان داشته است و 

اسلام تنها برای فرد زندگی قائل نیست و برای جمع هم زندگی قائل است.
وی ادامه داد: اسلام برای فرد و جامعه اصالت فرض می کند و هم فرد و هم جامعه 

شناسنامه دارند و در لابلای آیات قرآن موارد زیبایی در این زمینه داریم.
وزیر اطلاعات با اشاره به اینکه جامعه به دلیل قدرت انتخاب مکلف است و اسلام 
تکالیفی برای فرد و جامعه تعیین کرده است گفت: جامعه به جهاد خداجویانه و رهایی 
بخش مستضعفان مکلف شده و جهاد وطیفه جامعه است و این جامعه قدرت انتخاب و 

اراده دارد.وی افزود: نوع کارکرد جامعه یک کارنامه به جا می گذارد و حساب و کتاب هر 
جامعه با این کارنامه است و ملتی که کارنامه ای دارد پاسخ کارکرد خود را دارد.

وی ابراز داشت: در نظام دینی برای آبروی افراد ارزش قائل می شویم و اجتماعات هم 
دارای حیثیت و آبروی جمعی هستند.

علوی افزود: جامعه اگر نسبت به کارکردهای منفی بی تفاوت باشد اثر آن به کل 
جامعه می رسد و اگر انسان با میکروب و ویروس آسیب می بیند جامعه هم آسیب می 

بیند، لذا جامعه باید آسیب شناسی داشته باشد.
وی افزود: مقاومت، ایستادگی و صلابت مردم ما در زیر سایه رهبری مقام  معظم 
رهبری هم چنین اقتدار و هیمنه ای که در سطح جهانی شکل گرفته ریشه در مبارزات 

نسل نخست انقلاب و تعریف آن به نسل بعد دارد.
علوی گفت: نسل امروز به تاسی از نسل های انقلاب راه مقاومت، ایستادگی و عدم 
کرنش در برابر ظلم در مقیاس جهانی با هدایت از رهبری را به مرحله اثبات رسانده است.

علوی همچنین با اشاره به این که انقلاب اسلامی هویت بخشی دارد تاکید کرد: هر 
نسلی در عقبه خود مبارزاتی با دیکتاتوری ظلم و خفقان می بیند احساس هویت و ریشه 

در اعماق تاریخ کرده و خود را متعهد به آن مسیر می بیند.

وزیر اطلاعات:

ویروس اختلاف جامعه را نابود می کند

دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: 
طرح های جعلی که مغایر خواست و 
اراده مردم فلسطین باشد، هرگز به نتیجه 

نخواهد رسید.
علی شمخانی دیروز در دیدار »صالح 
سیاسی  دفتر  رئیس  نایب  العاروری« 
حماس، طرح موسوم به »معامله قرن« 
قابل  اقدامی شکست خورده و غیر  را 
اجرا عنوان کرد و افزود: در کنار رشد و 
پیشرفت گروه های مقاومت و گسترش 
مهم  معادلات  در  آنها  آفرینی  نقش 
منطقه، رژیم صهیونیستی و حامیانش 
در شرایط شکننده و رو به زوالی قرار 
مغایر  که  جعلی  طرحهای  و  دارند 
باشد  فلسطین  مردم  اراده  و  خواست 

هرگز به نتیجه نخواهد رسید.
دبیر شورای عالی امنیت ملی در این 

دیدار با یادآوری راهبرد غیر قابل تغییر 
جمهوری اسلامی در حمایت از مقاومت 
بنیادین  اصل  کرد:  تاکید  فلسطین 
پشتیبانی از آرمان فلسطین از محکمات 

انقلاب اسلامی بوده و تا پیروزی کامل 
کودک  اشغالگران  بر  مقاومت  جریان 

کش تداوم خواهد داشت.
عربی  کشورهای  برخی  افزود:  وی 

داشتند  تلاش  مختلف  های  وعده  با 
تا میان گروه های مقاومت و حامیان 
شکاف  و  اختلاف  فلسطین،  اصلی 
که  کردیم  مشاهده  اما  کنند،  ایجاد 
حکام خودفروخته آنان امروز با دشمن 
صهیونیستی تعامل دارند و برای کشتار 
آنها  نظامی  مستشاران  از  مسلمانان 

کمک می گیرند.
ایستادگی  از  تجلیل  با  شمخانی 
برابر  در  فلسطین  مردم  مقاومت  و 
مستمر  مقابله  ضرورت  و  اشغالگران 
رژیم  گرانه  سرکوب  های  سیاست  با 
صهیونیستی علیه مسلمانان تاکید کرد: 
امروز حامیان فلسطین در سراسر جهان 
معتقدند که تنها راه پیروزی و احقاق 
حق مردم، تکیه بر اراده داخلی و مقاومت 

اسلامی است.

معاون اول رئیس جمهوری با اشاره به ظرفیت ها و 
توانمندی های جوانان ایرانی گفت : همه مسئولان باید 
روی این موضوع که چگونه باید کالاهای وارداتی را خود 

تولید کرد، تمرکز کنند.
اسحاق جهانگیری روز سه شنبه در آئین امضای تفاهم 
نامه همکاری بین سازمان برنامه و بودجه و گروه صنعتی 
مپنا در شهرستان فردیس استان البرز افزود: در شرایط 
اقتصادی کنونی جوانانی که توانایی تحول را در کشور 

دارند باید مورد حمایت قرار دهیم.
معاون اول رئیس جمهوری تاکید کرد که استادان 

دانشگاه و وزرا باید به این موضوع توجه داشته باشند.
جهانگیری با اشاره به اینکه در بخش های مختلف 
از جمله صنایع با فناوری بالا و پیشرفته باید کار کنیم، 
گفت: ما نباید روحیه جوانمردی را فراموش کنیم و بدانیم 
که جوانان میدان داران آینده کشور هستند و قرار است 

مدیریت کشور را به عهده بگیرند.
معاون اول رئیس جمهوری یادآور شد که طی جلساتی 
که با کار آفرینان داشته ایم، می دانیم که مشکلات جوانان 
کار آفرین چیست و این جوانان به طور صریح مشکلات 

خود را بیان می کنند.
جهانگیری با اشاره به ظرفیت های گروه صنعتی 
مپنا گفت: هر بار که از این مجموعه بازدید کردم ، شاهد 

تغییرات محسوسی بوده ام.
وی ادامه داد: تصور این است که مدیران این مرکز به 
فکر رفع مشکلات هستند و امروز تغییراتی که در کشور 

رخ داده، نشان می دهد که کشور زنده است.
جهانگیری گفت: گروه صنعتی مپنا در سال های 
گذشته به این صورت گسترده فعالیت نمی کرد و دولت 

نیز آنطور که باید از آن امکان حمایت نداشت.
وی با بیان اینکه مجموعه بزرگ مپنا در راستای تولید 

ساخت لکوموتیو برای  تامین نیاز کشور و صادرات  تلاش 
می کند، خاطرنشان کرد: اتفاقاتی که در صنعت ملی 

کشور در این حوزه رخ  می دهد، قابل توجه است.
معاون اول رئیس جمهوری اظهار داشت: این شرکت 
خودروی برقی تولید کرده که  اگر از لحاظ اقتصادی  
جواب بدهد، شاید بتوانیم از این خودرو استفاده کنیم و 

در مصرف بنزین صرفه جویی داشته باشیم.
وی درباره فعالیت های انجام گرفته در زمینه ساخت 
»آب شیرین کن« در مپنا گفت: با توجه به کم آبی کشور 

برای استفاده آب دریا می توان از آن بهره گرفت.
جهانگیری با اشاره به اینکه اگر طلب های شرکت مپنا 
پرداخت نشود، در عملکرد آن اخلال ایجاد می شود، 
گفت: نیاز است این گروه توسط بخش خصوصی حمایت 

شود و دولت نیز در این راستا تلاش می کند.
* ایران حافظ امنیت منطقه و خلیج فارس است

وی همچنین  در حاشیه بازدید از مزرعه ماهی سرای 
کرج و نمایشگاه دستاوردهای عشایری و کشاورزی استان 
البرز در جمع خبرنگاران، مردم ایران را مردمی تمدن ساز 
توصیف کرد و افزود: ملت ایران در تمدن جهانی نقش 
تعیین کننده ای دارند و این موضوع قابل تردید نیست 
زیرا آثار تمدن مردم ایران در کشورهای دیگر نیز مشهود 
است. وی گفت: یکی از رموز موفقیت مردم ایران این 
است که همواره از عزت خود حفاظت کرده اند و همواره 
اهل منطق و گفتگو بوده اند و در حل بحران های جدی 
بیش از آنکه به زور متوسل شوند به گفتگو و منطق متکی 
بوده اند.معاون اول رئیس جمهور ادامه داد: راهکارهایی که 
ایران برای اداره دنیا پیشنهاد می دهد نیز توسل به گفتگو 
و منطق است زیرا پیچیده ترین گره ها و بحران های دنیا را 
می توان از طریق گفتگو حل و فصل کرد و اینکه هر کس 
زور بیشتری داشته باشد تصور کند منطق قوی تری دارد 

تصوری نادرست است.
* منطق باید بر سر میز مذاکره رقم بخورد

جهانگیری با تأکید بر اینکه منطق باید بر سر میز مذاکره 
رقم بخورد، گفت: اینکه شش کشور قدرتمند دنیا با ایران 
مذاکره کنند و به تفاهم برسند به معنی آن است که ایران 
توانسته منطق و استدلال خود را در میز مذاکره به اثبات 
برساند. اینکه بعد از مذاکره کشوری احساس کند کلاه 
سرش رفته و با استفاده از زور به یک ملت فشار وارد کند 
کاری غیر عقلانی و غیرمنطقی است.وی اضافه کرد: هر 
کس قرارداد یا توافقی را امضا کند و آن را به هم بزند همه 
این اقدام را محکوم می کنند و ملت ایران سرفراز است که 
اهل گفتگو، تعامل و منطق است.معاون اول رئیس جمهور 
با اشاره به اتفاقات اخیر در منطقه خلیج فارس و خاورمیانه 
در ارتباط با ایران، گفت: اتفاقات اخیر این پیام را به دنیا 
منتقل کرد که با منطق، گفتگو، استدلال و ادب می توان 
با ایران تعامل و مسائل را حل و فصل کرد و اگر از مسیر 
دیگری با ایران وارد گفتگو شوند حتماً بازنده خواهند بود و 
منطقه آسیب خواهد دید.جهانگیری با بیان اینکه ایران در 
طول تاریخ همواره حافظ امنیت منطقه و خلیج فارس بوده 
است، افزود: برای حفاظت از امنیت منطقه نیاز به تشکیل 
ائتلاف نیست. کسانی که به دنبال ائتلاف هستند هر گاه از 
مناطق خود خارج شده اند جز دامن زدن به ناامنی دستاورد 
دیگری به همراه نیاورده اند.امنیت منطقه را ایران با کمک 
کشورهای منطقه می تواند تأمین کندوی گفت: امنیت 
منطقه را ایران با کمک کشورهای منطقه می تواند تأمین 
کند و برای اینکه همه از امنیت منطقه مطمئن باشند و 
همه بتوانند از منطقه ای امن استفاده کنند راهی جز این 
نیست که فشارها را از ایران برداشته و بدون تحمیل فشار با 
ایران وارد مذاکره و گفتگوی منطقی شوند و آنگاه خواهند 
دید که منطقه ای خوب و آرام برای همه فراهم خواهد شد.

علی شمخانی: 

طرح های مغایر با اراده مردم فلسطین به نتیجه نخواهد رسید

معاون اول رئیس جمهوری:

تلاش ها بر تامین کالاهای مورد نیاز کشور متمرکز شود

اسماعیل گرجی پور *

احسان محمدی
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هوشمصنوعیکالاهایلوکستقلبیرا
شناساییمیکند

 سازمان توسعه اقتصادی دبی قصد دارد با استفاده از هوش مصنوعی کالاهای لوکس 
تقلبی در فروشگاه ها را شناسایی و ضبط کند.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نشنال، سازمان توسعه اقتصادی دبی قصد دارد 
با استفاده از هوش مصنوعی کالاهای لوکس تقلبی را شناسایی کند. درهمین راستا از 
فناوری شرکت Enterupy برای شناسایی کالاهای لوکس تقلبی در فروشگاه های دوبی 

استفاده می شود.
این نخستین سازمان دولتی در امارات متحده عربی است که از هوش مصنوعی برای 

مقابله با گسترش کالاهای جعلی استفاده می کند.
درهمین راستا مدیر ارشد اجرایی همخوانی تجاری و حمایت از مصرف کننده در این 
سازمان می گوید: فناوری جدید به ما کمک می کند کالاهای تقلبی را با دقت بیشتری 

رصد و ضبط کنیم. همچنین در بررسی ها در وقت نیز صرفه جویی می کند.
برای این منظور دستگاهی ابداع شده که بازرسان با کمک آن می توانند کالاهای تقلبی 
را با سرعت و دقت ردیابی کنند. به این ترتیب فرایند وقت گیر برای تایید اصلی بودن کالا 
نیز حذف می شود. این دستگاه مجهز به هوش مصنوعی به مخزن وسیعی از هزاران 
تصویر میکروسکوپی از کالاهای برند )مانند محصولات چرمی، ساعت ها، اکسسوری و 
لباس( متصل است. شرکت سازنده دستگاه تا پایان ۲۰۱۹ تعداد کالاهای بیشتری را به 

مخزن مربوطه اضافه می کند.
در سال ۲۰۱۸ میلادی کالاهای تقلبی به ارزش ۳۳۲ میلیون درهم در دبی ضبط و 
نابود شدند. به گفته این سازمان در سال گذشته میلادی ۱۹.۹ میلیون کالای جعلی از 

تجار در امارات ضبط شد.

لباسیازجنسقارچتولیدشد

 
یک کارآفرین لباسی از قارچ ابداع کرده که مخصوص افراد فوت شده است. این لباس 
که در تاروپود آن هاگ قارچ بافته شده به تجزیه جسد و همچنین پاکسازی خاک کمک 
می کند. شاید هنگام فوت یکی از نزدیکان، فرد چندان اهمیتی به حفظ محیط ندهد، 
اما به نظر می رسد یک کارآفرین معتقد است افراد حتی پس از مرگ نیز می توانند به حفظ 
محیط زیست کمک کنند. در همین راستا او یک لباس نوآورانه از قارچ برای افراد درگذشته 

ابداع کرده که از تاثیرات مراسم دفن معمولی بر محیط زیست می کاهد.
به گفته طرفداران محیط زیست دفن فرد درگذشته در تابوت به دلیل استفاده از چوب 
 Infinity و فراوری آن به محیط زیست آسیب می زند. به هرحال برای تولید این لباس که
Burial Suit نام گرفته هاگ های قارچ به تار و پود لباس بافته می شود. جی ریم لی مبدع 
لباس می گوید: در نتیجه قارچ روی لباس رشد می کند و به تجزیه جسد کمک می کند. 
قارچ ها به خنثی سازی خاک و پاکسازی آلاینده های آن )از جمله آفت کش ها و فلزات( 

کمک می کنند.این لباس با قیمت ۱۵۰۰ دلار فروخته می شود.

پرههایفنهواییکامپوزیتیطراحیو
ساختهشد

پژوهشگران یکی از شرکت های دانش بنیان مستقر در شهرک علمی و تحقیقاتی 
اصفهان با استفاده از دانش بومی و تخصص خود توانستند پره های فن هوایی کامپوزیتی 

را جایگزین مشابه آلومینیومی آن کنند.
این پره ها در مقایسه با قطعات فلزی از طول عمر و مقاومت بیشتری بهره می برند و 
نسبت به فلزات از چگالی و وزن کمتری برخوردارند؛ این عوامل باعث شده تا پره های 
کامپوزیتی بازدهی عملکرد بهینه تری داشته باشند و انرژی کمتری جهت چرخش پره و 
هوادهی مصرف کنند. سرمایه گذاری کمتر و سهولت در تولید از جمله دیگر مزایای این 
محصول است. این پره ها با ابزار و ماشین آلات ساده تر و درنتیجه هزینه تمام شده کمتر به 

راحتی در دسترس خواهد بود.

زمین یکی از بزرگترین منابع طبیعی تولید انرژی های تجدیدپذیر است که دانشمندان 
به تازگی از گرمای آن برای طراحی باتری استفاده کرده اند که می تواند حرارت را به طور 

مستقیم به الکتریسیته مبدل کند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، در بخش هایی از خاک استرالیا و آمریکا و 
برخی کشورهای دیگر منابع انرژی حرارتی زمین به راحتی و به طور مستقیم در دسترس 
هستند و محققان موسسه فناوری توکیو از همین منابع برای تولید نوع جدیدی از باتری 

استفاده کرده اند که به طور مستقیم انرژی حرارتی را به الکتریسیته مبدل می کنند.
اکثر سیستم های زمین گرمایی که گرمای طبیعی زمین را به برق مبدل می کنند از آب 
گرم شده توسط صخره های بسیار داغ در مسیرهای چند کلیومتری برای تکمیل فرایند 
تولید الکتریسیته بهره می گیرند. این آب یا باید از محیط اطراف به صورت طبیعی تامین 

شود یا به محل انجام فرایند پمپاژ شود. این کار باید در گرمای بالای ۱۸۰ درجه سانتیگراد 
صورت پذیرد که فرایندی وقت گیر و پرهزینه است.

اما پژوهشگران ژاپنی روش جدیدی را برای حذف آب و تکمیل مستقیم این فرایند ابداع 
کرده اند.آنها از سلول های حرارتی ویژه ای موسوم به اس تی سی استفاده کرده اند که قادر 
به تولید برق در دمای زیر ۱۰۰ درجه سانتیگراد هستند و بنابراین نیازی به استفاده از جریان 

بخار یا آب بسیار داغ نیست.
اس تی سی در واقع یک باتری سه لایه است که دو الکترود بین آنها پیچیده شده اند. 
این لایه ها عبارتند از لایه انتقال الکترون، لایه نیمه هادی از جنس ژرمانیوم و لایه جامد 
الکترولیت. باتری یادشده در گرمای زیاد بدون مشکل فعالیت کرده و الکتریسیته تولید 

می کند. گروه سازنده امیدوارند در آینده نزدیک بتوانند تولید انبوه این باتری را آغاز کنند.

در جریان برگزاری چهارمین رقابت هایپرلوپ شرکت 
اسپیس ایکس که بین گروههای مهندسی از سراسر جهان 
برگزار شد، رکورد سرعت از طریق استفاده از این وسیله 

نقلیه شکسته شد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، این رقابت 
موسوم به Hyperloop Pod با حضور گروه های رقیب از 
سراسر جهان برگزار شد که در نهایت گروه دانشگاه فنی 

مونیخ توانست با حداکثر سرعت از سایر رقبا جلو بزند.

هدف از اجرای این رقابت توسط الون ماسک مدیرعامل 
اسپیس ایکس طراحی و تولید سیستم های حمل و نقل 
سازگاری  هایپرلوپ  تونل های  با  که  است  پیشرفته ای 
داشته و بتوانند در شرایط نزدیک به خلأ با حداکثر سرعت 
حرکت کنند. تونل هایپرلوپ مورد استفاده در این رقابت 
۱.۶ کیلومتر طول داشته و وسایل نقلیه طراحی شده 
برای حرکت در آن باید در فاصله ۱۰۰ متری به پایان تونل 
متوقف می شدند. گروه ۴۲ نفره دانشگاه فنی مونیخ موفق 

به تولید سیستم هایپرلوپ پیشرفته ای به نام WARR شده 
که حداکثر سرعت آن ۴۶۳ کیلومتر در ساعت است. این 
سیستم در آزمایش های سال گذشته خود رکورد سرعت 
۴۵۷ کیلومتر در ساعت را به ثبت رسانده بود. البته این 
الون ماسک نیست و وی  سرعت ها هنوز مورد رضایت 
می گوید سرعتی که مدنظر وی است ۱۲۰۰ کیلومتر در 
ساعت است. او امیدوار است تونل های هایپرلوپ تا سال 

۲۰۲۰ آماده استفاده شوند.

یک شرکت دانش بنیان داخلی توانسته است تجهیزات و 
ماشین آلات فرآیندی صنایع شیمیایی، معدنی، نفت و گاز 
و پتروشیمی، آب و فاضلاب، دارویی و غذایی را با فناوری 

داخلی تولید و نیاز صنعت را تأمین کند.
و  علمی  معاونت  از  نقل  به  مهر  خبرگزاری  گزارش  به 
فناوری ریاست جمهوری، امیرعباس اختراعی مدیرعامل 
یک شرکت دانش بنیان درباره محصولات دانش بنیان این 
شرکت و کاربرد آن در صنعت گفت: این شرکت به دلیل 
محصولات سیستم های ویژه فرآیندی دانش بنیان شناخته 
شده است. ما سازنده و طراح پلانت های صنایع شیمیایی 
هستیم و به طور کلی در رابطه با پلانت های فرآیندی کار 

می کنیم.
اختراعی یادآور شد: این شرکت حدود ۲۵ سال در این 
صنعت تجربه دارد و قابلیت های زیادی در تولید محصولات 

صنعتی و رفع نیازها با تولیدات دانش بنیان داخلی دارد.
وی در مورد نمونه مشابه محصولات این شرکت گفت: 
محصولات نمونه خارجی دارد ولی در داخل اغلب شرکت ها 

ماشین سازند ولی ما پلانت می سازیم.

وی گفت: ایران کشوری نفتی است که پروسه شیمیایی 
در آن زیاد است یعنی به جای خام فروشی می شود مواد 
اولیه را با فرآیند و تبدیل به دیگر محصولات، در زنجیره ارزش 

افزوده خوبی قرار داد.
اختراعی میزان اشتغال زایی مستقیم را ۱۲۰ نفر عنوان 
کرد و گفت: ما یک گروه هستیم و همه شرکت هایمان هم 
دانش بنیان هستند که در کل حدود ۵۰۰ نفر اشتغال زایی 

ایجاد کرده ایم.
وی ادامه داد: در سال ۱۳۶۹ با هدف طراحی، ساخت 
و راه اندازی صنایع مشتمل بر صنایع شیمیایی، نفت، 

معدنی، دارویی و غذایی آغاز کرد، پیشرفت صنایع داخلی 
مربوطه و التزام دسترسی به ماشین آلات با آلیاژهای ویژه 
موجب شد تا این شرکت با انتقال تکنولوژی و تقویت کردن 
بخش مهندسی و ساخت، استمرار رشد و شکوفایی همراه 

با توسعه را در دستور کار خود قرار دهد.
انجام  برای  ما  مشکل  ترین  عمده  گفت:  اختراعی 
و  ایران  بین  طرف  دو  تسهیلگر  بانک های  نبود  صادرات 
کشورهای هدف است که البته به خاطر محدودیت های 

تحریم این اتفاق افتاده است.
وی در ادامه گفت: برای رونق تولید ساخت داخلی اول 
باید کنترل و دقت خیلی ویژه ای بر واردات محصولات به 
داخل ایران باشد. باید موانع فنی و موانع رقابتی که در 
سایر کشورهای جهان و حتی مدعیان بنیان گذاران تجارت 

جهانی وجود دارد بتوانیم آنها را اعمال کنیم.
به  خودباوری  فرهنگ  آن  کنار  در  افزود:  اختراعی 
محصولات داخلی در بین مردم کشور بالا برود. برای رونق 
تولید داخلی باید برنامه جدی داشته باشیم و در حد حرف 

نباشد تا نسل آینده به ساخت تولید داخلی افتخار کنند.

تولیدباتریزمینگرماییبرایتبدیلمستقیمحرارتبهالکتریسیته

رکوردسرعتهایپرلوپشکستهشد

ماشینآلاتصنعتشیمیاییبافناوریبومیتولیدشد

علمیوسلامت

مرداناینعلائمسلامترانادیدهنگیرند
مردان مبتلا به افسردگی شاید نشانه های کلاسیک این بیماری را نشان ندهند. در 
همین راستا، فرد ممکن است به جای احساس غم و اندوه، رفتاری پرخاشگرانه داشته 

باشد.
گاهی اوقات خارش در یک قسمت از بدن تنها به واسطه یک مساله جزئی شکل گرفته 
یا احساس درد در ماهیچه تنها یک ماهیچه درد ساده است. زمانی که علائم پایدار 

نیستند، به طور معمول جای نگرانی وجود ندارد.
اما زمانی که علائم پایدار بوده و متوجه بروز الگوهایی خاص می شوید، این می تواند 
به در جریان بودن مساله ای جدی تر اشاره داشته باشد. در ادامه با پنج علامت که مردان 
نباید آنها را نادیده بگیرند و همواره ارزش مراجعه به پزشک برای بررسی دقیق تر شرایط 

را دارند، بیشتر آشنا می شویم.
*توده ای که از بین نمی رود

چگونه احساس می شود: ممکن است فکر کنید که با یک جوش یا یک خال مواجه 
هستید و برخی مردان هنگام اصلاح با تیغ موجب خونریزی از آن می شوند. برخی دیگر 
از خراش یا جای زخمی جدید شکایت می کنند که به یاد نمی آورند چگونه شکل گرفته 
است. چرا باید به پزشک مراجعه کنید: این جوش مرموز می تواند کارسینوم سلول بازال، 
نوعی قابل درمان از سرطان پوست باشد که در مردان بیشتر از زنان شایع است. از جمله 
مناطق بدن که بیشتر تحت تاثیر این شرایط قرار می گیرند، به ویژه اگر زمان زیادی را 
در فضای باز سپری می کنید، می توان به پوست سر، پلک ها، نوک گوش ها و پشت 
اشاره کرد. کارسینوم سلول بازال به سرعت ملانوما به دیگر مناطق بدن گسترش نمی 
یابد، اما هرچه در درمان آن تاخیر کنید، توده یا جای زخم شما شرایط وخیم تری به 

خود می گیرد.
*مشکلات مرتبط با دفع ادرار  

چگونه احساس می شود: شما ممکن است به طور ناگهانی شب ها برای دفع ادرار 
بیش از یک بار از خواب بیدار شوید یا در طول روز نیاز به استفاده مکرر از توالت داشته 
باشید. همچنین، ممکن است جریان ادرار شما ضعیف تر شده یا هنگام دفع ادرار با 

احساس درد مواجه باشید.
چرا باید به پزشک مراجعه کنید: بزرگ شدن پروستات اغلب دلیل اصلی این شرایط 
محسوب می شود. بیش از نیمی از تمام مردان بزرگ شدن پروستات را در زندگی خود 
تجربه می کنند. برخی بی نیاز از دخالتی خاص می توانند به زندگی خود ادامه دهند، 
اما دیگران برای کاهش ناراحتی خود نیازمند مصرف دارو یا اقدامات دیگر هستند. نیاز 
به عمل جراحی برای پیشگیری از عوارض انسداد مانند آسیب کلیوی کمتر شایع است. 
مشکلات مرتبط با دفع ادرار می توانند نشانه ای از مسائل دیگر مانند دیابت یا در موارد 

نادر، سرطان پروستات نیز باشند.
*مشکلات مرتبط با رابطه جنسی 

چگونه احساس می شود: ناتوانی در نعوظ از جمله مشکلات رایج بین مردان است.
چرا باید به پزشک مراجعه کنید: هر مردی که به ناگاه با اختلال در نعوظ مواجه می 
شود باید به پزشک مراجعه کند. فکر نکنید که شما برای ابتلا به اختلال نعوظ بیش از 
حد جوان هستید زیرا حدود یک چهارم مردان ۴۰ ساله و جوان تر این شرایط را تجربه می 
کنند. اختلال در نعوظ شرایطی است که می تواند از استرس یا عاداتی مانند مصرف 
نوشیدنی های الکلی و سیگار کشیدن ناشی شود. اما مقصر دانستن سبک زندگی می 
تواند به نادیده گرفتن مشکلی واقعی منجر شود. اختلال در نعوظ می تواند نشانگر اولیه 
مشکلات قلبی عروقی باشد. رگ های مسدود شده جریان خون به قلب و اندام های 
تناسلی را کاهش می دهد. مراجعه زودهنگام به پزشک و تشخیص دلیل زمینه ای بروز 

این شرایط می تواند حتی از تجربه یک حمله قلبی یا سکته مغزی پیشگیری کند.
*رفتار خشن و آزار دهنده 

چگونه احساس می شود: شما پرخاشگر و تحریک پذیر شده اید یا در رفتارهای پر 
خطر درگیر می شوید.

چرا باید به پزشک مراجعه کنید: افسردگی می تواند خود را این گونه در مردان نشان 
دهد و تشخیص آن برای دیگران دشوار باشد. مردان مبتلا به افسردگی شاید نشانه های 
کلاسیک این بیماری را نشان ندهند. در همین راستا، فرد ممکن است به جای احساس 
غم و اندوه، رفتاری پرخاشگرانه داشته باشد. همچنین، ممکن است بیش از حد الکل 
مصرف کرده یا با سرعت زیاد رانندگی کند. مردان احتمال کمتری دارد در پی دریافت 
کمک یا مصرف داروهای ضد افسردگی باشند. اگر احساس می کنید با افسردگی دست 
به گریبان هستید، مراجعه به پزشک برای بررسی شرایط و تشخیص بهترین گزینه است. 
سطوح پایین ویتامین های B۱۲ و D با افسردگی در ارتباط هستند. همچنین، درد 
مزمن و بیماری ها حتی دیابت می توانند با افسردگی مرتبط باشند. پزشک می تواند با 

توجه به علائم و وضعیت فعلی شما بهترین گزینه درمان را ارائه کند.
*سرفه ای که از بین نمی رود 

چگونه احساس می شود: سرفه ای خشک و مداوم که چهار هفته یا بیشتر ادامه 
داشته است یا گرفتگی مکرر صدا. هنگام غذا خوردن توجه داشته باشید که غذا به 

راحتی پایین می رود یا در بلع با دشواری مواجه هستید.
چرا باید به پزشک مراجعه کنید: این می تواند نشانه ای پنهان از بیماری بازگشت 
اسید معده به مری )GERD( باشد. در صورت عدم درمان، این بیماری می تواند به 
سرطان مری منجر شود که احتمال ابتلا به این شرایط بین مردان بیش از سه برابر زنان 
است. همچنین، سرفه مداوم می تواند به آسم، ترشحات پشت حلق، یا با شیوع کمتر به 

سرطان ریه یا نارسایی فلبی اشاره داشته باشد.
*اگر با این علائم مواجه هستید با مرکز فوریت های پزشکی تماس بگیرید

سکته مغزی دومین دلیل مرگ و میر افراد در جهان است. اگر با هر یک از علائم زیر 
مواجه شدید، حتی اگر از بین رفتند، در پی دریافت کمک پزشکی فوری باشید:

- ضعف یا بی حسی در یک سمت بدن )معمولا در صورت، دست یا پا(.
- تاری دید یا از دست دادن بینایی در یک یا هر دو چشم.

- دشواری در صحبت کردن، کلمات بریده بریده، دشواری در درک آنچه دیگران می 
گویند یا ناتوانی در تکرار یک جمله ساده.
- سرگیجه ناگهانی یا یک سردرد شدید.

کلسیمدرچهغذاهاییوجوددارد؟
 

مصرف منظم و کافی کلسیم در تمام طول زندگی برای استخوان های ما ضروری 
است. برای جذب کامل و مناسب کلسیم هنگام گوارش، ویتامین D نقش بسیار مهمی 

بازی می کند.
کلسیم، به عنوان مهم ترین نمک معدنی در بدن شناخته می شود. تقریباً تمام کلسیم 
در استخوان ها و دندان ها جای می گیرند. کلسیم در سوخت و ساز مناسب سلولی، 
خصوصاً سلول های عصبی و ماهیچه ای سهیم است. این عنصر همچنین در عملکرد 

کلیه ها، انعقاد خون و فعالیت برخی آنزیم ها نقش دارد.
 ظرفیت جذب کلسیم بستگی به سن فرد دارد )هر چه فرد جوان تر باشد، کلسیم 
بهتر جذب می شود(. کلسیم رابطۀ بسیار نزدیک و تناگاتنگی با فسفر دارد. این 
عنصر ارزشمند، سرمایۀ مهمی برای رشد و پیشگیری از پوکی استخوان به شمار 

می رود. 
مصرف کافی کلسیم در تمام دورۀ رشد بچه ها توصیه می شود، این عنصر برای محکم 
کردن استخوان های بچه ها و دندان هایشان ضروری است. کلسیم برای پیشگیری 
از پوکی استخوان نیز توصیه و برای درمان کوفتگی ماهیچه ای تجویز می شود. ضمناً 
می تواند دردهای قبل از قاعدگی را هم تسکین دهد. مصرف منظم کلسیم خطر ابتلا به 
سرطان کولون را کاهش می دهد، البته هنوز شواهد و مدارک کافی برای اثبات این نظریه 

و بیان قطعی اش وجود ندارد. 
گفتنی است که پزشکان برخی فواید خیالی و فرضی کلسیم را رد می کنند و معتقدند 
که مصرف بیش از اندازه و اغراق شدۀ کلسیم ممکن است آثار نامطلوبی بر سلامتی 
اتفاق  به  قریب  اکثر  البته  پروستات(.  سرطان  به  ابتلا  خطر  )افزایش  باشد  داشته 

متخصصین تغذیه و بیولوژیست ها این اتهامات را رد می کنند. 
*میزان توصیه شدۀ کلسیم در تغذیه

میزان توصیه شدۀ کلسیم در روز، برای یک فرد بزرگسال حدود ۹۰۰ میلی گرم و برای 
نوجوانان، زنان بالای ۵۵ سال و مردان بالای ۶۵ سال در حدود ۱۰۰۰ تا ۱۲۰۰ میلی 

گرم است. 
کمبود کلسیم به این شیوه ها ظاهر می شود:

احساس کوفتگی ماهیچه ای و احساس سستی و رخوت
*مشکلات دندانی و لثوی

احتمال  با  همراه  که  ها  استخوان  در  معدنی  مواد  کمبود  یا  استخوان  پوکی  بروز 
شکستگی استخوان هاست.

مصرف بیش از حد و نامتعارف کلسیم ممکن است مشکلات گوارش، سردرد، دردهای 
عضلانی و استخوانی، استفراغ و سنگ کلیه را به همراه داشته باشد.

*کلسیم در چه چیزهایی وجود دارد؟
کلسیم به طور عمده در فرآورده های لبنی وجود دارد، البته در برخی سبزیجات هم 

می توان کلسیم یافت. )گروه ها به ترتیب از زیاد به کم مرتب شده اند(:
پنیر سفت.پنیر آبی .پنیر نرم.پنیر سفید، خامۀ تازه، ماست و شیر.میوه و سبزیجات 
خشک، شکلات، صدف، خرچنگ، سبزیجات تازه )کلم، تره فرنگی، بروکلی(.میوه های 

تازه )انگور فرنگی سیاه ، پرتقال، کیوی( و در بعضی از آب معدنی ها.
*توصیه های ما

اگر نیاز به کلسیم دارید، فقط پنیر نخورید. برخی از پنیرها مضرند و حاوی مقدار زیادی 
چربی و نمک هستند. با خوردن سبزیجات، شیوۀ دریافت کلسیم تان را متنوع کنید.

اگر کمبود کلسیم دارید، برچسب روی آب های معدنی را بخوانید، روی این برچسب ها 
میزان کلسیم شان قید شده است.

جذب کلسیم بستگی به میزان ویتامین D دارد. پزشک می تواند برای دریافت بهتر 
کلسیم، ویتامین D+ کلسیم تجویز کند. 

اگر مکمل های کلسیمی مصرف می کنید، به خاطر داشته باشید که این مکمل ها 
ممکن است جذب برخی داروها را مختل کنند )مانند آنتی بیوتیک ها(. در این صورت، 

برای پیشگیری از اختلاط دارویی، با پزشک تان مشورت کنید.

اگر تنها یک چیز مشخص و قطعی در مورد گرمای تابستان وجود 
داشته باشد، این است که کاملًا تحلیل برنده ی انرژی است. اگر 
شما هم هنگام تابش خورشید، سطح انرژی تان افت قابل توجهی 
پیدا می کند مطمئن باشید که تنها نیستید؛ زیرا تابستان یکی از 
سخت ترین دوره های سال برای بسیاری از افراد است. برای داشتن 
انرژی بیشتر در روزهای گرم و غیرقابل تحمل تابستان، روش های 

طبیعی که در این مطلب ذکر می شود را مدنظر داشته باشید.
آیا احساس می کنید تابستان امسال انرژی تان کم شده است 
و صبح ها برای جدا شدن از رختخوابتان و ظاهر شدن به حالت 
نرمال و انجام کارهای روزمره نیاز به تلاش زیادی دارید؟ و یا بعد 
از ناهار احساس خواب آلودگی مانع انجام کارهای بعدازظهرتان 
می شود؟ با مشاهده ی این حالات در روزهای سرد پاییزی ممکن 
است شروع کنید به نوشیدن زیاد کافئین که شاید برای آب و هوای 
خنک آن موقع خوب باشد؛ اما برای روزهای گرم تابستان نیاز به 
تغییرات دیگری است تا سطح انرژی تان افزایش یابد، با ما همراه 

باشید...
1- سبک غذا بخورید

را  یا غذاهایی  و  از حد غذا می خورید  هنگامی که شما بیش 
می خورید که خیلی سنگین هستند، به معنای واقعی کلمه سنگین 
می شوید و از آنجایی که بدنتان باید بیشتر کار کند تا کالری های 
اضافی را بسوزاند، دمای داخلی آن بالاتر هم می رود. سبک و کمتر 
غذا خوردن در گرما باعث می شود تا بدنتان احساس سبک تری 
داشته باشد، کارآمدتر فعالیت کند و به شما کمک کند تا احساس 
انرژی بیشتری کنید. پرخوری و خوردن غذاهای سنگین یکی 
از عواملی است که مخصوصاً در گرما باعث می شود که احساس 

تنبلی و خستگی کنید.
2- مقدار زیادی آب بنوشید

کم آبی در این آب و هوا می تواند به سرعت اتفاق بیفتد. وقتی بدن 
شما دهیدراته شود، هیچ چیز درست کار نمی کند. سرعت هضم 
دستگاه گوارشتان کاهش می یابد، سطح تمرکزتان افت می کند، 
پوستتان ترک می خورد و سطح انرژی تان کاملًا تحلیل می رود. برای 
جلوگیری از این اتفاق، اطمینان حاصل کنید که مقدار زیادی آب 
می نوشید. نوشابه های گازدار، قهوه و چای را با آب ساده جایگزین 
به مقدار کافی آب دریافت کرده اید.  تا مطمئن شوید که  کنید 
نوشیدن آب بیشتر در گرمای تابستان نه تنها بدنتان را سالم تر نگه 
می دارد، بلکه سطح انرژی تان را نیز به اندازه ای که باید باشد ارتقا 
می دهد. نوشیدن قهوه و چای پررنگ را به دو فنجان در روز محدود 
کنید. یک روش خوب برای این کار نوشیدن یک لیوان آب قبل از 

قهوه است.
3- ویتامین دریافت کنید )ترجیحاً ویتامین های گروه ب(

ویتامین های گروه  انرژی،  تقویت کننده های طبیعی  از  یکی 

ویتامین،   ۲ این   .B۱۲ و   B۶ ویتامین  مخصوصاً  است؛   B
تولیدکننده های طبیعی انرژی هستند که می توانند کمک کنند 
انرژی کم شده در گرما جایگزین شود. اگر این ها تا به حال بخشی 
از ویتامین هایی دریافتی روتین شما نبوده اند، آن ها را اضافه کنید. 

یک ویتامین B-Complex خوب برای شروع عالی است.
ویتامین ث برای مراقبت از آدرنال و کوآنزیم کیوتن برای تقویت 
انرژی و سلامت قلب و ال کارنیتین برای کمک به چربی سوزی نیز 

با نظر پزشک در برخی افراد پیشنهاد می شود.
4- از مراقبت های کایروپراکتیک بهره ببرید

تخصصی  مراقبت های  خوبی های  از  مردم  از  بسیاری 
کایروپراکتیک اطلاعی ندارند. اغلب اوقات، کارهای روزمره ی بدن 
موجب آسیب به ستون فقرات می شود و وقتی این اتفاق می افتد، 
خیلی از علائم منفی ممکن است آشکار شود. درد، تنش، سردرد، 
و کم شدن انرژی تنها چند مورد از این علائم است. با مراجعه به یک 
درمانگر و انجام کارهای لازم، سطح انرژی تان بالاتر می رود و به طور 

کلی وضعیت سلامتتان بهتر می شود.
5- مصرف قندها را کاهش دهید

را  انرژی تان  سریع  خیلی  می توانند  شده  تصفیه  قندهای 
جایگزینی  مانند  غذاها،  عاقلانه تر  انتخاب های  ببرند.  تحلیل 
کربوهیدرات های تصفیه شده با کربوهیدرات های پیچیده مانند 
میوه ها و سبزیجات، می تواند ظرف یکی دو روز انرژی تان را افزایش 
دهد و این گرایش به مصرف شیرینی ها را به زودی برطرف خواهد 
طبیعی  شیرین کننده های  کمی  از  استفاده  طرف،  آن  از  کرد. 

خوشمزه  باعث  علاقه تان  مورد  آشپزی  دستورالعمل های  در 
که  می دانید  آیا  شد.  خواهد  طراوت  افزایش  و  غذاها  شدن 
شیرین کننده های طبیعی دارای فوایدی هم هستند؟ مثلًا استویا 
می تواند به تنظیم قند خون کمک کند و اریتریتول و زایلیتول 

می توانند به بهبود حفره های کوچک دندانی کمک کنند.
6- فعالیت های شدید بدنی تان را بگذارید برای ساعت های 

خنک تر روز
بین ساعت ۱۱ تا ۱۶ بعدازظهر ورزش سنگین نکنید. دویدن یا 
فعالیت های شدید در محیط بیرون باید قبل از ساعت ۱۱ صبح و 
بعد از ساعت ۴ عصر انجام شود. هنوز هم انجام فعالیت بدنی و به 
دست آوردن فواید ناشی از انجام آن مهم است؛ اما لازم است آن را 
در ساعات مناسب خودش انجام دهید تا دچار شوک گرمایی ناشی 
از گرمازدگی نشوید. برای کمک به خنک ماندن، کلاه بپوشید، زیر 
سایه ورزش کنید و از سیستم های مه پاش یا پنکه های آب پاش 
استفاده کنید. همچنین استفاده از یک پارچه مرطوب خنک پشت 
گردن به طرز عجیبی باعث نگه داشتن دمای بدنتان در محدوده 

طبیعی می شود.
7- در داغ ترین ساعات روز، هوشمندانه رفتار کنید

خورشید یک منبع عظیم انرژی است، اما همانند بسیاری از 
چیزها در زندگی، رعایت اعتدال، نکته ی کلیدی است. زیاد در 
معرض خورشید بودن می تواند موجب خستگی گرمایی شود. 
داغ ترین ساعات روز بهترین زمان برای انجام کارهای داخلی است، 
مانند خواندن یک کتاب، یا انجام کارهای رایانه ای. با این حال، اگر 

احساس رخوت شدید کردید، تنها ۵-۱۰ دقیقه در بیرون از خانه 
یا محل کارتان قدم بزنید. همین مقدار شگفت زده تان خواهد کرد 
و می تواند انرژی تان را به مدت ۲ ساعت بعد افزایش دهد. همین 
مقدار کم نور خورشید می تواند به تراز هورمون هایتان کمک کرده و 

خلق و خویتان را بهبود ببخشد.
8- خیار بخورید

عنوان  به  آن ها  از  است  بهتر  بنابراین  دارند،  آب  خیارها ٪۹۵ 
برای مصرف چیپس ها  میان وعده استفاده کنید و جایگزینی 
به آب رسانی بدن  این روزهای گرم شود. خیار  یا شیرینی ها در 
کمک کرده و باعث خنک شدن آن می شود. آن ها همچنین دارای 
ویتامین B هستند که به افزایش انرژی و داشتن احساس خوب 
کمک می کنند. شما می توانید آن ها را به سالادتان اضافه کنید، با 
هوموس بخورید، یا فقط به صورت ساده برش زده و به عنوان میوه 
میل کنید. خیارشور هم انتخاب خوبی برای تابستان است زیرا 

مقدار سدیمی که زمان تعرق از دست می دهیم را جبران می کند!
9- برنامه غذایی کتوژنیک را مدنظرتان داشته باشید

برنامه غذای کتو یک راه عالی برای کاهش منبع سوخت بدنتان از 
قندهاست. برای تابستان عادت های غذایی جدید و مغذی را برای 
بدنتان در نظر بگیرید. در یک تحقیق نشان داده شد که در پیش 
گرفتن یک رژیم غذایی کتوژنیک به کاهش وزن، بهبود عملکرد مغز 
و کاهش قند خون کمک می کند. سعی کنید از یک رژیم شناس 

این برنامه را دریافت کنید تا دچار مشکل نشوید.
10- واقع بین باشید

تصور  که  است  این  تابستان  فصل  در  ما  اشتباهات  از  یکی 
می کنیم ساعات خیلی زیادتری را در اختیار داریم که می توانیم 
یک لیست بلندبالایی از کارهایمان را در آن انجام دهیم؛ در حالی 
که باید این را مدنظر داشته باشیم که تنها چند ساعت در روزهای 
گرم تابستان وجود دارد که می توان در آن کارهای بیرون از خانه 
انتظاراتتان  را انجام داد. بهترین و سالم ترین کار تجدیدنظر در 
برای استراحت هم در  باز است.  فعالیت هایتان در فضای  برای 
ساعت های داغ روزهای تابستان وقت بگذارید تا در ساعت های 
بعدی روز انرژی بیشتری داشته باشید و بتوانید به راحتی به انجام 

کارهای خارج از خانه یا محل کارتان هم برسید.
در نهایت این که

این را بدانید که آفتاب دوست ماست و تابستان زمان خوبی برای 
انجام خیلی از کارهاست؛ لذت بردن از زمان استراحت در کنار 
خانواده و ایجاد خاطرات فراوان. به خاطر داشتن مواردی چون آب 
رسانی به بدن در طی فعالیت های تابستانی، مصرف ویتامین های 
لازم، محدود کردن زمان در آفتاب بودن و خوردن مواد غذایی سالم 
به شما کمک می کند تا مخزن انرژی تان را دوباره پر کنید و خاطرات 

تابستانی شیرینی را رقم بزنید.

توصیه هایی برای فصل گرما

10 راه طبیعی برای افزایش انرژی در گرمای تابستان

مصرف پروتئینی به نام گلوتن که در غلات وجود دارد، می تواند بسیاری از آدم ها را به دردسر 
بیندازد. اگر شما هم وقت خوردن ماکارونی، نان گندم یا کیک ها مشکلات گوارشی را تجربه 
می کنید، ادامه این مطلب را بخوانید. شاید به دلایل گفته شده، سیستم ایمنی بدن شما هم گلوتن 
را به عنوان یک مهاجم خارجی ارزیابی کرده و به خاطر حمله به آن، درواقع به خود حمله می کند.

*سلیاکی هستید؟
به  اگر  نیست.  ناشناخته  گذشته  دهه های  مثل  دیگر  »سلیاک«،  خودایمنی  بیماری 
»سلیاک« دچار باشید، با مصرف موادغذایی حاوی گلوتن، دیواره روده تان ضعیف می شود 
و همین ضعف، توان بدنتان برای جذب موادغذایی را کاهش می دهد. خستگی، مشکلات 
گوارشی و کم خونی، تنها بخشی از عوارض مصرف گلوتن در سلیاکی هاست.گرچه در موارد 

حاد، خود فرد از بیماری آگاه است و لزوم پرهیز از موادغذایی حاوی گلوتن را می داند، اما در 
بسیاری از موارد، این بیماری به موقع تشخیص داده نمی شود و ادامه مصرف گلوتن، فرد را با 
مشکلات جدی روبه رو می کند. محققان می گویند حدود ۸۰درصد از سلیاکی ها تا وخیم شدن 

حالشان از ابتلا به این بیماری باخبر نبوده اند.
*به گلوتن حساسیت دارید؟

تنها سلیاکی ها نیستند که باید از مصرف موادغذایی حاوی گلوتن پرهیز کنند. اگر شما 
به این ماده حساسیت داشته باشید هم با مصرف آن دچار عوارض مختلفی می شوید. 
حساسیت به گلوتن می تواند شما را با نفخ، درد معده، خستگی، اسهال روبه رو کند و تنها 
پرهیز از موادغذایی حاوی این ماده است که به بهبود حال شما کمک می کند. یادتان نرود که 

در صورت حساسیت داشتن به یک ماده، با تکرار مصرف آن نمی توانید بدنتان را عادت بدهید 
و حساسیت را کمتر کنید.

*به سندرم روده تحریک پذیر دچارید؟
آزمایش هایتان چیزی در مورد حساسیت به گلوتن نشان نداده اند و علائم ابتلا به سلیاک 
را هم ندارید، اما همچنان با مصرف موادغذایی حاوی گلوتن، احساس ناراحتی می کنید. 
محققان می گویند، اگر مبتلا به سندرم روده تحریک پذیر باشید، با مصرف گلوتن، التهاب 
روده هایتان بیشتر می شود و با مشکلاتی مثل درد شکم، گرفتگی، نفخ و گاز معده و اسهال 
درگیر می شوید.البته وضعیت کسانی که به سندرم روده تحریک پذیر دچار هستند، به اندازه دو 

گروه قبلی وخیم نیست و آن ها می توانند گاه به گاه سراغ موادغذایی حاوی گلوتن هم بروند.

دردسر نفخ بعد از خوردن ماکارونی
چراوقتیماکارونیمیخوریدنفخمیکنید؟

»رونوشت آگهی حصر وراثت«
آقای سلطانعلی زارع کوچمشکی دارای شناسنامه شماره ۵ بشرح دادخواست به کلاسه ۹۸۰۲۱۸/ح۱ از این دادگاه درخواست گواهی حصر وراثت نموده و چنین توضیح 

داده که شادروان طاوس مقدم به شناسنامه شماره ۳۴ در تاریخ ۸۷/۱/۸ اقامتگاه دائمی خود بدرود زندگی گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به: ۱- حسین زارع 
کوچمشکی فرزند حسن ش.ش ۲۷۵ متولد ۱۳۲۵ پسر متوفی ۲- سلطانعلی زارع کوچمشکی فرزند حسن ش.ش ۵ متولد ۱۳۳۱ پسر متوفی ۳- عباسعلی زارع کوچمشکی 
فرزند حسن ش.ش ۳۷۰ متولد ۱۳۳۶ پسر متوفی ۴- سکینه زارع کوچمشکی فرزند حسن ش.ش ۳۰۲ متولد ۱۳۲۷ دختر متوفی ۵- سریه زارع کوچمشکی فرزند حسن ش.ش 

۳۴۷ متولد ۱۳۳۴ دختر متوفی
اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را یک مرتبه آگهی می نماید تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک 

ماه به دادگاه تقدیم دارد و الا گواهی صادر خواهد شد.
جوان – رئیس شعبه اول شورای حل اختلاف سلماس

-------------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت 

اقای علی آقا جلیلیان با تقدیم دو برگ استشهادیه مصدق شده  مدعی است که سند مالکیت ششدانگ پلاک ۴۰۵۸- اصلی واقع در بخش سه شهر که سند مالکیت به شماره 
سریال ۳۴۰۷۰۸ ذیل دفتر املاک ۳/۴۴ صفحه ۵۱۲ ثبت ۵۵۸۹ بنام مراد علی امیری صادر و تسلیم گردیده سپس مع الواسطه بموجب سند شماره ۶۳۱۹-۱۳۹۸/۰۲/۲۴ دفتر 
۱۱۱ کرمانشاه بنام علی آقا جلیلیان انتقال قطعی یافته است و سند اولیه به علت سهل انگاری مفقود شده است لذا مراتب طبق ماده -۱۲۰ آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی 
می شود تا چنانچه فرد یا افرادی مدعی انجام معامله یا وجود سند مالکیت در نزد آنان باشد از تاریخ انتشار این آگهی به مدت ۱۰ روز مراتب را به این اداره  اعلام دارند در غیر اینصورت 

نسبت به صدور سند مالکیت طبق مقررات اقدام و سند مالکیت اولیه از درجه اعتبار ساقط و ابطال خواهد شد .
رونوشت :جهت اطلاع و اقدام به ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره (

مدیر واحد ثبتی حوزه  ثبت اسناد و املاک شهرستان ناحیه دو کرمانشاه – فرهاد نوری  
از طرف مهدی زارعی وش  
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مسئول واحد نمایش حوزه هنری قم :

57گروه تئاتر مسجد در قم فعال شد
 مسئول واحد نمایش حوزه هنری قم، فعال سازی گروه های بچه های مسجد در مساجد 
استان را یکی از اولویت های این حوزه دانست و گفت: تئاتر بچه های مسجد استان از ۳۳ 

گروه در سال گذشته به ۵۷ گروه در سال جاری افزایش یافته است.
احمد سلیمانی، با تاکید بر فعالیت ویژه حوزه هنری در سطح مساجد استان افزود: با 
وجود اینکه قم جزو استان هایی بود که نسبت به افتتاح دفتر تئاتر بچه های مسجد دیر اقدام 

کرد ولی ورود حوزه هنری استان به این موضوع واقعی و با برنامه ریزی بلندمدت است.
مسئول واحد نمایش حوزه هنری قم، ادامه داد: به جای ورود گروه های تئاتر حرفه ای به 
مساجد، از خود بچه های مساجد برای راه اندازی گروه های بچه های مسجد استفاده شد 
که این موضوع موجب گردید تا پایه ریزی آموزشی مناسبی برای استعدادیابی نوجوانان 
فعال سازی  برای  داد:  ادامه  وی  گیرد.  صورت  تئاتر  حوزه  در  استان  مساجد  در  فعال 
گروه های تئاتر مساجد، هنرجویانی که چند سال آموزش های لازم را در کارگاه های مختلف 
آموزشی حوزه هنری و کانون های فرهنگی هنری مساجد گذرانده بودند، پس از برگزاری 
دوره مربیگری، برای شناسایی نوجوانان مستعد و فعالیت آموزشی به مساجد مختلف 
معرفی شدند. سلیمانی افزود: نخستین جشنواره تئاتر بچه های مسجد سال گذشته 
برگزار و نفرات برتر به تهران معرفی شدند که این جشنواره زمینه ای برای انگیزه بخشی و 
ارتقای تولیدات نمایشی در سطح مساجد استان شده است. وی نگاه به تئاتر بچه های 
مسجد در قم را حرفه ای و به دور از کار نمایشی دانست و گفت: ساماندهی نوجوانان علاقه 
مند به تئاتر با محوریت مساجد به طور قطع موجب ظرفیت سازی، تحول و تضمین آینده 
هنرنمایشی استان می باشد. تئاتر بچه های مسجد در سال های ابتدایی انقلاب در کشور 
شکل گرفته و با برگزاری جشنواره های متعدد کشوری هنرمندان بسیاری را در عرصه تئاتر 
به کشور معرفی کرده بود که به دلیل جایگاه ممتاز قم در تئاتر، دبیرخانه دائمی جشنواره در 
این استان قرار داشت. با احیای مجدد تئاتر بچه های مسجد در سال های اخیر پس از ۱۰ 
سال تعطیلی دبیرخانه این جشنواره در کشور بار دیگر فعال شد. بیش از ۳۰۰ گروه تئاتر 
در مساجد کشور شناسایی و دفتر تئاتر بچه های مسجد در اکثر استان های کشور تأسیس 
شده است. از ۲۵ هزار کانون فرهنگی در سطح کشور، ۵۰۰ کانون در قم قرار دارد، که از 
این تعداد بیش از ۳۵۰ کانون فرهنگی فعال است.  ۴۰ هزار تن عضو کانون های فرهنگی 
هنری مساجد استان قم هستند و بیش از ۲ هزار تن از طلبه های حوزه های علمیه در قالب 

کادر مربی در کانون ها فعالیت می کنند.
 

مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزی استان قم  مطرح کرد

توسعه گلخانه  جایگزین مناسب کشت های سنتی
 مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت:  توسعه کشت های گلخانه ای برای 
تأمین امنیت غذایی مردم ضروری است و جایگزین مناسبی برای کشت های سنتی و در 

فضای باز به حساب می آید که این روند در استان با جدیت دنبال می شود.
مسلم ابراهیمی بیان کرد: کاهش منابع آبی و زمین های مناسب برای کشاورزی، نگرانی 
در خصوص تأمین غذای موردنیاز مردم را افزایش داده و باعث شده است تا کارشناسان 
حوزه کشاورزی از کشت های گلخانه ای به عنوان بهترین راهکار برای حل این موضوع، 
یاد کنند. وی افزود: در گلخانه می توان همه محصولات کشاورزی موردنیاز مردم را باصرفه 

جویی قابل توجه در میزان آب وخاک تولید و در مدت زمان کوتاه تری به بازار عرضه کرد.
وی ادامه داد: همچنین محصولات کشت شده در گلخانه به دلیل کنترل های شدید 
محیطی از سطح کیفیت و سلامت غذایی بالایی برخوردارند و می توان با اطمینان خاطر 
این محصولات را استفاده کرد. ابراهیمی گفت: درکشت های گلخانه ای امکان غنی سازی 
محصول ازنظر مواد موردنیاز بدن انسان وجود دارد و با این روش می توان سطح سلامت 
جامعه را افزایش داد. وی افزود: میزان تولید محصول درکشت های گلخانه ای در مقایسه 
با کشت در فضای باز بسیار بیشتر است، بنابراین سرمایه گذاری در این روش کشت علاوه 
بر کمک به تأمین امنیت غذایی مردم، ازنظر اقتصادی نیز مقرون به صرفه است. وی ادامه 
داد: تشویق کشاورزان به سمت کشت های گلخانه ای به جای روش های سنتی یکی از 
راهبردهای مهم وزارت جهاد کشاورزی در سال های اخیر است که در همین راستا سازمان 
جهاد کشاورزی قم نیز برنامه های متنوعی برای توسعه کشت های گلخانه ای در سطح 
استان تدارک دیده است. در بخش کشاورزی کل زمین های قابل کشت قم برابر ۱۰۵ هزار و 
۷۳۰ هکتار است که این رقم ۴۶ صدم درصد کل اراضی قابل کشت کشور هست؛ مجموع 
کشت سبز استان شامل ۲۰ هزار هکتار باغ و ۴۲ هزار هکتار زراعت است. میزان متوسط 
تولید بخش کشاورزی قم در سال برابر ۷۴۶ هزار تن شامل ۴۲۵ هزار تن محصولات زراعی 

و باغی، یک هزار و ۵۰۰ تن آبزیان و ۳۲۰ هزار تن محصولات دامی است.
بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان استان تشکیل می دهند که طبق 
سرشماری عمومی نفوس و مسکن در سال ۱۳۹۵، قم دارای ۱۲۷ روستا با جمعیت بالای 
۲۰ خانوار است؛ جمعیت ساکن مناطق روستایی این استان بیش از ۵۵ هزار و ۸۶۵ تن 

است که در قالب ۱۷ هزار و ۳۸۵ خانوار زندگی می کنند.

 معاون فرهنگی هنری حوزه هنری قم :

موازی کاری موجب فرصت سوزی در تاریخ 
شفاهی قم شده است

 معاون فرهنگی هنری حوزه هنری قم، موازی کاری را موجب فرصت سوزی در تاریخ 
شفاهی این استان دانست و گفت: با وجود اینکه موسسه ها و نهادهای مختلف پیرامون 
دفاع مقدس و تاریخ شفاهی در قم مشغول فعالیت هستند و آثار چاپ شده از استان در این 

زمینه بسیار اندک و از سطح کیفی بالایی برخوردار نیستند.
محمد غفاری ادامه داد: علاوه بر نهایی که به صورت مستقیم پیرامون دفاع مقدس 
مسئولیت دارند، بیش از ۲۰ موسسه مختلف فرهنگی در حوزه دفاع مقدس و تاریخ 
شفاهی در استان مشغول فعالیت هستند که نمی توان آثار شاخصی از خروجی فعالیت این 
موسسه ها نام برد. وی با اشاره به رونمایی از تقریظ های رهبر معظم انقلاب از کتاب های 
مختلف نگاشته شده در حوزه دفاع مقدس، افزود: کتاب های اثرگذار در حوزه دفاع مقدس 
که از نظر کیفی از سطح بالایی برخوردار باشد و مفتخر به تقریظ از رهبر معظم انقلاب 
باشد در قم وجود ندارد و این در حالی است که این استان دارای ظرفیت ها و سوژه های 
منحصربه فرد در زمان دفاع مقدس و دوران مبارزات انقلاب اسلامی دارد. معاون فرهنگی 
هنری حوزه هنری قم، ادامه داد: کیفی سازی، تمرکز بر آموزش افراد مجرب، حذف موازی 
کاری و تعیین برنامه ریزی مشترک میان دستگاه های مختلف از جمله اقدام هایی است که 
تاریخ شفاهی استان نیازمند آن است. وی با اشاره به برگزاری دوره های تاریخ شفاهی 
دفاع مقدس و انقلاب اسلامی در حوزه هنری قم اظهار داشت: این دوره تخصصی از روز 
۲۴ تیرماه در سالن آسمان حوزه هنری قم آغاز و تا پایان شهریور با دعوت از کارشناسان و 
پژوهشگران مجرب و صاحب تجربه ادامه خواهد داشت. وی با بیان اینکه نقطه پایانی برای 
دوره های آموزشی حوزه هنری وجود ندارد گفت: مخاطبان این دوره افراد اهل قلم، فعال 
در حوزه تاریخ شفاهی و مطبوعات استان هستند که با تکمیل این دوره، دوره جدید برای 
ارتقای سطح آن ها برنامه ریزی می شود. غفاری اظهار داشت: در دوره مبانی تاریخ شفاهی 
انقلاب و دفاع مقدس در ۸ جلسه به موضوعات سوژه یابی، تکنیک های مصاحبه، شناخت 
گونه های نوشتاری، تدوین و تنظیم خاطرات، روایت اسارت و همچنین نحوه مصاحبه با 
همسران و مادران شهدا، پرداخته می شود. وی با بیان اینکه این دوره با حضور پژوهشگران 
و نویسندگان حوزه تاریخ شفاهی و ادبیات پایداری برگزار می شود، گفت: در این دوره ۳۰ 
تن از اصحاب قلم حضور دارند که امیدواریم خروجی این دوره سوژه یابی، مصاحبه، تدوین 

و انتشار ۶ کتاب پیرامون دفاع مقدس و انقلاب اسلامی در قم طی چند ماه آینده است.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم خبرداد

آموزش۴۹7۴ تَن در آموزشگاه های آزاد
 فنی و حرفه ای قم 

 مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای قم گفت: در سه ماه نخست امسال، چهار هزار و ۹۷۴ 
تَن در ۲۰۷ آموزشگاه آزاد فنی و حرفه ای این استان، آموزش های مهارتی دریافت کردند.

احمد عطارنیا افزود: از این تعداد، سه هزار و ۱۵۳ تَن خانم و یک هزار و ۸۲۱ تَن نیز 
مرد بوده است.

وی اضافه کرد: در مجموع جمع ۶۹۲ هزار و ۹۹۷ نفر ساعت آموزش به متقاضیان در 
این آموزشگاه ها ارائه شده است. به گفته وی، سال گذشته نیز متعهد به ارائه ۲ میلیون و 
۲۰۰ هزار نفر ساعت آموزش مهارتی به متقاضیان بودیم که عملکرد این اداره کل ۲ میلیون 
و ۴۳۹ نفر ساعت بوده است. عطارنیا افزود: در این راستا ۱۲ هزار و ۷۵۸ تَن در بخش 
غیردولتی و آموزشگاه های آزاد دوره های آموزش مهارتی گذراندند که از این تعداد، هفت 
هزار و ۸۳۲ تَن خانم و چهار هزار و ۹۲۶ تَن نیز مرد بوده اند. وی خاطرنشان کرد: آموزش 

ها در بخش غیردولتی در ۲۱ رشته و ۱۱۷ حرفه به متقاضیان ارائه می شود.
وی بیان کرد: اداره کل آموزش فنی و حرفه ای استان قم متولی آموزش های مهارتی 

با هدف اشتغال جدید و تقویت و به روز رسانی اشتغال موجود در سطح استان می باشد.
به گفته وی، در استان قم ۲۰۷ آموزشگاه آزاد فنی و حرفه ای فعال وجود دارد که ۱۶۰ 
آموزشگاه ویژه زنان، ۳۵ آموزشگاه ویژه مردان و ۱۲ آموزشگاه دومنظوره می باشد که بر 
اساس نرخ مصوب سازمان فنی و حرفه ای ارائه آموزش های مهارتی را در سطح استان 
در بخش خصوصی به عهده دارند. در سه ماه نخست امسال، سه هزار و ۴۷۸ تَن در 
مراکز دولتی و چهار هزار و ۹۷۴ تَن در ۲۰۷ آموزشگاه آزاد فنی و حرفه ای این استان، 
آموزش های مهارتی را در رشته های مختلف دریافت نمودند. آموزش ها در بخش دولتی 
در پنج خوشه خدمات، صنعت، فرهنگ، هنر و کشاورزی و در قالب ۳۵۴ حرفه و در بخش 
غیردولتی در ۲۱ رشته و ۱۱۷ حرفه به متقاضیان ارائه می شود. اداره کل فنی و حرفه ای 
قم با هفت مرکز دولتی، یک مرکز سنجش و ارزیابی مهارت، ۵۴ کارگاه ثابت، ۱۳ کارگاه 
جوار شهری، ۱۱ کارگاه جوار روستایی، ۲۶ کارگاه صنایع ضمن کار، پنج مرکز ارتقاء 
شایستگی دانشجویان، ۲ مرکز مدیریت مهارت آموزی و مشاوره شغلی، هشت مرکز جوار 
کارگاهی، ۱۰ کارگاه جوار پادگان ها و ۶ کارگاه جوار زندان ها آموزش های مهارتی را در 

بخش دولتی ارائه می دهد.

ابوالفضل بجانی

اخیر  دهه های  و  سال ها  در  که  پدیده هایی  از  یک   
جامعه ما را درگیر خود کرده است، مسائل مربوط به رانت 
و استفاده از جایگاه حقوقی در جهت منافع شخصی 
است. اما تا حالا به این موضوع فکر کرده ایم که ریشه 
رانت در لایه های زندگی روزمره چگونه عادی سازی شده 

است؟
چگونه می توان ریشه این پدیده را در زندگی عادی و 
روزانه اکثریت شهروندان جستجو کرد؟ همان گونه که 
جانداران نمی توانند در فضای نامتناسب به زندگی خود 
ادامه دهند و مثلًا ماهی در خشکی یا خرگوش در آب 
امکان ادامه حیات ندارد، احتمالًا پدیده های اجتماعی 
اعم از مثبت یا منفی نیز برای وجود و ادامه زیست، به 

محیط متناسب خود نیاز دارند.
*برو عقب! صندلی های جلویی پر است

اخیر  دهه های  و  سال ها  در  که  پدیده هایی  از  یکی 
جامعه ما را درگیر خود کرده است، مسائل مربوط به رانت 
و استفاده از جایگاه حقوقی در جهت منافع شخصی 
است. اما آیا می توان ریشه این پدیده را در زندگی عادی 
و روزانه اکثریت شهروندان جستجو کرد؟ برای این منظور، 
تجربه زیسته شخصی خود را از یک پدیده عمومی واگویه 

می کنم.
از سال ۸۰ شمسی تاکنون، بنا به ضرورت تحصیلی و 
شغلی به صورت مداوم بین تهران و تبریز رفت وآمد می کنم 
به صورت هفتگی  را  این دوران  از  و حداقل چهار سال 
بین این دو شهر مسافرت کرده ام، اکثریت قریب به اتفاق 
آن با اتوبوس انجام شده است. احتمالًا مطلع هستید 
که تصور عمومی وجود دارد که صندلی های جلویی از 
کیفیت یا موقعیت خوبی برخوردار هستند و این تصور تا 
حد زیادی در مورد اتوبوس های قدیمی نیز صادق بود. در 
تمام این مدت زیر ۱۰ بار موفق به تهیه صندلی در بخش 
جلوی اتوبوس شده ام و تمام دفعاتی که جلوی اتوبوس 
نشسته ام، مربوط به دوره ای بود که با اتوبوس همکارم 

سفر می کردم. اتوبوس داران و رانندگان آن معمولًا این 
بخش را برای آشنایان و دوستان یا برای فروش گران تر، 

رزرو می کنند.
*مبنای عمل مبتنی بر حلقه دوستان است

دستاویز  می توان  را  آن  مشابه  موارد  و  موضوع  این 
تحلیلی اجتماعی قرار داد و این ادعا و فرضیه را مطرح 
کرد که اجتماعی شدگی در جامعه ما در حلقه خانواده 
و دوستان یا حداکثر در حلقه هم محله ای و هم زادگاهی 
متوقف می شود و در روابط عادی نمی توان رد پای جامعه 
و انسان جامعه پذیر را به راحتی مشاهده کرد. از این رو، 
اگر موارد حاد از قبیل جنگ، سیل و زلزله و… را استثنا 
کنیم که می توانند و توانسته اند اکثریت بیشتری از جامعه 
ما را تحریک به عمل به عنوان فردی از جامعه کنند، در 
موارد روزانه و عادی مبنای عمل افراد بیشتر مبتنی بر 
نهایت گروهی  یا  و منافع خاص فردی  حلقه دوستان 

است.
چرا توانمندی حضور در چنین موقعیت هایی را ندارم؟

به این موضوع می توان از منظری دیگر نیز نگاه کرد. 
انتشار اخبار سودجویی ها و سوءاستفاده از موقعیت های 
حقوقی برای منافع فردی در جامعه با عکس العمل های 
متفاوتی روبه رو می شود. اما اگر بتوانید با افراد گفت وگو 
و مصاحبه های صادقانه ای انجام دهید، احتمالًا متوجه 
خواهید شد که درصد بسیار بالایی از افراد در پس زمینه 
و  اخبار  این  از  دلیل  این  به  بیشتر  شخصیتی خویش 
اطلاعات ناراحت می شوند که با خود حساب می کنند 
را  موقعیت هایی  در چنین  توانمندی حضور  چرا خود 

نداشته اند.
به عقیده بسیاری از اقتصاددانان، منابع موجود در یک 
کشور، لزوماً موجب رشد و توسعه آن کشور نمی شود. 
نهایت مشخص  در  که  منابع است  این  نحوه مدیریت 
می کند چه کشوری به سرمنزل مقصود می رسد و در زمره 
کشورهای توسعه یافته قرار می گیرد. در این میان، یکی 
از فرآیندهای مهمی که مدیریت منابع و آثار توزیعی آن را 
تحت تأثیر قرار می دهد، رانت و رانت جویی است. این گونه 

می توان بیان کرد که رانت و هزینه هایی که متعاقباً به 
اقتصاد وارد می کند، می تواند بخشی بزرگی از پاسخِ این 
معما باشد که چرا برخی کشورها در مسیر توسعه گام های 
اگر مدیریت  برخی دیگر خیر؟  اما  برداشته اند،  بزرگی 
منابع یک کشور به هر دلیلی، درست و اصولی نباشد، 
رفاه مردم آن کشور به خطر می افتد و کیفیت زندگی شان 
پایین می آید. ادامه سوءمدیریت، به طور قطع، چشم انداز 

دل انگیزی را برای یک کشور ترسیم نخواهد کرد.
به طورکلی، مدیریت منابع توسط سنت، بازار و دولت 
نهادهایش،  به رشد  بسته  انجام می شود. هر کشوری 
سطوح مختلف و ترکیب های متفاوتی از این سه را به 
کار می گیرد. تاریخ اقتصاد نشان داده است زمانی که 
کشورها  منابع  مدیریت  برای  مسلط  نیروی  دولت ها 
می شوند، رانت و فساد سیاسی و اقتصادی فراگیر شده و 

هزینه های زیادی به کشورها تحمیل می کنند.
اقتصاددانان کلاسیک این گونه فرض می کنند که هدف 
به اهدافش است. همچنین  دولت ها، رساندن جامعه 
به عقیده آنها دولت به صورتی شایسته نفع عمومی را 
می سازد.  مرتفع  را  بازار  ناتوانی های  و  می کند  تأمین 
به عقیده اقتصاددان کلاسیک ، رانت ها بیشتر به دلیل 
کمیابی های طبیعی هستند. به عبارتی، اگر مازادی در 
اقتصاد به وجود بیاید، توسط سازوکار بازار از بین می رود. 
آنها مدیریت صحیحِ مازاد ناشی از انحصارهای طبیعی را 

نیز وظیفه دولت می دانستند.
*شناسایی بسترهای فرهنگی و تاریخی رانت

با این حال، این روزها از وزارتخانه های دولت صدای 
خود  این  که  می رسد  گوش  به  متعدد  افشاگری های 
فی نفسه مهم است؛ افشاگری هایی که نتیجه رانت های 
مسئولان پیشین و پسین برای نزدیکان و وابستگان و 
آشنایان است. اینکه سهم دولت و وزارتخانه هایش و نظام 
سیاسی حاکم و علی الخصوص نظام آموزشی کشور در 
آموزش و تسهیل جامعه پذیری و ایفای نقش اجتماعی 
افراد چقدر است و اینکه آیا اراده ای جدی برای انجام 
این نقش وجود دارد یا نه و اینکه چقدر این هدف محقق 
دیگر  طرف  اما  است.  موضوع  طرف  یک  است،  شده 
بحث، بدون شک، بسترهای فرهنگی و تاریخی موجود 
در جامعه ماست که باید به صورت جدی مورد شناسایی 
و تبیین قرار گیرد و تلاش برای ترمیم نقاط آسیب پذیر 
صورت گیرد. این مسئله مستلزم نگاه خودانتقادی جدی 
به فرهنگ و مقوله رفتار اجتماعی است، اما بیشتر شاهد 
هستیم که تمجید و تحسین فرهنگی تسلط بیشتری 
دارند. به طورکلی نکته ای که در زمینه رانت وجود دارد این 
است که سیاسی کردن تخصیص منابع در نهایت باعث 
تزلزل حقوق مالکیت و دور شدن کشور از رفاه و توسعه 
می شود و رانت جویی به صورت تدریجی در جامعه نفوذ 
کرده و ساختار انگیزشی افراد جامعه را تغییر می دهد. اگر 
جلوی این روند گرفته نشود، رانت تا مغز استخوان جامعه 

رسوخ می کند.
پ. ن: این نوشته به هیچ وجه دنبال سیاه نمایی علیه 
نیز  شغل خاصی نیست و در دیگر مشاغل اجتماعی 

کم وبیش می توان مواردی این چنین را یافت.
پژوهشگر فرهنگی اجتماعی

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران :
کاروان شادی »غدیر تا ظهور« در قم برپا می شود

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران از برگزاری کاروان شادی غدیر تا ظهور در روز عید 
غدیر با حضور آیت الله مکارم شیرازی در قم خبر داد.

حجت الاسلام  والمسلمین یاسین حسین آبادی با بیان اینکه تجمیع فعالیت ها در مسجد 
مقدس جمکران در حوزه فرهنگی این بوده که اتفاقات بیشتری در حوزه رسانه، خبر و 
فضای مجازی انجام گیرد و از خبرنگاران به عنوان خادمان رسانه ای استفاده شود اظهار 
داشت: تولید وقایع رسانه ای رسالت حوزه فرهنگ و خبر است و نگاه مستشاری خبرنگاران 
کمک می کند جریان مهدویت فراگیر و برجسته شود. وی غدیر را یکی از مناسبت های 
بزرگ جهان اسلام برشمرد و گفت: مناسبت هایی مثل عید غدیر پیوندی قوی با مهدویت 
دارد تا جایی که ۱۸ فراز از خطبه غدیر مرتبط با امام زمان)عج( و آشنایی ما با آن حضرت 
است.  معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران با تأکید بر اینکه مناسبت های مختلف 
خوانش های مهدوی خوبی برای فضای مجازی دارد، افزود: ۹ ربیع، نیمه شعبان، محرم، 
عاشورا و اربعین نیز مثل واقعه غدیر پیوند و ارتباط عمیق و وسیعی با مهدویت دارد، به  

عنوان  مثال شب نیمه شعبان با تمام عظمت خود شب زیارتی سیدالشهدا)ع( نیز هست.
وی خاطرنشان کرد: اگر به تاریخ برگردیم متوجه می شویم که قدیم الایام مردم در روز عید 
غدیر کاروان و دسته های شادی به راه می انداختند و حالا نیز برای گسترش غدیر باید به 
سنت گذشته برگردیم. حسین آبادی با اشاره به متقارن شدن عید غدیر خم با روز سه شنبه 
در سال جاری ادامه داد: باید کارهای مختلفی برای ترویج مهدویت و غدیر در قالب قدمی 
برای ظهور انجام شود که  خوشبختانه در شهر قم ظرفیت عظیمی وجود دارد که این کاروان 
شادی در روز غدیر را برجسته کرده است. معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران با بیان 
اینکه نباید امتداد غدیر را فراموش کنیم، عنوان کرد: کاروان شادی غدیر تا ظهور در روز 
سه شنبه که مصادف با عصر عید غدیر خم بوده با حضور آیت الله مکارم شیرازی از مراجع 
عظام تقلید از حرم مطهر حضرت معصومه)س( تا مسجد مقدس جمکران با مشارکت همه 

ارگان ها و نهادها برگزار می شود.

مدیر نمایندگی ستاد دیه استان قم خبرداد

کاهش 50درصدی زندانیان مهریه در قم
مدیر نمایندگی ستاد دیه استان قم با تاکید براینکه هم اکنون ۲۷ نفر از محکومین مهریه 
استان قم در زندان هستند، اظهار کرد: آمار زندانیان مهریه در استان قم، نسبت به مدت 

مشابه سال قبل ۵۰ درصد کاهش یافته است.
رضا مرادی با بیان اینکه ستاد دیه، با کمک خیرین مقداری از دیه محکومین و زندانیان 
جرایم غیر عمد را تقبل می کند، عنوان کرد: جرایمی همچون تصادفات رانندگی، حوادث 
کارگاهی، مهریه و نفقه جزء جرایم غیر عمد محسوب می شود. وی با اشاره به اینکه در سه 
ماهه ابتدای سال ۹۸، ۷۵ نفر از محکومین جرایم غیر عمد توسط ستاد دیه استان قم آزاد 
شدند، گفت: کل مجموع بدهی این زندانیان برابر با ۲۰ میلیارد ریال بوده که از میان این 
۷۵ نفر، ۵۰ نفر محکومین مالی، ۱۷ نفر محکومین مهریه، ۶ نفر به دلیل عدم پرداخت 

نفقه و ۲ نفر به علت تصادف غیر عمد،  در زندان بودند که با کمک این ستاد آزاد شدند.
*75 نفر از زندانیان غیر عمد در سال 98 آزاد شدند

مدیر نمایندگی ستاد دیه استان قم، افزود: برای آزادی این ۷۵ نفر، مبلغ ۶ میلیارد ریال 
کمک بلاعوض ستاد دیه، ۸۵۰ میلیون ریال آورده ی خانواده های زندانیان و ۳ میلیارد ریال 
تسهیلات قرض الحسنه بوده است، ۱۰ میلیارد ریال نیز شاکیان این محکومین از بدهی 
خود گذشت کردند و سرانجام ۷۵ نفر از زندانیان جرایم غیر عمد قم آزاد شده و به خانواده 
بازگشتند.وی با تاکید براینکه هم اکنون ۲۷ نفر از محکومین مهریه استان قم در زندان 
هستند، اظهار کرد: آمار زندانیان مهریه در استان قم، نسبت به مدت مشابه سال قبل، ۵۰ 
درصد کاهش یافته است؛ لذا از همان ابتدا همه محکومین عدم پرداخت مهریه روانه زندان 
نمی شوند بلکه  غالبا کسانی که توانایی مالی دارند و به عمد حاضر به پرداخت حق همسر 
خود نیستند، به زندان معرفی می شوند.مدیر نمایندگی ستاد دیه استان قم، با اشاره به 
اینکه این ستاد به صورت هیئت امنایی اداره می شود، گفت: ریاست دادگستری، مدیرکل 
کمیته امداد استان قم، مدیر کل زندان های استان قم و ۴ نفر از خیرین معتمد استان، از 
اعضای این هیئت امنا هستند؛ علاوه بر کمک مالی هیئت امناء، در ایام مختلفی در طول 
سال گلریزان برگزار می شود، برای مثال در ماه رمضان سال جاری، مبلغ ۱ میلیارد و  ۶۰۰ 

میلیون تومان توسط خیرین مختلف، برای آزادی زندانیان جمع آوری شد.
پرداخت ۲۰ میلیون تومان وام اشتغال، به زندانیان آزاد شده

مدیر مرکز امور خدمات اجتماعی و مراقبت بعد از خروج زندانیان، با اشاره به اینکه پس از 
اینکه زندانیان از حبس آزاد می شوند، تحت حمایت این مرکز قرار می گیرند، گفت: اکثر 
محکومینی که پس از آزادی از زندان تحت کمک های مشاوره ای و مالی این مرکز قرار 
گرفته اند، آمار بازگشت به زندان آن ها بسیار کمتر بوده است.وی با اشاره به اینکه این مرکز 
۲۰ میلیون تومان وام اشتغال به زندانیان آزاد شده پرداخت می کند، بیان کرد: محکومینی 
که در زندان، کلاس های فنی و حرفه ای را گذرانده و از این کلاس ها مدرک دریافت کرده 

باشند، بعد از آزادی از زندان در اولیت دریافت وام اشتغال قرار می گیرند.

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد

راه اندازی نمایشگاه مجازی اموال مسروقه
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم با اشاره به سامانه نما، گفت: شرایطی 
برای مالباختگان فراهم  شده تا به لیست اموال مسروقه ای که توسط پلیس کشف  شده 

سریع تر دسترسی پیدا کنند. 
سرهنگ مهرداد حاجی زاده اظهارداشت : برای شناسایی کالا های مسروقه و تحویل آن 
به مالباختگان، پلیس آگاهی ناجا در دی ماه سال گذشته اقدام به راه اندازی سامانه نما 
یا نمایشگاه مجازی اموال کشف شده کرده است.وی تصریح کرد: اموالی که به مدت یک 
ماه از تاریخ کشف آن گذشته باشد و مالک آن شناسایی نشده یا سارقان قادر به معرفی 
مالباخته نباشند، لیست این اموال از طریق سامانه نما در معرض دید عموم قرار می گیرد 
تا صاحبان شان شناسایی شوند.معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی، افزود: سامانه نما 
www. در بستر اینترنت راه اندازی شده و مالباختگان با ورود به سایت پلیس به نشانی
police.ir و با مراجعه در قسمت اموال کشف شده مشخصات کالای مسروقه خود را وارد 
کرده و شناسایی کنند.سرهنگ حاجی زاده با اشاره به اینکه از طریق شماره سریال اموال، 
مالکان را پیدا و از طریق همین شماره سریال ها، سارقان شناسایی می شوند، اظهار کرد: 
براین اساس با راه اندازی سامانه نما، شماره سریال اموال مسروقه به صورت متمرکز در آن 
ثبت می شود و به محض اینکه اموال کشف شوند از طریق این سامانه و ثبت شماره سریال 
اموال مسروقه، به صاحبان آن دسترسی حاصل می شود.وی افزود: پس از شناسایی 
کالای مد نظر، پلیس آگاهی با تشریفات خاصی کالای مورد نظر را به صاحبش تحویل 
می دهد.معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان با اشاره به مزایای سامانه نما ، افزود: 
شناسایی سریع اموال مسروقه کشف شده توسط مالباختگان بصورت غیر حضوری، 
کاهش چشمگیر هزینه های نگهداری اموال مکشوفه ، پیشگیری از آسیب دیدن اموال 
مالباختگان پس از کشف، کمک در شناسایی دقیق محل سرقت و مالباخته واقعی در 
زمان هایی که سارق همکاری لازم را انجام نمی دهد از جمله مزایای سامانه نما در پلیس 
آگاهی است .سرهنگ حاجی زاده، خاطر نشان کرد: لازم است عموم شهروندان کد و 
سریال اموال خود، خصوصاً اموال با ارزش را به خاطر داشته و یا در دفترچه ای ثبت کنند 
تا در صورت سرقت اموال، بتوانند مشخصات آن ها را در اختیار پلیس قرار دهند تا کشف و 

شناسایی مالک به سهولت صورت گیرد.

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم خبرداد

آغاز پرداخت الکترونیکی کرایه تاکسی در قم
مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم از راه اندازی پرداخت 
الکترونیکی QR  به صورت پایلوت در ۲۰ دستگاه تاکسی خبر داد. مرتضی عزتی نبود پول 
خرد را یکی از عوامل نارضایتی تاکسیداران و مردم دانست و اظهار کرد: با وجود مشکلات 
تحمیل شده به جامعه از بیرون باید مدیران در جهت کاهش تنش های داخلی همت 
مضاعف داشته باشند.وی تنش ایجادشده بین مردم و تاکسیداران را در نبود پول خرد مورد 
بررسی قرار داد و افزود: در سال گذشته هفته ای ۲۰ میلیون تومان پول خرد از کمیته امداد 
تأمین می شد که امسال به ۵ میلیون تومان کاهش یافته است.مدیرعامل سازمان مدیریت و 
نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم عنوان کرد: یکی از مطالبات مردم و تاکسیداران استفاده 
از سیستم پرداخت الکترونیکی و استفاده از سیستم های نوین الکترونیکی در پرداخت کرایه 
تاکسی ها است که باید به سمت اجرایی کردن آن حرکت کنیم.عزتی از راه اندازی پرداخت 
الکترونیکی QR  به صورت پایلوت در ۲۰ دستگاه تاکسی خبر داد و تصریح کرد: آماده اجرا 
کردن سیستم QR در تاکسی ها سطح شهر و تاکسی بی سیم هستیم.وی ادامه داد: ابتدا ۲ 
هزار تاکسی خطی و سپس ۷۰۰ دستگاه  تاکسی  بی سیم به سیستم نوین پرداخت تجهیز 

شده و در مرحله بعد تمام هفت هزار تاکسی به سیستم QR مجهز خواهند شد.

رئیس اداره آموزش و پرورش استثنایی استان قم  خبرداد
سنجش 11 هزار و 1۹0 نوآموز

 در بدو ورود به دبستان
رئیس اداره آموزش و پرورش استثنایی استان قم از سنجش ۱۱ هزار و ۱۹۰ نفر نوآموز 
در طرح سنجش نوآموزان بدو ورود به دبستان خبر داد. هاجر شعاعی با اشاره به اجرای 
طرح سنجش نوآموزان بدو ورود به دبستان اظهار کرد: ۱۱ هزار و ۱۹۰ نفر نوآموز در این 
طرح از ۲۵ خرداد تا روز پنجشنبه ۲۷ تیر ماه سنجش شدند که از این تعداد ۹۲۲ نفر از 
نظر هوش یعنی آمادگی تحصیلی مشکوک به مشکل بودند که به مرحله تخصصی معرفی 
شدند و ۳۹۶ نفر ارجاع شنوایی و ۵۲۷ نفر ارجاع بینایی شدند. وی خاطرنشان کرد: این 
طرح تا ۲۵ مرداد ماه ادامه دارد و پیش بینی می شود تا پایان طرح ۲۶ هزار نوآموز سنجش 
شوند. رئیس اداره آموزش و پرورش استثنایی استان قم به خانواده های نوآموزان توصیه 
کرد هر چه سریع تر به مدارس مراجعه و معرفی نامه طرح سنجش را دریافت کنند زیرا تعویق 

سنجش به روزهای پایانی مشکلات مختلفی را به همراه دارد.

رانت، از اتوبوس تا وزارتخانه

برو عقب! صندلی های جلو پر است

 به اعتقاد یک اقلیم شناس، اگرچه پیش بینی تغییرات آب وهوایی بسیار پیچیده است، اما بر 
اساس الگوها، با ادامه شرایط فعلی تابستان های داغ در آینده نیز ادامه خواهد داشت و به نظر 

می رسد این سرنوشتی است که باید پذیرفت.
چند سالی است که دیگر از تابستان های گرم و خاطره انگیز تهران خبری نیست و هوا به 
معنای واقعی کلمه در تابستان، داغ است. البته در این گرمای عجیب و غیرمنتظره تنها 
نیستیم. برخلاف تصور، حتی شهرهای قاره اروپا نیز از این گرمای طاقت فرسا در امان نیست؛ 
به طوری که رکورد حداکثر و حداقل دما در طول روز در مناطق مختلفی از این قاره شکسته 

شده است.
برای مثال، دما در جنوب فرانسه به ۴۵.۹ درجه رسیده است. بسیاری این گرمای شدید 
را با گرمای سال ۲۰۰۳ مقایسه می کنند که جان ۱۵ هزار نفر را گرفت. این در حالی است 

که افزایش شدید دما تاکنون در کشورهای مختلف اروپایی سبب مرگ ده ها نفر شده است.
*اما دلیل گرمای اخیر در تهران و برخی شهرهای کشور همچون کرج و قم چیست؟
ناصر کرمی، اقلیم شناس در این باره به ایرناپلاس می گوید: تهران به طور متوسط به شهر 
گرم تری تبدیل شده است. این رویداد دو دلیل دارد؛ نخستین دلیل، افزایش تدریجی اثر 
جزیره ای در شهر تهران است. به عبارتی در اثر فعالیت های توسعه ای، تهران به یک شهر بلند 

مرتبه تر با منابع سوختی بیشتر تبدیل شده است.
*مرکز شهر، پنج درجه گرم تر از محیط پیرامون

وقتی شهری بلندمرتبه می شود، به طور طبیعی امکان خودپالایی کمتری خواهد داشت 
و ساختمان ها و برج های بلند به عنوان یک بادشکن باعث می شوند گرما وسط شهر حبس 
شود. این گرمای حبس شده به اضافه منابع حرارتی که در شهر هستند سبب می شود بین ۳ 

تا ۷ درجه و به طور متوسط ۵ درجه، مرکز شهرها گرم تر از محیط پیرامون باشد.
وی ادامه داد: اما از نظر اقلیمی، به طور کلی، ایران به طور متوسط یک و نیم درجه گرم تر 
شده است. حالا این افزایش گرما ممکن است در جایی مانند جنوب غربی کشور دو درجه یا 

در برخی مناطق مانند شمال غرب کشور، یک درجه باشد.
این اقلیم شناس با بیان اینکه آنچه مسلم است، تهران گرم تر از قبل شده است و این نکته 
قابل کتمانی نیست، تصریح کرد: این روند به تدریج رو به افزایش است، چون هم اثر جزیره 

حرارتی افزایش پیدا کرده و هم اثرات تغییر اقلیم تشدید شده است.
*افزایش دمای خاورمیانه دو برابر متوسط جهانی

وی متذکر شد: به طورکلی خاورمیانه و این کمربند جغرافیایی که در آن قرار داریم، به ویژه در 
نیمه جنوبی ایران، نزدیک دو برابر متوسط جهانی، افزایش دما داشته است. به عبارتی، اثرات 
گرمایش جهانی به ویژه در عرض های پایین پرفشار جنب حاره ای دو برابر است. یعنی اگر کره 
زمین به طور متوسط در انتهای قرن اخیر، سه درجه افزایش گرما دارد، منطقه ما ممکن است 

تا ۶ درجه افزایش دما داشته باشد.
به گفته کرمی، قطعاً تغییر اقلیم باعث گرم تر شدن اقلیم ایران شده است. این تغییر 
اقلیم، خود را به صورت تغییر رفتار پدیده ها و جریانات هوایی نشان می دهد. این تغییرات در 

کشورهای همسایه ما هم به خوبی قابل مشاهده است.
*زمستان گرم، خطرناک تر از تابستان داغ

کرمی با تأکید بر اینکه باید گفت تابستان های داغ تری داریم، اما این پدیده منحصر به 
تابستان نیست، خاطرنشان کرد: ما در سال های اخیر زمستان های گرم تری نیز داشته ایم. 
اتفاقاً یکی از دلایل نگران کننده تغییر اقلیم در ایران، همین افزایش کمینه دماست. واقعیت 

این است که اثر این افزایش کمینه روی اکوسیستم مخرب تر از افزایش حداکثر دماست. چون 
اجازه تنفس و بازسازی را به اکوسیستم و گونه های گیاهی و جانوری آن نمی دهد.

توضیح  نیز  بزرگ  شهرهای  سایر  و  قم  و  کرج  تهران،  در  دمایی  تغییرات  مورد  در  وی 
داد: شهرهای بزرگ در واقع اکوسیستم های مصنوعی را تشکیل می دهند. اکوسیستم 
انسان ساخت با علم، دانش و بودجه کافی، می تواند با به کارگیری روش های انطباق، خود 

را با شرایط وفق دهد.
این اقلیم شناس توضیح داد: مسئله اصلی این شهرها، آب است. اگر شما بتوانید آب کافی 
برای شهر فراهم کنید، تا حدود زیادی بحث انطباقش با گرما حل می شود. موضوع دیگر، 
بحث تأمین انرژی است. خنک کردن ساختمان و خانه پرهزینه تر از گرم کردن آن است. برای 
مثال، ما در تهران با هدر رفت آب و انرژی به سبب کولرهای آبی مواجهیم که رادمان مناسبی 
هم ندارند. آنچه مسلم است، این سه شهر باید بدانند که دارند گرم تر می شوند. از همین رو، 
نهادهای متولی باید الگوهای مصرف آب، انرژی و عایق بندی ساختمان ها برای افزایش 

راندمان را با شرایط جدید هماهنگ کنند.
*باید این سرنوشت تازه را بپذیریم

کرمی در پاسخ به این سؤال که برای مقابله با شرایط پیش رو چه باید کرد، تأکید کرد: ما باید 
این شرایط را به عنوان سرنوشت تازه بپذیریم و خود را به آن انطباق دهیم. این بحث انطباق 

جنبه های مختلفی دارد؛ بخشی تکنیکی، بخشی اقتصادی و بخشی اجتماعی است.
الگوهای مصرف و شیوه های سکونت مهم ترین مسئله است که ما باید خود را با آن انطباق 
دهیم. ما دوران چند هزارساله نرمال اقلیمی را پشت سر گذاشتیم و حالا وارد دوران جدیدی 

شده ایم، پس باید الگوی معیشت و سکونت منطبق بر وضعیت تازه باشد.
البته ذکر این نکته ضروری است که ترسیم و پیش بینی شرایط آینده با تکیه بر مدل های 
آب و هوایی است، ولی واقعیت این است که اقلیم پدیده ای بسیار پیچیده است و نمی توان 

به صورت دقیق همه چیز را پیش بینی کرد.

ایمان گزارش می دهد
تابستان های داغ؛ سرنوشتی که باید بپذیریم

نگاهی جزیی به بخشنامه اخیر رئیس قوه قضاییه 
درباه حفظ کرامت و ارزش های انسانی، نشان می دهد 
هنوز هم مشکلات سنتی در حوزه وثیقه گذاری برای 

متهمان باقی مانده است.
حدود یک هفته پیش بود که سید ابراهیم رئیسی، 
و  کرامت  حفظ  »دستورالعمل  قضاییه  قوه  رئیس 
ارزش های انسانی در قوه قضائیه« را صادر کرد. این 
بخشنامه البته همان طور که در ماده ۲ آن ذکر شده، 
مبتنی بر قوانین و مقررات موجود است اما به هر حال، 
جمع آوری این مواد و تاکید بر آن، اقدامی قابل ستایش 
است که رئیس قوه قضاییه در ابتدای ریاست خود بر 

قوه قضاییه صورت داده است.
با این حال تجربه نشان داده که بیش از ابلاغ چنین 
توجه کنیم چرا که  آن  به اجرای  باید  بخشنامه هایی 
مثلا پیش از این بخشی از محتوای همین بخشنامه 
فعلی در بخشنامه دیگری به تاریخ ۲۰ فروردین ۱۳۸۳ 
به امضای مرحوم هاشمی شاهرودی، رئیس وقت  و 
قوه قضاییه ابلاغ شده بود و حتی در ۱۶ اردیبهشت 
همان سال به قانون تبدیل شد اما می بینیم که باز هم 
در این زمینه خلاءهایی وجود دارد که منجر به صدور 

بخشنامه های جدید می شود.
از این روست که شاید بهتر باشد، قوه قضاییه سنگ 
بزرگ برندارد و به جای اینکه توقع داشته باشیم که عین 

۳۳ ماده اجرایی شود، آرزو کنیم که فقط چند موضوع 
آن که در حال حاضر به مشکلاتی برای ارباب رجوع های 
این قوه تبدیل شده، حل شود. یکی از این موضوعات 

مساله وثیقه است.
از محتوای آیین نامه برمی آید که اتفاقا آسیب شناسی 
حقوقی  نظام  فعلی  مشکلات  خصوص  در  درستی 
دارد.  وجود  متهمان  برای  گذاشتن  وثیقه  اجرایی  و 
است.  مشکلات  این  از  یکی  سنگین،  وثیقه های 
بازداشت فرد در روز چهارشنبه که او را ملزم به ماندن در 
بازداشت گاه تا روز شنبه می کند مشکل دیگری است. 
همین مشکل در خصوص بازداشت در پایان وقت اداری 
هم وجود دارد و گره کار هم اینجاست که امکان ارزیابی 
سند به دست کارشناس رسمی دادگستری وجود ندارد. 
وضعیت در این مورد به جایی رسیده که شنیده می شود 
برخی از ضابطان قضایی از محدودیت ساعت اداری 
یا روز کار به عنوان ابزاری برای تهدید متهمان استفاده 

می کنند.
الله  آیت  یعنی  قضاییه  قوه  رئیس  دو  این  از  پیش 
شاهرودی و آملی به ترتیب دست کم در دو بخشنامه 
یعنی »دستورالعمل کاهش تراکم بیش از حد زندانی 
و   ۱۳۸۱ مهر   ۱۵ مصوب  کشور«  زندان های  در 
»دستورالعمل ساماندهی زندانیان و کاهش جمعیت 
نسبت  شهریور ۱۳۹۵  مصوب ۱۷  زندان ها«  کیفری 

در  شاهرودی  بودند.  داده  دستوراتی  موضوع  این  به 
بخشنامه مصوب ۱۳۸۱ و در ماده ۱۲ آن آورده بود: 
برای  تأمین  قرار  صدور  هنگام  در  محاکم  »قضات 
متهمین از صدور قرار بازداشت موقت یا قرار تأمین وثیقه 
جز در مواردی که قانوناً ملزم می باشند خودداری نموده 
و به کیفیتی اقدام نمایند که اخذ تأمین نتیجتاً منتهی به 
بازداشت متهم نگردد.« آملی لاریجانی نیز در بخشنامه 
مصوب ۱۳۹۵ خود دو ماده را به این موضوع اختصاص 
داد و مثلا به صراحت بیان کرد که »در صورت معرفی 
کفیل یا تودیع وثیقه، در وقت و یا خارج از وقت اداری و 
در صورت وجود شرایط قانونی، مرجع صادرکننده قرار 
یا قاضی کشیک، وفق مقررات مکلف به پذیرش آن می 

باشند.«
در این شرایط باید امیدوار باشیم که قواعد و مقررات 
ذکر شده در بخشنامه رئیسی یعنی »تسریع و تسهیل 
در پذیرش وثیقه«، »اجتناب از اعزام و معرفی متهمی که 
برای تودیع وثیقه یا معرفی کفیل اعلام آمادگی می نماید 
به زندان تا پایان وقت اداری و عندالاقتضاء معرفی متهم 
تا پایان این وقت به مرجع انتظامی« و تکلیف »قاضی 
رسیدگی کننده برای اتخاذ تصمیم نسبت به کفیل 
معرفی شده یا وثیقه تودیعی خارج از وقت اداری« مورد 
توجه قضات قرار گیرد و بخشنامه رئیس قوه قضاییه 

دست کم در این موارد جزیی به درستی اجرا شود.

چرا بخشنامه ها، مشکلات وثیقه را حل نمی کنند؟
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 معاون وزیر صنعت، معدن وتجارت با اشاره به حدود چهار هزار 
معدن غیرفعال در سطح کشور گفت: سیاست دولت در چارچوب 
برنامه احیای معادن کوچک که از طرح های اقتصاد مقاومتی 
است، تکیه و جذب مشارکت بخش خصوصی در این عرصه است 

که منجر به رونق تولید شود.
»خداداد غریب پور« تصریح کرد: دولت راسا به دنبال فعال سازی 
معادن کوچک نیست، بلکه بستر سازی و فراهم آوردن زمینه های 

مشارکت بخش خصوصی را در این ارتباط پی می گیرد.

و صنایع  ونوسازی معادن  توسعه  رئیس هیات عامل سازمان 
معدنی ایران )ایمیدرو( یادآور شد: بررسی ها حاکی از وجود حدود 
چهار هزار معدن غیرفعال در سطح کشور است و بیشتر بر فعال 
سازی معادن فلزی تکیه شده بود، اما سازمان ایمیدرو احیای 

معادن غیر فلزی را هم مورد تاکید قرار داد.
سهم  درصد  که ۸۵  است  آن  از  حاکی  شده  منتشر  آمارهای 
اشتغال معادن مربوط به معادن کوچک است و ۶۵ درصد تولید را 
نیز به خود اختصاص داده اند و در عین حال ۹۸.۳ درصد از معادن 

ایران ویژگی کوچک دارند. غریب پور گفت: امسال وزارت صنعت 
) سازمان ایمیدرو ( احیا و فعال سازی تعداد ۱۵۰ معدن کوچک با 
سهم اشتغال حداقل یکهزار نفر را در برنامه دارد و موضوع رویکرد 

صادراتی اینگونه معادن هم در برنامه ریزی مورد توجه قرار دارد.
بررسی ها نشان می دهد اکنون شمار افراد شاغل در بخش 
معدن به ۱۳۸ هزار نفر رسیده و میزان اشتغال در بخش صنایع 

معدنی افزون بر ۵۰۰ هزار نفر است.
و  احیا  ساخت:  خاطرنشان  ایمیدرو  عامل  هیات  رئیس 

فعال سازی معادن  کوچک در واقع به عنوان ظرفیت های نهفته 
کشور یک ضرورت محسوب می شود  و همسو با برنامه کمک به 

رونق تولید و حفظ سرمایه های ملی است.
به گفته وی، موضوع اکتشاف هم در کنار احیا و فعال سازی  
معادن کوچک مورد توجه قرار دارد، پیش از این در دولت یازدهم 
۲۷۰ هزار کیلومتر مربع از مساحت کشور در برنامه اکتشاف قرار 
گرفت و اکنون در دولت دوازدهم فعالیت اکتشافی در وسعت ۳۰۰ 

هزار کیلومتر مربع در دستور کار قرار دارد.

معاون وزیر صنعت:
۴هزارمعدندرکشورفعالنیست

در صورت تایید شورای نگهبان:

سودوجریمهمضاعفازتسهیلاتبانکی
حذفمیشود

نمایندگان مجلس با حذف سود و جریمه مضاعف از تسهیلات بانکی اشخاص حقیقی 
و حقوقی موافقت کردند که بر این اساس، بانک ها مکلف هستند نسبت به استرداد مازاد 

پرداختی توسط مشتری اقدام کنند.
نمایندگان در جلسه علنی روز- سه شنبه- مجلس شورای اسلامی جزئیات طرح تسهیل 
تسویه بدهی بدهکاران غیر جاری شبکه بانکی کشور را با ۱۶۶ رای موافق، ۲ رای مخالف و 

۶ رای ممتنع از مجموع ۲۰۵ نماینده حاضر تصویب کردند.
بر اساس ماده واحده این طرح به منظور حمایت از رونق تولید و تسهیل تسویه بدهی 
غیر جاری دریافت کنندگان تسهیلات ریالی از بانک ها و موسسات اعتباری غیر بانکی، 
چنانچه تسهیلات گیرندگانی که تمام یا بخشی از از بدهی سررسیدشده خود را تا پایان 
سال ۱۳۹۷ پرداخت نکرده اند، مانده بدهی خود را مطابق ضوابط این ماده واحده محاسبه 

شده، حداکثر تا پایان بهمن ماه ۱۳۹۸ نقدا تسویه نمایند.
کلیه بانک ها و موسسات اعتباری غیر بانکی موظف هستند حسب تقاضای تسهیلات 
گیرنده، در محاسبه مانده بدهی وی ملاک محاسبه بدهی متقاضیان مشمول این قانون 
»قرارداد اولیه است( در صورتیکه قرارداد اولیه یک یا چند نوبت از طرقی مانند انعقاد 
توافقنامه، قرارداد جدید یا اعطای تسهیلات جایگزین امهال شده باشد، آخرین قرارداد و یا 
توافقنامه قبل از تاریخ ۰۱/ ۰۱/ ۱۳۹۳  »قراداد ملاک محاسبه« تلقی ومحاسبه مانده بدهی 

مشتری بر اساس آن انجام می شود.
براساس تبصره ماده واحد این ماده در خصوص دیون مربوط به تسهیلات اعطایی، بعد از 
تاریخ ۰۱/ ۰۱/ ۱۳۹۳  ملاک محاسبه بر اساس این قانون اولین قرارداد بعد از تاریخ یادشده 

است.
در صورتی که تسهیلات گیرنده، بدهی خودرا تا پایان بهمن ماه سال ۱۳۹۸ تسویه کند، 

مانده بدهی وی به ترتیب زیر محاسبه می شود:
۲-۱ – کل مبلغ بدهی )اصل وسود قبل و بعد از سررسید( که تسهیلات گیرنده به موجب 
»قرارداد ملاک محاسبه« تا تاریخ تسویه باید پرداخت نماید، محاسبه می شود. بانک 
یامؤسسه اعتباری غیربانکی موظف است در محاسبه این مبلغ از فرمول ابلاغی بانک 
مرکزی ونرخ سود ساده مندرج در »قرارداد ملاک محاسبه« بدون لحاظ جریمه استفاده 

نماید و پرداخت های مشتری و زمان آنها را لحاظ کند.
۲-۲- وجوه پرداختی مشتری بعد از تاریخ »قرارداد ملاک محاسبه«، حسب مورد براساس 
ضوابط ابلاغی بانک مرکزی، از بدهی جزء )۲-۱( این بند کسر می شود. باقیمانده، بدهی 
تسهیلات گیرنده است که برای استفاده از مزایای این قانون باید تا پایان بهمن ماه سال 
۱۳۹۸ به بانک یا مؤسسه اعتباری غیربانکی پرداخت نماید؛ بانک مکلف است نسبت به 

استرداد مازاد پرداختی توسط مشتری اقدام کند.
۳- سقف مجاز برای برخورداری از مزایای این ماده واحده برای هر شخص حقوقی و 
حقیقی در کل شبکه بانکی، به ترتیب ۲۰ میلیارد ریال و پنج میلیارد ریال )اصل مندرج در 
قرارداد ملاک محاسبه( تعیین می شود. قراردادهایی که اصل آنها بیشتر از مبالغ یادشده 

باشد، مشمول این قانون نیست.
۴- تسهیلاتی که بنا بر نظر بانک مرکزی و در راستای ساماندهی بازار غیرمتشکل پولی، از 
مؤسسات غیرمجاز در حال تصفیه به بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی منتقل شده، 
مشمول احکام این قانون بوده و در چارچوب ضوابط اجرایی که توسط بانک مرکزی تدوین 

خواهد شد، تعیین تکلیف می شود.
۵- تسهیلات گیرندگان مشمول استفاده از ضوابط این قانون حداکثر تا پایان آبان ماه 
سال ۱۳۹۸ مهلت ارائه درخواست طرح استفاده از مزایای این قانون را دارند و بانک یا 
مؤسسه اعتباری غیربانکی مکلف است حداکثر ظرف مدت دو ماه از زمان ارائه درخواست 
کتبی مشتری، مانده بدهی وی را به شیوه مذکور در اجزای )۲-۱( و )۲-۲( بند ۲ ماده 
واحده محاسبه کرده و به وی ابلاغ کند. تسهیلات گیرنده موظف است حداکثر تا پایان 

بهمن ماه سال ۱۳۹۸ مانده بدهی خود را نقداً تسویه کند.
و  غیربانکی  اعتباری  مؤسسه  یا  بانک  های  دارایی  واگذاری  و  فروش  قرادادهای   -۶
تسهیلات اعطایی ارزی اعم از منابع داخلی بانک ها ومؤسسات اعتباری غیربانکی از 

شمول این قانون مستثنی هستندن.
۷- بانک ها ومؤسسات غیربانکی مجازند در صورتیکه نتیجه اجرای این بند متحمل زیان 
شوند، پس از تایید بانک مرکزی زیان مزبور را ازسال ۱۳۹۹ به بعد به تدریج حداکثر ظرف 

مدت پنج سال در صورت های مالی خود مستهلک نمایند.
۸- عدم اجرای این قانون توسط بانک ها مؤسسات اعتباری غیربانکی استنکاف از قانون 
تلقی شده و با متخلفان مطابق ماده ۴۴ قانون پولی و بانکی کشور مصوب ۵۱/۴/۱۸ با 

اصلاحات و الحاقات بعدی برخوردار خواهد شد.
رئیس مجلس شورای اسلامی پس از تصویب این طرح در مجلس گفت: از اعضای 
کمیسیون اقتصادی مجلس و ریاست بانک مرکزی برای همکاری بین مجلس و دولت در 
راستای تصویب این قانون تشکر می کنم، ان شاءالله اجرایی شدن این قانون بتواند مشکلات 
مشتریان بانک ها را برطرف کند. وی در ادامه اظهار داشت: بانک مرکزی سریعتر زمینه 

اجرایی شدن این قانون را فراهم کند.

وزیر راه و شهرسازی:
ملاکومعیاراجارهنرخمشاوراناملاکنیست

 وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه بررسی ها نشان می دهد قیمت یک مترمربع مسکن، 
تورم و اجاره بها با هم هماهنگ هستند، گفت: آنچه مشاوران املاک مطرح می کنند ملاک 

و معیار اجاره بها نیست.
 محمد اسلامی دیروز در جمع خبرنگاران با اشاره به بازدید معاون اول رئیس جمهور از این 
ایستگاه مترو و خط ریلی در دست ساخت آن با استفاده از درزین اظهار داشت: عملیات 
اجرایی این پروژه مطابق قراردادهای منعقد شده در حال پیشرفت است و برای تابستان 

امسال به بهره برداری می رسد.
اسلامی تصریح کرد: ساخت این مترو خواسته مردم هشتگرد است و با استفاده از آن 

امکان تردد ساکنان شهر جدید هشتگرد به پایتخت با سهولت بیشتری فراهم خواهد شد.
وی در خصوص مسکن کارکنان دولت، اظهار داشت: کارکنان رسانه ها و کارگران نیز 

می توانند در طرح تأمین مسکن کارکنان دولت، )تام کاد( حضور داشته باشند.
اسلامی درباره مسکن مهر گفت: پرونده اجرایی مسکن مهر تا پایان سال ۹۸ بسته خواهد 

شد و آنچه باقی می ماند، پرونده های مشکل دار و دارای پرونده قضائی است.
وزیر راه و شهرسازی در پاسخ به پرسشی در خصوص افزایش اجاره بها و اظهارات رئیس 
جمهور مبنی بر اینکه اجاره بها ۳۰ درصد افزایش داشته است ولی مردم آن را نمی پذیرند، 
خاطرنشان کرد: آنچه مشاوران املاک مطرح می کنند ملاک و معیار اجاره بها نیست. 
است.  شهرسازی  و  راه  وزارت  ساختمان  و  مسکن  معاونت  گزارش های  ما  برای  ملاک 
گزارش های ما در این خصوص نشان می دهد قیمت یک مترمربع مسکن، تورم و اجاره بها 

با هم هماهنگ بوده است.
به گفته اسلامی آنچه رئیس جمهور در باره افزایش ۳۰ درصدی اجاره بها مطرح کرد، 
معدل افزایش این شاخص از سه ماهه ابتدایی سال جاری منتهی به سه ماه ابتدایی سال 

گذشته بوده است و رئیس جمهور سقف اجاره بها را اعلام نکرد.
وی افزود: ایستگاه متروی هشتگرد با مساحت ۲۲ هزار مترمربع به صورت زیرسازی با 

اسلب بتن کار شده تا هزینه ها کمتر شود.

عضو هیات رییسه اتاق ایران:

اکنونبهترینزمانبرایحذفارز۴۲۰۰
تومانیازاقتصاداست

عضو هیات رییسه اتاق بازرگانی ایران با اشاره به کاهش اخیر نرخ ارز، گفت: اکنون بهترین 
زمان برای حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی از اقتصاد کشور است.

کیوان کاشفی اظهار کرد: در چند وقت اخیر شاهد کاهش قابل توجه نرخ ارز در کشور 
بوده ایم که این امر نتیجه یک سال همکاری خوب بخش خصوصی و دولت بود که در نهایت 

اجماعی برای شیوه برگشت ارزهای صادراتی به کشور حاصل شد.
وی ادامه داد: یکی از نقاط ضعفی که در بازگشت نرخ ارز صادراتی به کشور وجود داشت، 
فاصله قابل توجه ارز بازار سوم )آزاد( با نرخ نیمایی بود که با ورود دولت به این موضوع و 
کاهش این فاصله، امروز اقبال برای برگرداندن ارز صادراتی به کشور بیشتر شده و نتیجه ورود 

ارز به کشور را نیز در کاهش بیشتر نرخ دلار شاهدیم.
عضو هیات رئیسه اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه باید از شرایط فعلی برای ساماندهی 
وضعیت بازار ارز کشور استفاده کنیم، یادآور شد: اکنون بهترین زمان برای حذف ارز ۴۲۰۰ 

تومانی از چرخه اقتصاد کشور است.
کاشفی با اشاره به اینکه دولت باید به هر شکلی که شده با شیب مشخصی نسبت به 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی اقدام کند، ادامه داد: تمام بررسی ها و تحلیل ها نشان می دهد که 
ارز ۴۲۰۰ تومانی کارکرد واقعی خود را نداشته و در بسیاری از موارد نیز باعث سوءاستفاده 

و رانت شده است.
وی پرداخت ارز ۴۲۰۰ تومانی را به نوعی عامل هدر دادن سرمایه های دولت دانست 
و تاکید کرد: این موضوع باید هرچه زودتر ساماندهی شود و فقط برای برخی کالاهای 

اساسی و خصوصا مواد غذایی حیاتی مورد نیاز مردم، ملاحظاتی در نظر گرفته شود.
رئیس اتاق بازرگانی استان کرمانشاه خاطرنشان کرد: دومین اقدامی که باید در این شرایط 
کاهش نرخ ارز انجام داد، اصلاح رویه های تجاری و بخشنامه های مرتبط با سه نرخی بودن 

ارز است.
به گفته کاشفی، بخش قابل توجهی از کمبودهای اقلام اساسی که در کشور داریم از 
جمله کاغذ و... ناشی از مشکلات موجود در رویه ها، واردات، ثبت سفارش ها و... است که 

باید اصلاح شود و روند واردات و ثبت سفارش ها را تسریع کنیم.
وی اضافه کرد: اکنون تقریبا نرخ ارز در بازار آزاد و نرخ ارز نیمایی به هم نزدیک شده و 
فرصت خوبی برای همسان سازی آنها و اصلاح رویه های دست و پاگیر وارداتیِ مرتبط با ارز 

سه نرخی است.

 با اولین لرز اقتصاد در سال گذشته، تورم تب کرد و تمام پنبه های دولت برای مهار 
تورم رشته شد. زمانی که دولت تدبیر و امید اداره کشور را از دولت قبل تحویل گرفت، 
نرخ تورم بیش از ۴۰ درصد بود و با کاهش توان خرید، مردم تحت فشار اقتصادی قرار 
داشتند. از این رو کاهش نرخ تورم و ثبات قیمت ها به مهم ترین ماموریت تیم اقتصادی 

روحانی تبدیل شد.
اگر از انصاف به دور نباشیم دولت تدبیر در دوره اول به درستی و با اتخاذ سیاست 
صحیح بر مبنای منطق اقتصاد توانست نرخ تورم را از ۴۰ درصد به کمتر از ۱۰ درصد 

برساند و آرزوی تک رقمی شدن تورم به تحقق پیوست.
اما از سال گذشته به چند دلیل شاهد رشد نرخ تورم بوده ایم. طبق آخرین گزارش های 
رسمی بانک مرکزی نرخ تورم نقطه به نقطه در خردادماه به ۵۰ درصد رسید و میانگین 
نرخ تورم هم چیزی کمتر از ۳۰ درصد است. یکی از مهم ترین دلایل افزایش نرخ تورم 
جهش نرخ ارز و رها شدن نقدینگی در بازار بود که بخشی از آن نشات گرفته از تحریم و 

تنش هایی است که آمریکا در منطقه ایجاد کرده است.
پس از گذشت بیش از یک سال نوسان قیمت و رشد شتابان نرخ تورم حالا مسوولان 
می گویند رشد نرخ تورم کنترل شده است و پیش بینی برخی از کارشناسان مبنی بر 

افزایش نرخ تورم تا ۵۰ درصد در سال جاری محقق نخواهد شد. 
طبق گزارش ها تورم کل کشور در اردیبهشت ماه سال جاری نسبت مدت مشابه سال 

گذشته به رقم بیش از ۵۲ درصد رسید و  از شدت رشد تورم ماهانه در ماه گذشته نسبت 
به اولین ماه سال کاسته شد. تورم نقطه به نقطه کشور در اردیبهشت ماه امسال ۵۲.۱ 
درصد بود اما آخرین آمارهای مرکز آمار ایران نشان می  دهد که نرخ تورم نقطه به  نقطه در 

خردادماه به ۴. ۵۰ درصد رسیده است.
عده ای بر این باورند که علت و منشا کنترل افزایش نرخ تورم، کاهش تقاضا در بازار به 
دلیل کاهش توان خرید مردم است و دولت در عمل اقدامات قابل توجهی برای کنترل 
نرخ تورم انجام نداده و رکود نقش اصلی را در توقف رشد نرخ تورم داشته است. اما در 
طرف دیگر برخی از کارشناسان می گویند دولت هم اقداماتی انجام داده است که جلوی 
رشد قیمت ها را بگیرد از جمله اختصاص ۱۴ میلیارد دلار، ارز ۴ هزار و ۲۰۰ تومانی برای 

تامین و عرضه کالاهای اساسی.
*چرا آهنگ رشد تورم کُند شد

»هادی حق شناس« کارشناس اقتصادی در گفت وگو با پژوهشگر ایرنا درباره عواملی 
که منجر به کنترل تورم در یک الی دو ماه گذشته شده است، گفت: مهم ترین عاملِ رشد 
نرخ تورم، تقاضا بیش از عرضه است و در شرایطی که قدرت خرید مردم افزایش می یابد یا 
نرخ نقدینگی بالا می رود شاهد افزایش تقاضا هستیم حال اگر عرضه به اندازه این تقاضا 

وجود نداشته باشد با رشد نرخ تورم  مواجه می شویم.
وی افزود: در سمت دیگر معادله ممکن است به هر دلیلی قیمت تمام شده عرضه 

افزایش یابد که فشار ناشی از این افزایش هزینه ها هم می تواند عامل افزایش نرخ تورم 
شود. برای مثال یک بنگاه اقتصادی بدون اینکه به رشد بهره وری دست پیدا کند، هزینه 
های آن مانند دستمزد،  مواد اولیه و ... افزایش یابد، در این صورت هم شاهد افزایش 

نرخ تورم خواهیم بود.
به گفته حق شناس طبیعی است وقتی صف تقاضا کاهش پیدا کند در شرایط ادامه 
عرضه، تورم کنترل می شود. یکی از راهکارهای دولت ها برای کنترل تورم هم کاهش 
صف تقاضا است.  اما به طور کلی با افزایش قیمت عرضه صف تقاضا به خودی خود تا 

حدی کاهش می یابد.
وی با مقایسه دلایل افزایش نرخ تورم در دو دوره دولت نهم و دهم و دولت دوازدهم 
اظهار داشت: در دولت احمدی نژاد منشا تورم  پول چند صد میلیارد تومانی فروش نفت 
بود و  پول پرقدرتی بود که صرف مسکن مهر شد و نقدینگی حدود ۸۰۰ هزار میلیارد 

تومان شد.  
این کارشناس اقتصادی اظهار داشت: در سال های ۹۲ و ۹۶ میزان نقدینگی به یک 
میلیون و ۹۰۰ هزار میلیارد تومان رسید اما این موضوع ناشی از معوقات بانکی بود. 
بنابراین نقدینگی وجود داشت اما پولی نبود. نقدینگی از دو جز پول و شبه پول تشکیل 
می شود که که شبه پول به معنای پول مدت دار در بانک ها به اضافه دارایی خارجی و 
مطالبات بانک ها است. حال اینکه در سال های ۹۲ تا ۹۶ دارایی خارجی وجود نداشت 

اما میزان مطالبات بالا بود.
وی گفت:  در سال ۸۴ تا ۹۲ حدود ۴۰ هزار میلیارد تومان صرف مسکن مهر شد و در 
سال های ۹۴ تا ۹۷ بیش از ۳۰ هزار میلیارد تومان صرف زیان وارد آمده بابت فعالیت 

موسسات غیرمجاز مالی شد که تمام این عوامل موثر در افزایش نرخ تورم بودند.
به گفته حق شناس، هر چند که به خودی خود با کاهش صف تقاضا تورم کنترل می 
شود اما در کنار آن، آنچه که امروز باعث کنترل تورم شده اقدامات به هنگام دولت بوده 
است. یکی از مهم ترین اقدامات دولت برگشت ارز صادراتی بوده است. در سه ماهه 
ابتدای امسال در برابر ۱۰ میلیارد دلار واردات، ۱۱ میلیارد دلار صادرات داشتیم که این 
نشان از مثبت بودن تراز تجاری است حال اینکه مهم ترین اقدام برگرداندن ارز صادراتی 
به چرخه سامانه ارز نیمایی بود که عطش خرید ارز را از بین برد و شاهد آن بودیم که نرخ 

ارز از ۱۸ هزار تومان سیر نزولی خود را طی کرد.
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: از دیگر اقدامات دولت ایجاد انضباط مالی و بحث 

ذخایر قانونی پولی بود که توانست در این مدت به خوبی این موضوع را مدیریت کند.
پیش بینی پذیر شدن اقتصاد، آرامش را به بازار برمی گرداند

سمی تر از تورم برای اقتصاد، انتظار تورمی در جامعه است که تنها پادزهر آن پیش 
بینی پذیر کردن اقتصاد خواهد بود. پیش بینی پذیر شدن به این معنا مردم و فعالان 
اقتصادی تصور و تحلیلی از آینده نزدیک بازارها داشته باشند و دستورالعمل ها و ابلاغیه 
های خلع الساعه برنامه ریزی های اقشار مختلف مردم برای هدایت نقدینگی خود را بر 
آب نکند یا رفتار دولت مردم و فعالان اقتصادی را برای احتکار یا تقاضای سوداگرانه در 

بازار تحریک نکند. 
به طور قطع، برگشت اعتماد مردم به سیاست های اقتصادی دولت التهاب موجود در 

بازار را می کاهد که تحقق این امر نیاز به ایجاد گفتمان بین ملت و دولت دارد. 

نگاهی به فراز و فرودهای نرخ تورم

تورم روی دور کُند

ساز و کار تولید رمزارز قرار است هفته آینده در دولت بررسی شود، حال آن که با توجه به قانون انحصار تولید پول برای بانک 
مرکزی، برخی شرکت های خصوصی منتظر هستند که شاید بتوانند از طریق این مصوبه، رمزارز مورد نظر خود را به مرحله تولید 

برسانند.
ارزهای دیجیتال چند سالی می شود که در ایران شناخته  شده اند، اما از سال گذشته ورود به عرصه تولید و استخراج این رمزارزها 

رواج بیشتری یافت؛ به طوریکه آیین نامه ای نیز از سوی بانک مرکزی به صورت اولیه برای آن ها منتشر شد.
اما این موضوع در حد همان آیین نامه باقی ماند، تا اینکه در ماه های اخیر توجه دولت و سایر نهادهای مسئول به استخراج 
این رمزارزها به ویژه بیت کوین جلب شد، چراکه واردات دستگاه های ماینر و استفاده از آن ها برای کسب درآمد توسط مردم با 
افزایش چشم گیری روبرو شد. با توجه به اینکه هنوز ساز وکار مشخصی برای صنعت ماینینگ وجود نداشت و این دستگاه ها برق 
بسیار زیادی را مصرف می کند و در عین حال برخی از افراد نیز از برق های صنعتی و کشاورزی برای استخراج بیت کوین استفاده 
می کردند، نهادهای مسئول به ماجرا ورود کرده و اقدام به توقیف تعدادی از این دستگاه ها کردند. اما همین موضوع سبب شد تا 
دولت در این زمینه جدیت بیشتری به خرج دهد و آن طور که گفته می شود، سازوکار تولید رمزارز در کمیسیون اقتصادی دولت 
تصویب شده و به زودی در دولت مورد بررسی قرار خواهد گرفت. این موضوع را رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرده است، هرچند 
که در روزهای گذشته فرهاد دژپسند، وزیر امور اقتصادی و دارایی نیز به این موضوع اشاره کرده و گفته بود که سازوکار استخراج 
رمزارزها در حال نهایی شدن است. بنا بر اطلاعات ارائه شده، استخراج رمزارزها در کمیسیون اقتصادی دولت به عنوان یک 
صنعت شناخته و پیشنهاد شده است که برق مصرفی آن با تعرفه متوسط صادراتی محاسبه شود، البته محدودیت هایی برای 
استفاده از این دستگاه ها در زمان اوح مصرف برق نیز پیش بینی شده است که گمان می رود این ساز و کار تا هفته آینده نهایی 
شود. قرار است برای این امر مجوزهای مربوطه از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت صادر شود و این درحالی است که اکنون 
استفاده از این رمزارزها در بسیاری از کشورها ممنوع است. البته چندی پیش نیز گمرک ایران، تعرفه واردات ماینرها را اعلام کرد و 
بنا بر آن، ردیف تعرفه آن ها ذیل ردیف ۸۴۷۱۹۰۹۰ گمرکی قرار می گیرد که عمدتا دستگاه های کارت خوان، پین  پد یا رمزخوان ها 
و برخی دیگر از ابزارهای بانکی قرار دارند. از گفته مسئولان اقتصادی کشور پیداست که ساز و کار تولید ارز دیجیتال، هفته آینده 
در دولت مصوب می شود و استخراج بیت کوین شکل قانونی به خود خواهد گرفت. حال باید دید که در این مصوبه ساز و کار ایجاد 
رمزارزهای جدید توسط شرکت های خصوصی در ایران نیز مصوب خواهد شد یا خیر؟ چراکه در طول یک سال اخیر، شرکت هایی 
بودند که تقاضای تولید رمزارز در کشور را داشته اند، اما تاکنون مجوزی برای تولید آن ها صادر نشده است. یکی از مهم ترین 
رمزارزهای تولید شده، رمزارز پیمان است که به مشارکت چهار بانک ایرانی و یک شرکت خصوصی به مرحله تولید رسیده، اما با 
توجه به اینکه بانک مرکزی بر اساس قانون، تولید و انتشار هرگونه پول را در حیطه انحصار خود می داند، باید دیدکه این رمزارزها 
مجوز فعالیت خواهندگرفت یا خیر؟ در واقع اکنون متقاضیان تولید رمزارز باید مصوبه دولت هستند و امیدوارند شرایط برای آغاز 

فعالیت شان در حوزه تولید رمزارز فراهم شود.

 تنها عیب چندنرخی بودن ارز، ایجاد رانت برای برخی دریافت کنندگان و گرفتن سوبسید از دولت نیست. افزون بر این، چندنرخی 
بودن ارز نمی گذارد دولت، درآمدی را که باید، کسب کند.

آمار واردات و صادرات کشور، به صورت روزانه، ماهانه و سالانه توسط گمرک منتشر می شود. در این گزارش ها که به عنوان راهنمای 
فعالان تجارت خارجی و همچنین تولیدکنندگان عمل می کند و از طرف دیگر، امکان دسترسی آزاد به اطلاعات را فراهم می کند و 
ارزش دلاری و ریالی کالاها ذکر می شود. اما برای اطلاع از ارزش پولی واردات یک کالای خاص، باید به کدام ستون جدول نگاه کنیم؟ 

ارزش ریالی یا ارزش دلاری؟
این سؤال زمانی اهمیت پیدا می کند که از سر کنجکاوی، نرخ ارز کالاهای وارداتی را حساب کنیم. با تقسیم ارزش ریالی به ارزش 

دلاری می بینیم که از برنج و ذرت دامی گرفته تا گوشی تلفن همراه، همگی با ارز ۴۲۰۰ تومانی وارد شده اند.
با این حال، مسئله به سادگی یک تقسیم نیست. سعید احمدخانی، مدیر روابط عمومی گمرک در این مورد به خبرنگار ایرناپلاس 
گفت: تخصیص ارز به عهده بانک مرکزی است و این نهاد به بعضی از گروه های کالایی، ارز با نرخ مرجع تخصیص می دهد، گروهی 
دیگر از کالاها با ارز نیمایی وارد می شوند و برخی دیگر از ارز صادرکننده ها برای واردات استفاده می کنند و گمرک در تخصیص ارز، 

هیچ دخالتی ندارد.
*محاسبه حقوق گمرکی با نرخ ارز مرجع انجام می شود

احمدخانی ادامه داد: گمرک، حقوق و عوارض را با استفاده از نرخ ارز مرجع و رسمی که توسط بانک مرکزی اعلام می شود، محاسبه 
می کند و این به معنای این نیست که به عنوان مثال، واردکننده تلفن همراه نیز ارز ۴۲۰۰ تومانی گرفته باشد.

وی گفت: قانون برای محاسبه حقوق و عوارض گمرکی بین کالاهای اساسی و سایر کالاها تفکیکی قائل نشده است. یعنی برای 
محاسبه ارزش ریالی، مانند آنچه در تخصیص ارز به کالاهای اساسی و سایر کالاها وجود دارد، تفکیکی تعریف نشده و مصوبه ای در 

این مورد وجود ندارد.
*دولت از درآمدهای خود چشم پوشی کرده؟

یک بار دیگر و این بار با اطلاع از روش محاسبه، به آمار واردات کالا نگاه کنیم. واردکننده، ارزش محموله خود را به دلار، به گمرک اعلام 
می کند. گمرک برای محاسبه حقوق و عوارض، از ارزش ریالی استفاده می کند، اما کدام نرخ ارز مبانی تبدیل ارزش دلاری به ریالی 
است؟ نرخ رسمی، نیما، یا بازار؟ پاسخ همانی است که از یک تقسیم ساده به دست آمد، یعنی نرخ رسمی که همان ۴,۲۰۰ تومان به 

ازای هر دلار است.
این در صورتی است که به جز کالاهای ضروری، به سایر کالاها از جمله گوشی تلفن همراه، دلار ۴۲۰۰ تومانی تخصیص داده 

نمی شود. در واقع گمرک مکلف است از نرخ رسمی کشور برای تبدیل ارزش دلاری کالاهای وارداتی به ارزش ریالی استفاده کند.
نتیجه اینکه ارزش ریالی کالاها، کمتر از آنچه هست، به دست می آید و حقوق و عوارض واردکنندگان، کمتر از آنچه باید باشد، محاسبه، 

مطالبه و پرداخت می شود.

خصوصی ها منتظر تصمیم دولت :

تولیدارزدیجیتالقانونیمیشود
خوش به حال واردکنندگان

فروشبهنرخآزاد،پرداختعوارضگمرکبهنرخدولتی

عضو هیات نمایندگان اتاق تهران:
اگرمشوقنمیدهند،حداقل

محدودیتهایصادراتیراکمترکنند
تهران  کشاورزی  و  معادن  صنایع،  بازرگانی،  اتاق  نمایندگان  هیات  عضو  یک   

گفت:حداقل اگر مشوق صادراتی نمی دهند، محدودیت ها را کمتر کنند.
»حمیدرضا صالحی« درباره وضعیت مشوق های صادراتی بیان کرد: پیش نویس 
آئین نامه مشوق صادراتی تهیه و به اتاق ارسال شد تا بخش خصوصی نظراتش را درباره 
آن اعلام کند. این مشوق که هنوز هم ابلاغ نشده، عمدتاً در بخش های مختلف از 
یارانه نمایشگاه تا یارانه هزینه کشتی و … را در نظر گرفته است اما بهتر بود چند یارانه 

هوشمند به صادرکنندگان تخصیص می یافت.
وی درباره یارانه هوشمند تصریح کرد: امروزه به دلیل تحریم ها رابطه بانکی با بانک های 
خارجی نداریم اما اگر دولت از صدور ضمانت نامه ها حمایت کند، شرکت ها می توانند 

در مناقصه ها شرکت کنند که این موضوع در آئین نامه فعلی لحاظ نشده است.
باید به مشوق های صادراتی اهمیت  اینکه برای توسعه صادرات  با بیان  صالحی 
دهیم، خاطرنشان کرد: این مشوق ها لزوماً نباید پرداخت پول باشد. در شرایطی که 
تحریم ها به صادرکنندگان فشار می آورد، در داخل کشور هم محدودیت هایی بر سر راه 

صادرکنندگان بیشتر شده است.
عضو اتاق تهران ادامه داد: حداقل اگر مشوق صادراتی نمی دهند، محدودیت ها را 
کمتر کنند؛ مثلًا برای صادرکننده ای که خوشنام بوده و در کشور اعتبار دارد محدودیت 
بانکی را کمتر کنیم. این بنگاه ها در داخل کشور حتی برای گرفتن ضمانت نامه یا 

معوقاتشان دچار مشکل هستند.
وی با بیان اینکه مشوق های هرچند کوچک می تواند تاثیرگذار باشد، اظهار کرد: در 
سال هایی که برای صادرکنندگان مشوق در نظر گرفته شد، آمار صادراتی کشور بالا رفته 

بود و این قدرت رقابتی است که می تواند ما را در بازار خارج موفق کند.
ارتباط مستقیم مشوق های صادراتی با توسعه صادرات

این فعال اقتصادی ادامه داد: مخالفان پرداخت مشوق توسط دولت می گویند باتوجه 
به افزایش نرخ ارز دیگر نیازی به پرداخت مشوق صادراتی نیست، در حالیکه قیمت 
تمام شده محصولات ما به دلیل بهره بالای وام هایی که صادرکنندگان می گیرند، بیشتر 
از سایر کشورهاست. وی با اعتقاد به اینکه عملًا فضای کسب و کار ما غیررقابتی است، 
افزود: است رقیب ترک یا چین ما از وام هایی استفاده می کند که سود بهره بانکی بسیار 
پایین تری دارد. با این اوصاف تولیدکننده داخلی ما وقتی بخواهد با رقیب خارجی در 
کشور ثالث رقابت کند قطعاً با مشکل مواجه می شود. مشوق های صادراتی در این فضا 

مسکنی بود که بتواند صادرات را به پیش ببرد که از زمین بازی دور نشویم.
صالحی در پایان تاکید کرد که دادن مشوق های صادراتی ارتباط مستقیم با افزایش 

صادرات کشور دارد.
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کریم باقری: 

مسولیت اردوی ترکیه را می پذیرم
گفت:  پرسپولیس  فوتبال  تیم  مربی 
من هیچ مطلب پنهانی در این جا ندارم. 
هیچ خورده و برده ای هم از کسی ندارم. 
می خواهم کاملا شفاف باشم.من اردوی 
ترکیه را از طریق یک دوست معرفی کردم و 

مسئولیت آن را می پذیرم.
تمرین  پایان  از  پس  باقری«  »کریم 
پرسپولیس درباره انتقاداتی که نسبت به 
اردوی این تیم در ترکیه مطرح می شود، 
دنبال  زیاد  را  اخبار  من  داشت:  اظهار 
نمی کنم، اما شنیدم در ارتباط با اردویی 
وجود  به  حواشی  یکسری  داشتیم  که 
آمده است. با توجه به اینکه اعتقاد دارم 

پرسپولیس به خودی خود یکسری حواشی در اطراف خود دارد و باید برای کمک به آن 
آرامش برقرار باشد و دلیل دیگری که در ادامه می گویم خواستم توضیحاتی را از ابتدای 

رقم خوردن برنامه های این اردو تا روز آخر بدهم.
وی افزود: از زمان آمدن کالدرون تا رفتن به اردو، ۳ تا ۴ روز زمان بود. وقتی آمدند من از 
ایشان درباره برنامه ها و امکاناتی که می خواهند پرسیدم تا به باشگاه منتقل شود. درباره 
اردو هم سوال کردم که گفتند اگر باشد، خیلی خوب است. من هم به باشگاه منتقل 
کردم. زمان برای برنامه ریزی خیلی کم بود. من یک دوست را به عرب معرفی کردم که 
همه او را می شناسند. عارف محمدوند برنامه تیم های مختلفی را برای باشگاه های لیگ 
برتر را هم قبل از این هماهنگ کرده است که خبرنگاران می توانند از آنها از جمله از یحیی 

گل محمدی در این باره بپرسند.
باقری خاطرنشان کرد: محمدوند ۱۰ سال است که در ترکیه زندگی می کند و من هم با 
او ارتباط دارم. او را به باشگاه معرفی کردم و شماره تلفنش را دادم. در جریان سایر مسایل 
از مذاکره تا قرارداد نبودم ولی چون من اول او را معرفی کردم، خودم را مسئول می دانم 
هم در قبال باشگاه و هم در قبال هواداران که توضیحاتی بدهم تا همه چیز روشن تر شود. 
امیدوارم این توضیحات، به دوستان رسانه ای هم که همیشه به من لطف دارند کمک کند 

بهتر در جریان موضوع قرار بگیرند و بعد قضاوت کنند.
وی تصریح کرد: در هماهنگی هایی که باشگاه با طرف مقابل داشت در نهایت گزینه 
کارتپه مطرح شد. من روزهای اول اردو نبودم و بعد از کار قراردادم از یکشنبه به آنجا رفتم. 
کارتپه یک جای بسیار خوش آب و هوا و در بالای کوه است. امکانات هتلی و زمین های 
تمرین خوبی هم داشت. شرایط چمن واقعاً برای انجام تمرین تیم های حرفه ای مناسب 
بود. من همین جا پیشنهاد می کنم دو کارشناس با خرج خود ما به آنجا بروند و صحت 
این صحبت ها را بررسی کنند. امکانات را بسنجند. اگر گفتند جای مناسبی نیست من 
همه مسئولیت به گردن می گیرم. در اختیار باشگاه خواهم بود تا از جریمه تا اخراج را در 

قبال من انجام دهد.
مربی پرسپولیس تاکید کرد: من هیچ مطلب پنهانی در اینجا ندارم. هیچ خورده و برده 
ای هم از کسی ندارم. می خواهم کاملًا شفاف باشم. می خواهم تا جایی که به من مربوط 
می شود، هواداران هم در جریان همه چیز باشند. من برای همان معرفی که انجام دادم، 
احساس مسوولیت می کنم. ولی می خواهم اول بروند ببینند و تحقیق کنند آنجا چه جور 
جایی است؟ واقعاً جای بدی است؟ آیا امکانات خوبی ندارد؟ باز هم می گویم مسوولیت 

را می پذیرم.
در روز هایی که من نبودم، مشکلی برای تمرین پیش نیامد فقط یک جلسه بود که آن هم 
در سالن انجام شد. از وقتی هم رفتم تمام تمرینات در جای خودش انجام شد. البته ما دو 

نکته منفی در اردو داشتیم که به بازی ها مربوط می شد.
آنجا شرایط به شکلی بود که ظرف ۵ دقیقه مه می شد و نیم ساعت بعد کاملًا آفتاب بود. 
برای بازی دوستانه روز اول هم هوا خوب شده بود. دو تیم گرم کردیم و وارد بازی هم شدیم 
ولی ناگهان مه شد. بازی لغو شد ولی نیم ساعت بعد، هوا آفتابی بود که آقای کالدرون 

گفتند بچه ها در قالب دو تیم با هم بازی کنند.
باقری ادامه داد: نکته منفی دوم هم بازی روز آخر بود. آن تیم دیر رسید و بعد وقتی آنها 
را دیدیم احساس کردیم نمی توانند فشار لازم را بیاورند و به همین دلیل آقای کالدرون 
بازی درون تیمی گذاشتند. البته با توجه به پرسش شما، باید بگویم تدارک بازی ها حتماً 
در قرارداد هست و باشگاه هم می تواند اقدام مقتضی را در این ارتباط انجام دهد. هرچند 
تدارک بازی با تیم های بزرگ هم به زمان بندی بیشتر نیاز دارد ولی به هر حال باشگاه می 

تواند طبق قرارداد پیگیر موضوع باشد.
من باز هم تاکید می کنم هر کس که در ترکیه آشنایی دارد هم می تواند از او بخواهد 
برای بررسی امکانات مجموعه به آنجا برود. از هتل تا امکانات ورزشی به ویژه زمین چمن را 
بررسی کنند. فقط ذیق وقت مانع شد برنامه ریزی بهتری برای بازی های دوستانه داشته 
باشیم چون گزینه اردویی دیگری برای باشگاه مطرح بود و باید ترکیه را به سرعت جایگزین 

می کردیم.
باقری در پایان گفت: امیدوارم این صحبت ها کمک کند که همه متوجه شوند بعضی 
مسایل آن طور هم که عنوان شده، نبوده است. اتفاقاً با علیرضا بیرانوند هم در محل تمرین 
صحبت کردم که گفت منظور او هم بازی های دوستانه بود وگرنه شرایط و امکانات اردویی 

خیلی خوب بوده است.

فریده  شجاعی: 

ساختار فدراسیون فوتبال از بنیان خراب است
نایب رییس اسبق فدراسیون فوتبال گفت: ساختار فدراسیون فوتبال از بنیان خراب 
است و باید درست شود و اینکه زنان بتوانند در مجمع حق رای داشته باشند تنها با تغییر 

اساسنامه صورت می پذیرد.
»فریده شجاعی« اظهار داشت: در مجمع انتخاباتی فدراسیون فوتبال، همه مرد هستند 
و تنها یکی از آنها زن است و نمی توانیم از مردان انتظار داشته باشیم که از حقوق زنان 
دفاع کنند البته حق رای نمی تواند چندان در فوتبال زنان سرنوشت ساز باشد چون در هیچ 
جای جهان زنان را به اندازه مردان نمی ببینند. وی افزود: شاید مدیران باشگاه ها عنوان 
کنند که از فوتبال زنان حمایت می کنیم اما از نظر فیزیکی بهتر این است که تعداد زنان در 
مجمع بیشتر باشد. یک یا ۲ زن در مجمع ۷۵ نفره فدراسیون صورت خوشی ندارد. باید 

راهکاری برای احقاق حقوق زنان در فوتبال پیدا کرد.
نایب رییس اسبق فدراسیون فوتبال بیان کرد: برای آنکه تعداد زنان در مجمع انتخاباتی 
افزایش یابد باید سیاست گذاری هایی انجام شود. گرچه حق رای نمی تواند چندان در 
فوتبال زنان سرنوشت ساز باشد چون فوتبال در تمام دنیا یک ورزش مردانه است. درست 
است که دوست داریم زنان را به اندازه مردان ببینند اما هیچ جای دنیا این اتفاق نمی افتد.
وی عنوان کرد: جام جهانی مردان و زنان را مقایسه کنید. این رشته از ابتدا مردانه بوده 
و مسئولان آن مرد هستند. به نظرم اگر هم زنی حق رای داشته باشد، چیزی را عوض 

نمی کند و باز هم رای را به مردان می دهند.
شجاعی یادآور شد: ساختار فدراسیون فوتبال از بنیان خراب است و باید درست شود. 
اینکه زنان بتوانند در مجمع حق رای داشته باشند تنها با تغییر اساسنامه صورت می پذیرد.

 شرط رفیعی برای جدایی از پرسپولیس: 

6۰۰ میلیون می گیرم تا بروم
از  جدایی  برای  گرفته  قرار  مازاد  فهرست  در  که  پرسپولیس  فوتبال  تیم  هافبک 

پرسپولیسی ها ۶۰۰ میلیون از قرارداد فصل بعد خود را درخواست کرده است.
با تصمیم گابریل کالدرون، سروش رفیعی و شایان مصلح در فهرست مازاد باشگاه 
پرسپولیس قرار گرفتند. این دو بازیکن طی روزهای اخیر جلسه ای با مدیرعامل باشگاه 

پرسپولیس برگزار کردند تا درباره جدایی خود صحبت کنند.
حالا از باشگاه پرسپولیس خبر می رسد که سروش رفیعی تمام مبلغ قرارداد فصل قبل 
خود را دریافت کرده است و یک سال دیگر با پرسپولیس قرارداد دارد برای جدایی از این 
تیم خواهان دریافت ۶۰۰ میلیون تومان شده است. او به مدیران باشگاه اعلام کرده در 

صورتی با توافق از این تیم جدا می شود که ۶۰۰ میلیون تومان به او پرداخت کنند.
در عین حال گفته می شود در قرارداد همه بازیکنان پرسپولیس بندی قرار دارد که در 
صورت مصاحبه علیه باشگاه و مدیران آن، باشگاه می تواند یک طرفه قرارداد بازیکن را 
فسخ کند. سروش رفیعی روز دوشنبه  مصاحبه ای علیه مدیرعامل باشگاه انجام داد که 

می تواند دست مدیران پرسپولیس را برای فسخ قرارداد این بازیکن باز کند.

با قراردادی دوساله :

طارمی به ریو آوه پرتغال پیوست
مهاجم ملی پوش فوتبال ایران با پایان دادن به شایعاتش در مورد بازگشت به پرسپولیس، 

با قراردادی دوساله به تیم »ریو آوه« پرتغال پیوست.
مهدی طارمی که در یک ماه گذشته خبرهایی مبنی بر بازگشت او به پرسپولیس تهران به 

گوش می رسید به کشور پرتغال رفت و با تیم »ریو آوه« این کشور به توافق رسید.
پیش از این شایعاتی مبنی بر پیوستن آقای گل فوتبال ایران در لیگ های پانزدهم و 
شانزدهم به تیم های بلژیکی و یونانی به مطرح شد اما  این بازیکن در نهایت  تصمیم 
گرفت در لیگ پرتغال به فوتبال خود ادامه دهد. ریو آوه یکی تیم های لیگ برتر پرتغال به 
شمار می رود که سال گذشته در جایگاه هفتم جدول رده بندی لیگ این کشور قرار گرفت.
را کسب  برتر  آقای گلی لیگ  تهران ۲ عنوان  پرسپولیس  تیم  با  مهدی طارمی که 
کرده است چند سال پیش با امضای قرارداد با ریزه اسپور ترکیه مشکلات فراوانی برای 
سرخپوشان ایجاد کرد و در نهایت موجب شد تا فیفا این تیم را از ۲ پنجره نقل و انتقالاتی 
این  پایان  با  از حضور در میادین ورزشی محروم شد.  نیز ۴ ماه  محروم کند. طارمی 
محرومیت طارمی پرسپولیس را ترک کرد و به الغرافه قطر پیوست.وی هم اکنون عضو تیم 

ملی فوتبال ایران است و ۱۹ گل ملی در کارنامه دارد.

علی نظری جویباری:

فتحیمیگویدخیالهوادارانراحت،مامیترسیم!
فتحی  که  زمان  هر  گفت:  استقلال  باشگاه  سابق  معاون 

می گوید خیال هواداران راحت ما بیشتر می ترسیم.
 علی نظری جویباری ، در خصوص اینکه ارزیابی اش از نقل و 
انتقالات باشگاه استقلال چیست، گفت: واقعا نمی دانم با چه 
زبانی و با چه لهجه ای بگویم که مسئول نقل و انتقالات وظیفه 
دارد بازیکنی را که سرمربی انتخاب می کند را جذب کند، نه 
اینکه او خودش با نظر خودش برود و بازیکن بگیرد. کسی که 
مسئولیت نقل و انتقالات را برعهده دارد نباید دیدگاه فنی داشته 
باشد، چون فردا این سرمربی است که باید به هواداران پاسخ 
بدهد. وظیفه مسئول نقل و انتقالات این است که بازیکنی که به 

او معرفی می شود را با هر سیاستی که دارد جذب کند. 
وی افزود: در این سالها هرگاه کامران منزوی، من، بهرام امیری 
و علی امیری و... در باشگاه استقلال سمت داشتیم، همین 
کار را انجام دادیم و بازیکن مدنظر سرمربی را جذب کردیم، اما 
متأسفانه استقلال تبدیل به ویترینی شده که بازیکنان مدنظر 
آقایان می آیند و اگر خوب باشند سال بعد می روند و اگر هم بد 

باشند، چندین سال در این تیم می مانند. 
معاون سابق باشگاه استقلال تأکید کرد: چرا بازیکنانی مثل 
تیام، جباروف، پاتوسی از استقلال رفتند؟ اینها که باکیفیت 
بودند و باید می ماندند چرا جدا شدند؟ آقایان با افتخار گفتند 
قرارداد گرو و نویمایر را فسخ کردند، مگر فسخ کردن با پرداخت 
۱۰ میلیارد هنر است؟ این حرف را که من نمی زنم، بلکه ملکی 
استقلال  باشگاه  مسئولان  مدیرهگفت.  هیأت  سابق  عضو 
توضیح بدهند روی چه حسابی با دلار ۱۲، ۱۳ هزار تومانی به 
بازیکنان بی کیفیت این همه پول پرداخت می کنند. به نظر من 
یا این مسائل پشت پرده دارد یا اینکه آقایانی که در استقلال 
کار می کنند بی تجربه هستند، یا به قول دوستان، پیراهن این 

باشگاه بزرگ برای بعضی از مسئولان استقلال گشاد است. 
بازیکن  همه  این  چرا  اینکه  خصوص  در  جویباری  نظری 
خارجی به استقلال می آید و می رود و آیا این موضوع جای سؤال 
ندارد، گفت: کامران منزوی همیشه می گفت بازیکن خارجی 
یا باید داخل زمین باشد یا اصلًا جذب نشود، الان هم تعجب 
می کنم که آقای منزوی عضو هیأت مدیره است و این مسائل 
را می بیند و چیزی نمی گوید، چرا باید امثال گرو و نویی مایر به 
استقلال بیایند و به دلار پول بگیرند؟ جالب است هر بازیکن 
خارجی هم که به استقلال می آید و عملکرد خوبی دارد، فتحی 

بلافاصله مصاحبه می کند و به هواداران می گوید خیالتان راحت، 
این بازیکن ماندنی است.

فیلم  کرد.  کار  نمی شود  که  زدن  حرف  با  کرد:  تأکید  وی 
صحبت های مدیرعامل استقلال در فضای مجازی پخش شده 
و او چند بار گفت که پاتوسی در استقلال می ماند، اما آخر سر 
این بازیکن هم از استقلال جدا شد. وقتی فتحی میگوید خیال 
هواداران راحت باشد، بیشتر می ترسیم و مطمئن باشید وقتی 
مدیرعامل باشگاه چنین صحبتی انجام می دهد حتما مسئله ای 

پشت پرده است. 
پول پروپیچ را دادند انگار فتح الفتوح کرده اند 

وی با اشاره به استعفای علی خطیر از معاونت ورزشی استقلال 
گفت: اینها دیگر بچه بازی است، متأسفانه وقتی مشکل پروپیچ 
حل شد، آقایان طوری رفتار کردند که انگار فتح الفتوح کردند، 
در حالی که مسئلهپروپیچ را باید زودتر از اینها حل می کردند. 
بعد از اینکه رفتن پاتوسی قطعی شد، دوستان گفتند ما قید این 
بازیکن را زدیم که پول پروپیچ را بدهیم، بعد از چند روز دیدیم که 
اعلام شد پول پروپیچ را فیفا خودش از حساب استقلال پرداخت 
کرد. پس مشخص شد که برنامه ای برای ماندن پاتوسی وجود 

نداشت. مگر قرار بود پولپاتوسی از حساب استقلال در فیفا 
پرداخت شود؟ این حرفها همه تناقض است. 

نظری ادامه داد: مدیران استقلال ۲ ماه وقت داشتند که پول 
پروپیچ را پرداخت کنند، آنقدر معطل کردند که کار به روز آخر 
کشید و وقتی روز آخر مشکل حل شد، به همه حمله کردند. 
فیفا می روند  به  بازیکنانی  جالب است، مرتب می گویند چرا 
برنده می شوند. معلوم است وقتی پول بازیکن را ندهید، او شما 
را محکوم می کند. بعد از پرداخت پول هم مدعی شدند برخی 
بدهی ها مربوط به افشارزاده، افتخاری و فتح الله زاده بوده است، 
در حالی که بدهی مربوط به شخص نیست و مربوط به باشگاه 

استقلال است. 
معاون سابق استقلال تصریح کرد: مگر هر روز نمی گویند 
استقلال صد میلیارد بدهکار است؟ اگر همین الان بخواهند 
مدیرعامل را عوض کنند، صد نفر کاندید می شوند. اگر استقلال 
بدهی دارد، چطور این همه کاندیدا دارد که مدیرعاملش شوند؟ 
پس حتماً چیزی هست. خود امیرحسین فتحی که الان دم 
عنوان  به  حضورش  از  قبل  می زند،  استقلال  بدهی های  از 
مدیرعامل عضو هیأت مدیره بود، چطور آقای فتحی زمانی که 

عضو هیأت مدیره بود، حرف از بدهی ها نمی زد؟ مدیرعامل 
کنونی استقلال همان کسی است که زیر قرارداد شفر را امضا 
کرده بود، ولی الان می گوید ما بدهی پروپیچ را که مربوط به 
مدیران قبلی است پرداخت کردیم. اگر آقایان بدهی را از جیب 
مبارک پرداخت کردند، بیایند و بگویند مطمئن باشند مردم آنها 

را حمایت می کنند. 
امیدوارم استراماچونی بتواند سبک بازی استقلال را 

عوض کند 
نظری ادامه داد: وقتی پول استقلال از ایرانسل و این طرف و 
آن طرف می آید پرداخت بدهی یک بازیکن این همه سر و صدا 
ندارد. خیلی از درآمدهای استقلال مربوط به زمان افتخاری 
است، اما آقایان یکبار هم نگفته اند که افتخاری چنین کار مثبتی 
کرده. زمانی که پولها را می گیرند مربوط به افشارزاده و افتخاری 
بدهی ها  می شوند،  بدهکار  که  زمانی  اما  نیست،  دیگران  و 
مربوط به مدیران قبلی است. آقایان همین صیادمنش را از زمان 
مدیریت افتخاری دراختیار داشتند و او را فروختند و درآمدزایی 
کردند، آیا یکبار گفتند که افتخاری صیادمنش را جذب کرد؟ 
و  شفر  به  بدهی  خرج  صیادمنش  پول  بود  قرار  است  جالب 
ماندن پاتوسی شود، آیا بدهی شفر را دادند؟ آیاپاتوسی ماند؟ 
فتح الله زاده، اولیایی، افشارزاده، افتخاری و... همه مدیران و 
کارمندان استقلال بودند. یکی مثل فتح الله زاده تلاش بیشتری 
می کند و مدیریتش خوب است، یکی هم مدیریت ضعیفی دارد. 
بدهی های استقلال مربوط به استقلال است نه اشخاص، پس 
لطفاً آقایان هر روز نگویند ما بدهی فلان شخص را پرداخت 

کرده ایم. 
از  دیدگاهش  اینکه  خصوص  در  گفت وگو  این  پایان  در  وی 
استقلال فصل جدید چیست، گفت:من مطمئن هستم که 
آنها  از  کند.  حمایت  تیمش  از  دارد  انگیزه  استقلال  هوادار 
مربی  این  از  و  بدهند  به دست هم  هم می خواهم که دست 
جوان که به تیم آمده حمایت کنند. امیدوار هستم که با حضور 
استراماچونی شاهد یک رایکوپ دیگر در استقلال باشیم و این 
مربی بتواند سبک فوتبال استقلال را عوض کند. مطمئناً او نیاز 
به حمایت دارد و شاید در هفته های ابتدایی چندان با وضعیت 
اما اگر حمایت شود مطمئناً می تواند  استقلال آشنا نباشد، 
استقلال را از شرایطی که طی سالهای اخیر به وجود آمده خارج 

کند.

رییس کمیته استیناف صدور مجوز حرفه ای باشگاه ها با بیان اینکه لیگ ایران هنوز 
حرفه ای نیست، گفت AFC   دنبال توسعه لیگ کشورهای آسیایی است نه تعطیل فوتبال 

در آسیا.
داریوش مصطفوی اظهار داشت: کمیته استیناف صدور مجوز حرفه ای باشگاه ها هنوز 
عملًا جلسه ای تشکیل نداده است. این کمیته هنوز کامل نیست و باید یک نفر سوم هم به 

آن اضافه شود تا جلسات این کمیته تشکیل شود.
رییس کمیته استیناف صدور مجوز حرفه ای باشگاه ها بیان داشت: از آنجایی که یک 
عضو کم داریم، هنوز کارمان را به صورت رسمی آغاز نکرده ایم و حتی هیچ جلسه ای هم 
نداشته ایم. کار ما زمانی آغاز می شود که کمیته بدوی در خصوص یک باشگاه رای صادر 

کند و این رای با اعتراض باشگاه همراه باشد.
مصطفوی در پاسخ به این سئوال که آیا قرار است برای صدور مجوز حرفه ای باشگاه ها 
از سوی کمیته بدوی و استیناف سخت گیری شود یا خیر؟ بیان داشت: ما قرار نیست 
فوتبال را تعطیل کنیم بلکه آمده ایم تا فوتبال را از راه درستش به حرفه ای شدن نزدیک 
کنیم. متاسفانه چند سال پیش بدون آنکه زیرساختهای لازم ایجاد شده باشد یک شبه 
اعلام کردند فوتبال حرفه ای شده. اما الان و پس از گذشت ۱۹ سال من می گویم هنوز هم 

حرفه ای نیستیم و از حرفه ای شدن فقط شماره پیراهن های لاتین را داریم.
رییس پیشین فدراسیون فوتبال تاکید کرد: AFC هم دنبال تعطیلی لیگ ها نیست 
بلکه آنها هم به دنبال توسعه فوتبال در آسیا هستند. هرچه فوتبال در آسیا توسعه بیشتری 

داشته باشد، اعتبار AFC هم بالاتر می رود و این برای خودشان هم خوب است. آنها اصرار 
به حرفه ای شدن دارند اما آنطور که ما فکر می کنیم سختگیر نیستند.

مصطفوی تاکید کرد: فوتبال مثل قطاری است که از ریل حرفه ای شدن فاصله گرفته و 
ما آمده ایم تا این مسیر را اصلاح کنیم. با تعطیل شدن فوتبال ناشی از سخت گیری کار 
درست نمی شود. ما مشکلات کشور را می دانیم و فوتبال را منطبق با همین مشکلات به 

سمت حرفه ای شدن هدایت می کنیم.
وی اضافه کرد: ما کارمان را می کنیم و اگر قرار به پاسخگویی باشد من می توانم با 
استدلال پاسخگوی AFC باشم و هیچ مشکلی برای فوتبال ایران پیش نیاید. ضمن اینکه 
خود AFC هم حاضر به انجام همکاری های لازم را برای مرتفع کردن مشکلات و موانع 

موجود سر راه لیگ های آسیایی به خصوص لیگ برتر ایران می باشد.
پیشکسوت فوتبال ایران تاکید کرد: منشاء خیلی از مشکلاتی که در فوتبال ایران وجود 
دارد فدراسیون نیست. اگر جایی از فدراسیون کوتاهی دیده شد باید با آن برخورد شود 
اما باید قبول کنیم فدراسیون خیلی جاها کارش را درست انجام می دهد و مشکلاتی که 

کمترین ارتباط را با فدراسیون دارد سر راه فوتبال قرار می گیرد.
مصطفوی تاکید کرد: فاصله زیادی تا رسیدن به یک فوتبال حرفه ای واقعی داریم و 
مشکلات برای رسیدن به این هدف کم نیست. فدراسیون هم تلاشش را برای کوتاه کردن 
این مسیر انجام می دهد. ما هم سعی می کنیم تا این مسیر را کوتاهتر کنیم. باید منطبق 
بر موازین AFC و قوانین حاکم بر کشور هرچه سریعتر این مشکلات را از سر راه فوتبال 

حرفه ای برداریم.
وی با تاکید بر این موضوع که هدف اصلی فوتبال شادی مردم است، بیان داشت: همه 
ارکان کنفدراسیون فوتبال آسیا و فدراسیون فوتبال هم می کوشند شرایطی ایجاد کنند که 

مردم از این فوتبال لذت ببرند نه اینکه ذهن و فکرشان با آن درگیر شود.

داریوش مصطفوی  :

فاصله زیادی تا رسیدن به فوتبال حرفه ای واقعی داریم 

به  پرتغال،  یک سایت تحلیلی کشور 
بررسی عملکرد مهرداد محمدی، بازیکن 
ایرانی تیم فوتبال آوِس پرتغال پرداخت. 
»پرواسکات«  پرتغالی  تحلیلی  سایت 
محمدی  مهرداد  عملکرد  گزارشی،  در 
پرتغال  آوِس  فوتبال  تیم  جدید  مهاجم 
را بررسی کرد که بخشی از آن به شرح 
زیر است: محمدی که حدوداً ۲۶ ساله 
در خارج  را  تجربه اش  نخستین  است، 
از ایران تجربه می کند. او سال گذشته در سپاهان که لیگ برتر را در رتبه دوم به پایان 
رساند، بازی کرد. دو مربی پرتغالی به نام میگوئل تکسیرا و رویی تاوارس هم در سپاهان 
حضور دارند. او معمولًا از ابتدا در ترکیب تیمش بازی می کرد و هفت گل زد و پنج پاس 
گل داد. او در پست های بال راست یا چپ بازی می کند و به ندرت او را خارج از این 
موقعیت می بینیم. محمدی بسیار سریع است و تحرک بالایی دارد. او مشکلاتی در کار 
با پای راست دارد، اما برخی اوقات در موقعیت یک در مقابل یک غیرقابل پیش بینی 
است. محمدی بازیکنی است که تلاش می کند به سرعت تصمیم بگیرد، اما در این 
زمینه همیشه خوب عمل نمی کند و برخی اوقات در شرایط نامساعد شوت می زند 
یا سانتر می کند. روشی که آگوستو ایناسیو )سرمربی تیم آوِس( به تیم آورده، مبتنی 
بر جابجایی سریع بازیکنان است. روشی که به خوبی با ویژگی های مهرداد محمدی 

همخوانی دارد.

سرمربی تیم فوتبال چلسی می گوید 
تیمش از حالا باید به اولین بازی خود در 

فصل جدید لیگ برتر فکر کند.
فرانک لمپارد که تیم تحت هدایتش 
دیداری  در  )سه شنبه(  روز  بعدازظهر 
در  واقع  سایتاما  ورزشگاه  در  دوستانه  
شهر سایتامای ژاپن در تقابل با بارسلونا 
به برتری ۲ بر یک دست یافت، بعد از این 
بازی اظهار داشت: از عملکرد بازیکنانم 

در این دیدار دلگرم شدم و مایلم به خصوص از عملکرد متئو کواچیچ و تامی آبراهام 
تمجید کنم. تامی تشنه گلزنی است و حالا این فرصت را دارد تا خودش در چلسی 

به اثبات برساند.
وی با بیان این جمله که »بازیکنان چلسی حالا باید خود را با استانداری که 
مدنظرم است، وفق دهند.«، تصریح کرد: ما دو بازی سخت در هوای شرجی ژاپن 
انجام دادیم. ما در تور پیش فصل اهداف خود را دنبال می کنیم و از حالا باید به فکر 
آماده کردن خود برای بازی با منچستریونایتد در هفته اول لیگ برتر انگلیس باشیم.
 سرمربی تیم فوتبال چلسی همچنین درباره وضعیت هافبک فرانسوی تیمش 
که از ناحیه زانو مصدوم است، اظهار داشت: اِن گولو کانته برای ریکاوری به لندن 
بازگشته است، چون ما در محل تمرین مان بهترین امکانات را برای ریکاوری 

داریم.

مهاجم فرانسوی بارسلونا می گوید برخوردی 
که با جورجینیو داشته، آسیب جدی به او وارد 

نکرده است.
آنتوان گریزمان که بعدازظهر روز )سه شنبه( 
در شکست ۲ بر یک بارسلونا مقابل چلسی در 
جام راکوتن در ژاپن، اولین بازی اش را برای 
آبی واناری ها انجام داد، پس از این بازی گفت: 
روز خاصی برایم بود، هرچند خیلی زیبا نبود 
و با شکست ما همراه شد، اما روزهای بهتر در 

راه هستند.
 این اولین بازی ما در پیش فصل بود و اولین دقایقی بود که به میدان می رفتیم، اما زمان 

برای پیشرفت داریم.
وی همچنین درباره برخوردش با جورجینیو، هافبک ایتالیایی چلسی اظهار داشت: آن 
برخورد باعث شد تا کمی احساس درد کنم، قطعاً فردا بررسی ها بیشتر در این باره انجام 

خواهد شد، اما اطمینان دارم که برای بازی بعدی آماده خواهم بود.
خرید جدید کاتالان ها درباره نبود لیونل مسی و لوئیس سوارش در بازی مقابل چلسی 
یادآور شد: درست است که با وجود مسی و سوارس، بارسلونا بهتر است، اما وقتی ما آنها، 
فیلیپه کوتینیو و آرتور را نداریم، باید راه حلی برای رسیدن به موفقیت پیدا کنیم. به هرحال 
من برای کمک به تیم اینجا هستم. واقعاً هم دوست دارم ببینم هر روز بازی در کنار مسی 

چطور است.

 سایت پرتغالی: روش بازی سرمربی آوِس 
با ویژگی های محمدی همخوانی دارد

لمپارد: از حالا باید به فکر بازی با 
منچستریونایتد باشیم

گریزمان:
 بارسلونا با وجود مسی و سوارس بهتر است

 عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال گفت:  نمی شود که مشکلات داوران را یکشبه حل کنیم اما در صدد 
هستیم تا حد امکان دغدغه های مالی داوران را برطرف کنیم.

هدایت الله ممبینی در حاشیه کلاس کمک داور ویدئویی برای داوران گفت: در هیات رئیسه فدراسیون 
فوتبال مصوب کردیم که از این سیستم در فوتبالمان استفاده کنیم و در همین راستا جزء اولین کشورهایی 
هستیم که در رابطه با استفاده از این سیستم درخواست دادیم. اما اجرای این برنامه کمی زمان بر است. 
باید مرحله به مرحله جلو رویم که مورد تایید فیفا قرار بگیرد و  مجوز استفاده از سیستم کمک داور ویدئویی را  
دریافت کنیم. وی افزود: دوست داشتیم مانند کشورهای پیشرفته خیلی زود این تکنولوژی را وارد فوتبالمان 
کنیم و اشتباهات داوری را کاهش دهیم و به مردم نشان دهیم که در تلاشیم تا سطح داوری را بهبود ببخشیم. 
ما این کار را آغاز کردیم و امیدوارم پس از اتمام این دوره بتوانیم مجوز را بگیریم. عضو هیات رئیسه فدراسیون 
فوتبال در مورد اینکه سازمان لیگ مجری اجرای سیستم کمک داور ویدئویی است یا فدراسیون فوتبال، گفت: 
این به مسئول اجرایی کشور مورد نظر بستگی دارد. سازمان لیگ که زیر نظر فدراسیون فوتبال است باید 
تشخیص دهد که این تکنولوژی در کدام لیگ به کار گرفته شود. وی در مورد غیبت مسئولان سازمان لیگ در 
این کلاس ها گفت: من به عنوان عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال و رئیس کمیته داوران پیگیر این موضوع 
بودیم. مهدی تاج هم دوست داشت که مسئولان سازمان لیگ در این مراسم ها باشند اما جلسات خیلی 
مهمی برای آنها پیش امد. بهاروند از ما خواست تا در صورت ممکن جلسه را به زمان دیگری موکول کنیم اما 
این برنامه از قبل تعیین شده بود. البته مسئولان سازمان لیگ در این چند روز طی برگزاری این کلاس ها 
حضور به عمل خواهند آورد. ممبینی در مورد بومی سازی این برنامه گفت: در حال حاضر چندین شرکت 
مجوز این سیستم را از فیفا دریافت کردند. البته ما به تولید ملی تاکید داریم و در همین زمینه طبق فراخوانی 
که دادیم، یک شرکت را انتخاب کرند تا این کار را پیش ببریم. امیدواریم که این شرکت ایرانی هم مجوز لازم 
را بگیرد. این موضوعی نیست که ما بخواهیم تایید کنیم و انتخاب این شرکت بستگی به استانداردهای بین 
المللی فیفا دارد. مبینی در خصوص دپارتمان داوری هم گفت: در آینده ای نزدیک هم این مشکلات حل 
خواهد شد. رفعتی به خاطر اینکه بازخرید بود و فدراسیون فوتبال هم مبنی بر اجرای قوانین تاکید دارد و کنار 
رفتن او به اطر این قانون منع به کارگیری بازنشستگان  بود. من هیچ اختلافی با رفعتی ندارم. ممبینی در رابطه 
با تعویق شروع لیگ برتر گفت: باور کنید این استانداردهایی که الان ورزشگاه ها ملزم به دارا بودن آن هستند، 
باید زودتر از این ها اماده می شد. تا این وقفه را نمی انداختیم مانند سال های گذشته  هیچ امکاناتی به روز 

رسانی نمی شد. این وقفه برای فوتبال ما لازم بود. باید ۲۰ سال پیش این امکانات رعایت می شد.
ممبینی در خصوص شرایط مالی داوران هم گفت: حامی مالی داروان هم مشخص شده است اما این پول ها 
به صورت مستقیم به داوران پرداخت نمیشود. هزینه هایی که فدراسیون فوتبال برای داوری کشور انجام می 
دهد خیلی بیشتر از  مبلغی است که حامی مالی به ما می دهد. برگزاری دوره های مختلف، حق و الزحمه 
داوران در اختیار فدراسیون فوتبال قرار می گیرد. امیدوارم این موضوع هم با رویکرد هیات رئیسه گام به گام این 
مشکلات را برطرف کنیم. داوران  نسبت به سایر هزینه هایی که در بخش فوتبال انجام می شود، از نظر مالی با 
سایر عوامل فوتبال دستمزدشان خیلی فاصله دارد. البته یک شبه هم نمی شود  این مشکل را حل کرد. همه 

به مشکلات داوران واقف هستند.

سرپرست دبیرکلی فدراسیون فوتبال گفت: بعد از آنکه ورزشگاه ها به حداقل 
امکانات مجهز شد، لیگ را آغاز خواهیم کرد. اگر تیمی نتواند امکانات لازم را 
در ورزشگاه خود مهیا سازد، دیدارهای خانگی را باید در یک شهر و یا استان 

دیگری برگزار کند.
داور  کمک  آموزشی  کلاس  حاشیه  در  شنبه  سه  روز  شکوری«  »ابرهیم 
ویدئویی VAR با تدریس مدرس فیفا »محمد صالح سوبخیدین« افزود: تاکید 
ما بر این است که با شروع لیگ برتر، گیت های ورودی در ورزشگاه ها نصب و 
صندلی ها شماره گذاری شود. همچنین دوربین های مناسب در ورزشگاه ها 
نصب و بلیت فروشی الکترونیکی شود. با توجه به اتفاقاتی که فصل گذشته رخ 
داد، حفظ جان و مال مردم در اولویت فدراسیون فوتبال است. اگر یک هوادار 
بخواهد دیدار تیمش را تماشا کند باید از خانه بلیت الکترونیکی تهیه کرده و با 
آرامش کامل روی صندلی خودش بنشیند و بدون مشکل هم ورزشگاه را ترک 
کند. فوتبال برای لذت بردن است و ما در این مسیر گام بر می داریم. امیدوارم 
بتوانیم با کمک رسانه ها در این زمینه موفق شویم چرا که این اتفاق خواسته 
همه مردم است. وی اظهار داشت: به محض اینکه ورزشگاه ها به حداقل 
امکانات مجهز شوند لیگ را آغاز خواهیم کرد. اگر باشگاه ها به ما اعلام کنند 
که این الزامات را رعایت کرده و ورزشگاه ها تجهیز شده اند، لیگ را آغاز خواهیم 
کرد. اگر تیمی نتواند در ورزشگاه خود حداقل این امکانات را رعایت کند، باید 

به یک شهر و استان دیگری برود و بدون تماشاگر بازی کند.
شکوری همچنین در خصوص برگزاری کلاس آموزشی کمک داور ویدئویی 
نیز گفت: برگزاری کلاس استفاده از سیستم کمک داور ویدئویی نیازمند 
اجرای یک برنامه بلند مدت است که باید مرحله به مرحله طی شود. ابتدا 
داوران در کلاس آموزشی قطر حضور یافتند و در مرحله دوم هم این کلاس ها 

در تهران و با حضور ۲۴ داور منتخب در حال برگزاری است.
وی ادامه داد: یکی از الزامات کنفدراسیون فوتبال آسیا و فیفا برای داورانی 
که می خواهند در جام جهانی، جام ملت های آسیا و جام باشگاه های آسیا 
قضاوت کنند، داشتن مدرک مورد تایید استفاده از کمک داور ویدئویی است. 
با برنامه ریزی کمیته داوران و فدراسیون فوتبال و تاکید رئیس فدراسیون 
فوتبال مبنی بر استفاده از کمک دار ویدئویی، فکر می کنم که پس از طی 
کردن مراحل مورد نظر کنفدراسیون فوتبال آسیا و فیفا بتوانیم از این سیستم 

استفاده کنیم.
شکوری ادامه داد: به طور حتم VAR هم نمی تواند اشتباهات داوری را 
به صفر برساند اما تلاش می کنیم این اشتباهات را به حداقل برسانیم. برای 

استفاده از این سیستم در ایران، فدراسیون بین المللی فوتبال باید مجوز لازم 
را ارایه دهد. این موضوع به شروع لیگ جدید نخواهد رسید. حداقل زمان لازم 
برای اجرای این برنامه ۶ ماه است و در بهترین حالت در هفته ششم یا هفتم و 

یا حتی نیم فصل می توانیم از این سیستم استفاده کنیم.
سرپرست دبیرکلی فدراسیون فوتبال خاطرنشان کرد: این موضوع به امکانات 
سخت افزاری و نرم افزاری و همچنین داوران کشورمان بستگی دارد که بتوانند 
مراحل را طی کنند تا بتوانیم مجوز استفاده از VAR را بگیریم. امیدواریم این 

پروسه در سریعترین زمان ممکن اتفاق بیافتد.
وی در خصوص استفاده از سیستم کمک داور ویدیویی در همه ورزشگاه ها، 
گفت: به طور حتم اگر بخواهیم از سیستم کمک داور ویدئویی استفاده کنیم 
باید همه ورزشگاه ها مجهز به این سیستم شود. مردم، فدراسیون، باشگاه ها به 
این موضوع تاکید دارند که فوتبال ما به سمتی برود که همه ورزشگاه ها از این 

سیستم استفاده کنند.
شکوری با اشاره به هزینه بالای راه اندازی سیستم کمک داوری ویدئویی 
اظهار داشت: به دنبال بومی سازی این سیستم هستیم. در حال حاضر هم 
یک شرکت ایرانی برگزاری این کلاس و فراهم ساختن تجهیزات را به عهده 
گرفته و در همین کلاس مشخص خواهد شد که این سیستم مورد تایید است 
یا خیر و البته در این مسیر باید تاییدیه فیفا نیز اخذ شود. اگر فیفا تجهیزات 
این شرکت داخلی را قبول نکند به طور حتم مجوز استفاده از این سیستم را به 
ما نمی دهد. وی همچنین در خصوص طلب »مارک ویلموتس« سرمربی تیم 
ملی فوتبال ایران گفت: این مشکلات به طور حتم حل خواهد شد. مشکلات 
مالی با توجه به تحریم ها نه تنها در فوتبال بلکه در بخش های دیگر نیز وجود 

دارد اما در صدد رفع آن هستیم.

هدایت الله ممبینی: 
مشکلات داوران، یک شبه حل نمی شود

دبیر فدراسیون فوتبال: 
آماده شروع لیگ هستیم
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حضور در انتخابات؛ مشروط یا مقید؟

آونگ قهر و آشتی انتخاباتی 
در اردوگاه اصلاح طلبی

رواداری سیاسی یا رویگردانی از مشارکت در انتخابات، صداهای متفاوتی است 
که از اردوگاه اصلاح طلبی به گوش می رسد. برخی از اصلاحاتی ها می گویند این 
دوگانه بیش از آنکه نشانه شکاف در این جریان باشد،  از پابرجایی بنیان های اصلاح 
طلبی چون تضارب آرا و تعامل برای تولد خرد جمعی نشان دارد. حاصل این پویایی، 

 تداوم حیات و تقویت اصلاح طلبی در عرصه سیاسی است.
انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی،  نزدیکترین هنگامه ای است 
که جریان های عمده کشور برای رقابت های سیاسی و هماوردی انتخاباتی پیش رو 
دارند. کمتر از ۹ ماه دیگر، فرصت باقی است تا اصولگرایان و اصلاح طلبان سیاست 

های انتخاباتی خود را تعیین و با تمام توان وارد گود رقابت شوند.
در حالی که اصولگرایان این روزها با پیش فرض قطعی مشارکت در انتخابات،  
راهبردهای انتخاباتی خود را به بحث و بررسی می نشینند، اصلاح طلبان در 
خَم کوچه نخست مانده اند و هنوز همه آنان نمی دانند باید برای انتخابات فعال 

شوند یا نه.
صداهای موافق و مخالف بسیاری که به دنبال انتشار اظهارات اخیر رییس دولت 
اصلاحات مبنی بر اینکه »انتخابات نباید تحریم شود« از بدنه اصلاح طلبی شنیده 
شد،  این جریان را با تکانه هایی مواجه کرده است؛ تردید و تشکیک هایی در مورد 
مشارکت سیاسی که از دید برخی به افول جریان اصلاح طلبی می انجامد و از دید 
برخی دیگر به تقویت بنیان های اندیشه ای و سیاسی این جریان منجر خواهد شد.

* تضارب آرا بنیان های اصلاح طلبی را تقویت می کند
کیفیت مشارکت در انتخابات هنوز مورد اجماع اصلاح طلبان قرار نگرفته است. 
این در حالی است که از دید ناظران تعیین تکلیف در مورد این مساله به مثابه 
خشت اولی است که اگر درست گذاشته شود،  آینده سیاسی روشنی را در پیش 

روی اصلاح طلبی قرار خواهد داد.
اگرچه بخشی از جار و جنجال ها بر سر تحریم یا مشارکت در انتخابات، از نگاه 
تک بعدی و گزینش محور رسانه ها در پوشش اخبار مرتبط ناشی می شود،  ولی 

واقعا بخشی از اصلاح طلبان قائل به  تحریم انتخابات پیش رو هستند.
در این میان نحوه پوشش اظهارات رییس دولت اصلاحات در رسانه ها هم در 
برجسته سازی این دوگانگی نظر بی تاثیر نبود. »سیدمحمد خاتمی« چند روز پیش 
در دیدار شورای مرکزی حزب پیشرو اصلاحات، در کنار تاکید بر اینکه »انتخابات 
نباید تحریم شود«،  مسایل مهم دیگری را هم مطرح کرده بود که اگرچه به نظر 
می رسد کلید حل مشکلات را در خود داشته باشد،  ولی چندان مورد توجه رسانه 

ها قرار نگرفت.
خاتمی در کنار توصیه به ممانعت از تحریم انتخابات،  از حاکمیت هم رواداری 
بیشتر و فراهم کردن زمینه حضور مردم در انتخابات را خواستار شده بود. او همچنین 
از گروه ها و جریان های اصلاح طلب، شفافیت با مردم، ارائه گزارش عملکرد و بیان 

دقیق برنامه های آینده و حدود توانمندی هایشان را خواستار شده بود.
تسامح حاکمیت با گروه های سیاسی همان هدف ارزشمندی است که اصلاح 
طلبان این روزها از طریق برقراری کانال های گفت و گوی چندوجهی با نهادهای 
نظام به دنبال تحقق آن هستند. گفت و گو با شورای نگهبان برای اتخاذ رویکرد 
موسع در بررسی صلاحیت ها و ممانعت از رد صلاحیت های گسترده چهره های 

درجه اول این جریان،  راهکاری است که بخشی از اصلاح طلبان ارایه می دهند.
از دید اصلاح طلبان،  قهر با صندوق آرا،  جز خودتحریمی از مشارکتِ هرچند 
محدود در ساختار قدرت و انزواطلبی حاصل دیگری در بر ندارد. از دید این گروه،  
خالی کردن میدان رقابت ها،  نوعی فرصت سوزی است و زمینه های تک صدایی در 

حاکمیت را برای اصولگرایان مهیا خواهد کرد.
»محسن رهامی« فعال سیاسی اصلاح طلب در اظهارات اخیر خود به خوبی 
این مساله را تشریح کرده است. او با اشاره به اینکه »با انفعال، خانه نشینی و قهر 
کردن کسی برای ما فرش قرمز پهن نمی کند«، گفت: رقیب از خدایش است که ما 
قهر کنیم بنابراین موافق نیستم که اگر صددرصد خواسته های ما محقق نشد، در 

انتخابات شرکت نکرده و رأی ندهیم.
کاهش نرخ مشارکت در انتخابات،  اگرچه همواره پیروزی اصولگرایان در انتخابات 
را تضمین کرده است و انتخابات پیش رو هم از این قاعده مستثنی نیست،  ولی 
مصالح ملی اقتضا می کند، حاکمیت زمینه های مشارکت حداکثری مردم در 
انتخابات را فراهم کند و این  ممکن نیست جز با اتخاذ رویکرد متکثر در به رسمیت 
شناسی حق جریان های سیاسی مختلف برای ارایه فهرست حداکثری در انتخابات. 
چنانکه »محمدرضا عارف« رییس فراکسیون امید روز جمعه در صفحه شخصی 
خود در توئیتر نوشت: در شرایط فعلی کشور متولیان برگزاری انتخابات باید در نظر 
داشته باشند که حضور حداکثری مردم در انتخابات پیشِ رو نظام را بیمه می کند. 
به همین دلیل نباید به گونه ای عمل شود که یک جریان سیاسی با محدودیت در 

ارایه کاندیدا به دلیل رد صلاحیت روبه رو شود.
همچنین تاکید رییس دولت اصلاحات به اصلاح طلبان مبنی بر »شفاف بودن 
با مردم«،  »ارایه گزارش عملکرد«، »بیان دقیق برنامه های آینده« و »ذکر حدود 
توانمندی هایشان«،  همان توصیه های راهگشایی است که از سویی به بازنگری 
درون گفتمانی اصلاح طلبی خواهد انجامید و از سویی دیگر به تقویت پیوند با 

جامعه مدنی و تقویت سرمایه اجتماعی.
خودداری از انزواطلبی،  تلاش برای گفت و گو و چانه زنی با حاکمیت برای 
تسهیل مسیر مشارکت در ساختار قدرت،  گفت و گو با مردم در مورد مقدورات و 
محذورات، پذیرش سهم مسوولیت خود از شرایط موجود و ارایه برنامه و راهکار برای 
عبور از شرایط کنونی،  تمام آن چیزی است که امروز اصلاح طلبان برای بازتولید و 
پالایش خود و پیاده سازی ایده های توسعه طلبانه و اصلاح گرایانه خود نیاز دارند. 

* حضور در انتخابات؛ مشروط یا مقید؟
کاهش موانع اصلی در مشارکت حداکثری اصلاح طلبان در انتخابات،  هدفی 
است که در پس ایده هایی چون مشارکت مشروط نهفته است. بر این مبنا،  »سعید 
حجاریان« و »مصطفی تاج زاده «با طرح گزاره مشارکت مشروط،  نه اهدافی مبتنی 

بر انسداد سیاسی،  بلکه گشایش فضای سیاسی را دنبال می کنند.
از دید ناظران، مفروض  این ایده،  ناظر بر اصلاح روندهای موجود و رفع مضیقه ها 
و موانعی است که در همان مرحله نخست توان رقابتی را از اصلاح طلبان می گیرد.

با این حال،  به نظر می رسد همه اصلاح طلبان چه کسانی که به دنبال مشارکت 
بدون قید در انتخابات هستند و چه کسانی که از مشارکت مشروط سخن می 
گویند، یک هدف واحد را دنبال می کنند و آن چیزی نیست جز گشایش فضای 

سیاسی برای مشارکت حداکثری در انتخابات.
فقط شاید بهتر باشد به قول »عبدالواحد موسوی لاری« رییس کشور دوره 
اصلاحات،  در این مسیر به جای تحریم یا مشروط کردن مشارکت در انتخابات، تنها 

 ارایه لیست در آن را به شرایطی »مقید« کنیم.
به گفته موسوی لاری،  ما در انتخابات به صورت »مقید« و نه »مشروط« شرکت 
می کنیم. در اینباره شاید بشود تعبیر بهتری به کار برد و آن این است که انتخابات 
دادن لیست »مقید« است و نه »مشروط«.  این یعنی اینکه ما مقید به حفظ هویت 
اصلاح طلبی هستیم پس اگر انتخاباتی برگزار  شود و هویت اصلاح طلبی از بین 
برود معنا ندارد که ما در آن شرکت کنیم. اگر مردم حق انتخاب نداشته باشند در 

انتخابات شرکت نمی کنیم.
به گفته او،  کار شورای نگهبان نظارت بر انتخابات است و نه دخالت در آن. ما 
مقید به حفظ پاره ای از شرایط مرتبط با حق حاکمیت ملی هستیم و اگر در فضایی 
قرار بگیریم که حاکمیت ملی خدشه دار شود و مردم حق انتخاب نداشته باشند ما 
نمی توانیم حضور پیدا کنیم. این به معنای شرط گذاشتن نیست، بلکه نمی توانیم 

شرکت کنیم.
رییس کشور دولت اصلاحات هم باز نگه داشتن باب دیالوگ و گفت وگو با 
شورای نگهبان را لازم و ضروری دانست و به اصلاح طلبان توصیه کرد نقاط ضعف 

عملکرد شورای نگهبان را به صورت مصداقی با آنها درمیان بگذارند.
به گفته این فعال سیاسی،  اصلاح طلبان نظام را قبول دارند، پس مشارکت در 
فعالیت ها را نیز به تبع آن قبول دارند. برای مشارکت در انتخابات هم حفظ هویت 
اصلاح طلبی برای اصلاح طلبان یک اصل است و برای اینکه این نقطه خدشه دار 
نشود گفت وگو با همه جریانات سیاسی و غیرسیاسی به عنوان یک وظیفه برای 
اصلاح طلبان تلقی می شود تا بستر انتخابات یک بستر منطبق با قانون اساسی باشد.

این همان مساله ای است که چندی پیش »ابراهیم اصغرزاده« فعال سیاسی 
اصلاح طلب مورد توجه قرار داد. از دید او از همین شرایط موجود هم می توان در 

راستای اهداف اصلاح طلبی به خوبی بهره برد.
 بر این مبنا، اصلاح طلبان باید ضمن تقویت پیوند خود با جامعه مدنی در 
انتخابات شرکت کنند و فهرست های انتخاباتی خود را با رویکرد حداکثری ارایه 
دهند. در صورت رد صلاحیت گسترده از سوی شورا نگهبان،  باز هم اصلاح طلبان 
باید با مردم سخن بگویند و سهم نهادها و جریان های کشور از شرایط موجود را 

برای مردم تشریح کنند.
 به گفته »محمد علی وکیلی« نماینده اصلاح طلب مجلس و مدیر مسئول 
روزنامه »ابتکار« اصلاح طلبی در مسیر حفظ حقوق ملت هیچ روزنه و دریچه 

کوچکی را نباید ببندد،  حتی اگر شرایط مساعد نباشد.

نکتـه

غلامرضا مصباحی مقدم  گفت: شورای وحدت اصولگرایان، 
شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان و ... تشکل هایی هستند 
که با مصرف انتخاباتی و در دوران انتخابات تشکیل می شوند و 
در زمان غیرانتخابات هم هر حزبی کار خود را می کند و به قول 

معروف فیتیله آنها پایین کشیده می شود.
تا وقتی که از قدرت دور افتاده اند همه امور فقط از یک مسیر 
یعنی »وحدت« عبور می کند و این وحدت می شود ورد زبان آنها 
اما همین که طعم شیرین قدرت به جان و دلشان نشست دیگر 
موضوع پیروزی انگار تبدیل به یک موضوع حاشیه ای می شود؛ 
آن زمان است که دیگر تنها چیزی که حرف اول را می زند 
سهم خواهی هاست؛ این حکایت و روایت احزاب و گروه های سیاسی 
است مشکلی که سال هاست هم جریان راست از آن خلاصی ندارد 

و هم جریان چپ.
از آنجا که این روزها اصولگرایان دائما از تلاش برای وحدت 
صحبت می کنند گویا این قصه »وحدت« دوباره قرار است تکرار 
مبارز و  شود. غلامرضا مصباحی مقدم عضو جامعه روحانیت 
سخنگوی این تشکل  درباره این مشکل دیرینه  جریان های سیاسی 
می گوید »دلیل آنکه جریان های سیاسی در انزوا بهتر به وحدت 
می رسند بحث رقابت است اما وقتی در قدرتند دچار غرور می شوند 
و این عامل باعث شکستشان می شود.« او البته تضادهای نسل 
قدیم و نسل جدید جریان های سیاسی را تلاش در جهت تکامل 
معرفی می کند. آنچه در ادامه می خوانید مشروح این مصاحبه است:

* آقای مصباحی مقدم! حال و روز اصولگرایان و اصلاح 
طلبان در انتخابات های اخیر را که مرور می کنیم به نوعی 
یک وجه مشترک دارند، وقتی در انزوا هستند سریعتر 
کنار هم قرار می گیرند و حرف میزنند و به وحدت و تصمیم 
یکدست می رسند، همین که پایشان به قدرت باز می شود 
پرونده اختلاف دوباره سر باز می کند. چقدر این رفتارها 
نشات گرفته ازاین است که رفتار حزبی و تشکیلاتی 

چندان در ایران جا نیفتاده است؟
تشکل های سیاسی و احزاب وقتی در انزوا هستند، راحت تر 
به وحدت می رسند. دلیل این امر هم بحث رقابت است، رقابت با 
طیف مقابل. معمولا در چنین شرایطی وحدت و انسجام بیشتری 
در مجموعه ای به وجود می اید که خود را در موضع نسبتا ضعیف تر 

احساس می کند. اما احزابی که خود را در موضع قدرت می بینند، 
دچار غرور می شوند. به همین دلیل، سرکشی شان افزایش و 
انعطاف شان کاهش پیدا می کند. این تصور هم به آنها دست 
می دهد که ما به تنهایی می توانیم برنده صحنه انتخابات باشیم. 

طبعا همین غرور منشا شکست آن ها خواهد شد.

برخی جبهه های سیاسی 
مصداق یک شبه بودن هستند

* یک بخش ماجرای وحدت شکنی ها به احزاب یک 
شبه و فصلی برنمی گردد؟ احزابی که موسم انتخابات متولد 
می شوند و بعد هم محو می شوند. خیلی رفتار تشکیلاتی 

ندارند و بیشتر وحدت شکن هستند. 
من چنین چیزی در مورد احزاب نمی شناسم. ممکن است 
برخی تشکل ها یا جبهه ها مصداق یک شبه بودن باشند اما غالب 

احزاب از ماندگاری برخوردارند.

شورای وحدت یا شورای عالی سیاستگذاری
 تشکل هایی با مصرف انتخاباتی هستند

* اما برخی تشکل ها مثل جمنا، شورای وحدت یا حتی 
شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان نزدیک انتخابات 
تشکیل می شوند و ماندگاری چندانی ندارند یا اگر ماندگار 

شوند هم تاثیرگذاری حزبی و تشکیلاتی زیادی ندارند.
شورای وحدت، شورای عالی سیاستگذاری و ... تشکل ها و 
تجمع هایی هستند که با مصرف انتخاباتی و در دوران انتخابات 
تشکیل می شوند و در زمان غیرانتخابات هم هر حزبی کار خود را 
می کند و به قول معروف فیتیله آنها پایین کشیده می شود. این 

مسئله امری طبیعی است.

احزاب هرچقدر فراگیرتر باشند تاثیرگذارتر خواهند بود
* اینکه بین هر انتخابات به قول شما فیتیله  این تشکل 
ها سازوکارهای انتخاباتی پایین کشیده می شود نمی تواند 

برای کلیت تحرکات حزبی ضعف محسوب نمی شود؟
طبعا بی اثر نیست. وقتی احزاب می توانند اثر گذاری بالا در 
انتخابات داشته باشند که فراگیر باشند، کادر تربیت کنند و در طول 
دو انتخابات فعالیت شان ادامه دار باشد، امور را به دقت رصد کنند، 
شرایط را به نقد بکشند و حضورشان پررنگ تر باشد در این صورت 
قطعا تاثیرشان بیشتر خواهد شد تا اینکه فقط در دوره انتخابات 
ظهور و بروز داشته باشند و فقط در انتخابات بخواهند نتیجه بگیرند.

آبادگران برای انتخابات شکل گرفت 
و بعد از انتخابات هم تمام شد

* آقای مصباحی مقدم! در هر دو جریان اصولگرا و 
اصلاح طلب نسل جدیدی از سیاسیون روی کار آمدند که 
چندان سر سازگاری با نسل گذشته خود را ندارند و حتی 
به تقابل هم بر می خیزند،مثلا در جریان اصولگرا پایداری 

ها، آبادگران و ...
اول این را بگویم که آبادگران حزب نبود بلکه یک تشکلی بود 
که برای انتخابات شکل گرفته بود و طبعا احزاب و شخصیت های 
تاثیرگذار اصولگرا را جمع کرد و انتخابات که تمام شد آبادگران 

هم جمع شد بنابراین نمی دانم منظورتان از نسل جدید چیست.
مثلا این روزها آقای قالیباف بحث نواصولگرایی را مطرح می کند 
و مانیفستی برای آن در نظر می گیرد و در بیانیه هایش از نسل 
قدیم تر به عنوان پدرخوانده یاد می کند منظور من از تقابل این 

اختلافات است.
من این ها را لزوما تقابل نمی بینیم بلکه حرکت هایی در راستای 
تکامل می بینیم یعنی این به معنای نفی حرکت های گذشته نیست 
بلکه به معنای افزوده شدن و ضمیمه شدن به حرکت های گذشته 
است  و شکل دادن یک پروسه تکاملی است. از این جهت من 
هیچ اشکالی نمی بینیم و اتفاقا از ایجاد هر نوع حس نوگرایی و 
حرکت هایی که به تکامل حرکت های سیاسی ختم می شود 

استقبال می کنم.
* یعنی شما معتقدید جریان نواصولگرایی تکامل حرکت 

اصولگرایان سنتی است؟
نسبت به این مسئله نمی خواهم نظر بدهم اما اصل پیدایش و 
ظهور و بروز تشکل های جدید حرکت های جدید موجبات تکامل 

را پدید می آورد .

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی گفت: از آقای 
رئیسی پرسیدم شما که تحول را وارد قوه قضائیه کرده اید، لطفاً 
ظرفیت دادستان کل کشور را فعال کنید که اگر یک نفر به دروغ 
اعلام کرده است رئیس قوه ای تابعیت انگلیسی دارد و این خبر 
را در سراسر کشور هم منتشر کرده است، دادستان کل کشور 

بلافاصله ورود پیدا کند.
واکنش ها به سوال روز دوشنبه  ۲۷ نماینده مجلس شورای 
اسلامی از وزیر دفاع، امیر حاتمی، که توسط علیرضا رحیمی 
قرائت شد، در جلسه دیروز مجلس هم ادامه یافت. جواد کریمی 
قدوسی نماینده مردم مشهد در بیان توضیحاتی نسبت هایی را 
هم به رحیمی وارد کرد و  رحیمی در پاسخ به این اظهارات با 

استناد به اصل ۷۵ توضیحاتی مطرح کرد.
* هدف من صیانت بخشی به سپاه است

»علیرضا رحیمی« نماینده مردم ری، تهران و شمیرانات با 
اشاره به برداشت برخی نمایندگان از سوال دیروز وی از وزیر 
دفاع، مبنی توهین به سپاه پاسداران، ضمن نادرست خواندن 
این برداشت گفت: سپاه پاسداران انقلاب اسلامی نه تضعیف 
شدنی است و نه کسی در مجلس مخالف سپاه است. ما مخالف 
امام  همانگونه  پاسداران  سپاه  هستیم.  دوگانه  استانداردهای 
فرمودند نور چشم کشور است. کارنامه سپاه هم کاملًا درخشان 
و روشن است. نیازی هم نیست تا دیگران با ادعای انقلابی گری 

دیگران را سپر قرار دهند و به آنها حمله کنند.
وی با اشاره به ماجرای پخش فیلمی محرمانه در جلسه 
کمیسیون امنیت ملی و بازپخش آن فیلم در صحن علنی مجلس 
توسط کریمی قدوسی افزود: صحبت های بنده نه تنها در مسیر 
تخریب سپاه نبود، بلکه در مسیر صیانت بخشی به سپاه بوده 

است. اگر فیلمی محرمانه در سازمان اطلاعات سپاه تهیه می شود، 
این سپاه است که باید حساسیت داشته باشد و اگر در صحن 
پخش شده است باید علیه نماینده شکایت کند. آیا نسبت به 
اطلاعات محرمانه خودتان حساس نیستید؟ اگر غفلتی هم صورت 

گرفته باید به نوعی جبران شود.
به  را  پاسداران  سپاه  از  سوال  اجازه  قانون  نقص   *

نمایندگان نمی دهد
رحیمی در پاسخ به انتقاد دیگری که سوال وی را مربوط به 
وزارت دفاع نمی دانستند، گفت: سوال من متوجه سپاه پاسداران 
بود، اما نقص قانون اساسی و قوانین مجلس، به نماینده این اجازه 
را نمی دهد تا از سپاه سوال کند. همانطور که نمایندگان از صدا و 
سیما، بانک مرکزی و برخی نهادهای دیگر نمی توانند سوال کنند. 
به همین دلیل نماینده مجبور است، دستگاه متناظر را در دولت 

پیدا کرده و از آن ها سوال کند.
* به رای گذاشتن توضیحات وزیر دفاع را به مصلحت 

ندانستم
رحیمی با انتقاد از رسانه ها تاکید کرد: امیر حاتمی توضیحات 
مکتوبی را از سپاه پاسداران گرفتند و در اینجا قرائت کردند. البته 
این توضیحات قانع کننده نبود، منتها به رای گذاشتن آن را به این 
صورت به نفع مصالح کشور ندانستم. اما رسانه ها اعلام کردند آقای 

رحیمی قانع شد، در حالی که من قانع نشدم.
* فریاد برای صحن مجلس نیست

در ادامه علیرضا رحیمی با اشاره به سخنان کریمی قدوسی 
قصد ادامه سخنان خود را داشت که تعدادی از نمایندگان مجلس 
به سخنان او اعتراض کرده و خواستار تذکر شدند. رحیمی در 
واکنش به این اعتراضات گفت: »تعجب می کنم از بعضی همکاران 

که صحن مجلس را با فضایی دیگر گاهی اوقات مشتبه می گیرند، 
داد و فریاد برای صحن مجلس نیست.«

متهم  بودن  دوتابعیتی  به  قضائیه  قوه  رئیس  اگر   *
می شدند، آیا دادستان سکوت می کرد؟

وی با اشاره به ادعای کریمی قدوسی مبنی بر وجود نام رئیس 
جمهور در لیست صد نفره مسئولین دوتابعیتی که هیئت تحقیق 
و تفحص کمیسیون امنیت ملی آن را جمع آوری کرده است، 
افزود: در ارتباط با دوتابعیتی بودن رئیس جمهور من یک سئوال 
مطرح کردم. از آقای رئیسی پرسیدم شما که تحول را وارد قوه 
قضائیه کرده اید، لطفاً ظرفیت دادستان کل کشور را فعال کنید 
که اگر در کشور یک نفر به دروغ اعلام کرده است رئیس قوه ای 
تابعیت انگلیسی دارد و این خبر را در سراسر کشور هم منتشر 

کرده است، دادستان کل کشور بلافاصله ورود پیدا کنند.
نماینده مردم تهران در مجلس با اشاره به عصبانیت برخی 
افزود:  قضائیه  قوه  درباره  اظهاراتش  از  مجلس  نمایندگان 
سوال من این بود که اگر این نسبت را به رئیس قوه قضائیه 
هم می دادند، آیا دادستان سکوت می کردند؟ حال شما چرا 

عصبانی شدید؟
* وزارت اطلاعات لیست صدنفره دوتابعیتی را رد کرد

رحیمی در ادامه به توضیحاتی که کریمی قدوسی درباره 
جلسه کمیسیون امنیت ملی و نحوه اعلام بعضی اسامی لیست 
صد نفره اشاره کرد و گفت: نکته قابل توجه این است که تحریفاتی 
در خصوص جلسه کمیسیون مطرح کردند. لیست ۱۰۰ نفره ای 
را کمیته تحقیق و تفحص به ریاست آقای کریمی قدوسی مطرح 
کردند، که ۷۰ درصد آن را وزارت اطلاعات رد کرد. همچنین 
زمانی که لیست به دستگاه های دیگر مانند وزارت نفت، کشاورزی 

و دانشگاه ها ارائه شد در کمال تعجب مانده بودند که این لیست 
را کدام نهاد نظام صادر کرده است که به این شیوه افراد متهم به 
دوتابعیتی شده اند.وی افزود: در همان جلسه کمیسیون معاونت 
ضدجاسوسی وزارت و وزیر اطلاعات حضور داشتند که آقای 

کریمی قدوسی جلسه را به تنش کشاندند.
رحیمی همچنین در پاسخ به کریمی قدوسی که اعلام حضور 
اسم رئیس جمهور در آن لیست صد نفره را به برخی نمایندگان 
فراکسیون امید نسبت می داد گفت: اینکه رئیس جمهور تابعیت 
اسکاتلند دارد را شما و دوستانتان در تلویزیون مطرح کردید، نه ما.
هدف شبکه خاکستری خواندن فاتحه جمهوریت نظام است

رحیمی تصریح کرد: دیروز از یک شبکه خاکستری نام بردم، 
به همه دلسوزان نظام هشدار می دهم و خواهش می کنم. شبکه 
خاکستری همان کندوی نفوذی هست که آقای کریمی قدوسی 
به غلط آدرسش را می دهند. آنها به اسم انقلابی گری می خواهند 
فاتحه جمهوریت نظام را بخوانند. نفوذ را علاوه بر وزارت خارجه 
در صدا و سیما و حوزه های علمیه و جاهای دیگر بروید بررسی 

کنید ببینید آنجا هم نفوذی هست یا خیر؟
عضو و هیئت رئیسه مجلس در پایان افزود: برخی از نمایندگان 
که غالباً نزدیک به گروه پایداری هستند، علیه بنده شکایت 
کرده اند که علیه شئون هیئت رئیسه صحبت کرده ام و خواهان 
عزل بنده شده اند. در حالی که من به عنوان نماینده تهران سوالم 
را مطرح کردم، نه عضو هیئت رئیسه. ضمن اینکه پارسال هم از 
آقای مطهری و وکیلی شکایت کردید که به دیدار آقای خاتمی 
رفته اید؟ مگر این کار جرم است؟ ما افتخار می کنیم که نماینده 
مردم هستیم. هیچ عطشی هم نه برای هیئت رئیسه و نه مجلس 

آینده داریم.

غلامرضا مصباحی مقدم : 

شورای وحدت اصولگرایان مصرف انتخاباتی دارد

در پی اتهام زنی عضو جبهه پایداری به رئیس جمهوری مطرح شد؛

رحیمی خطاب به رئیس قوه قضائیه: ظرفیت دادستان کل کشور را فعال کنید

نماینـده اصلاح طلـب مردم تهران با اشـاره اقـدام اصوگرایان در نقـد رقیب، گفت:  
زیـاد نمی تواننـد اصلاح طلبان را به خاطر هشـت سـال دولت آقـای خاتمی نقد کنند 
چراکـه نـه بهانـه ای دارند کـه بگوینـد در آن دولت خلافی صورت گرفـت، نه بهانه ای 
دارند که بگویند مشـکلات اقتصادی ایجاد شـد؛ چون در کل تاریخ ایران یک تصویر 

کاملا واضح و روشـن در هشـت سـال دولت آقای خاتمی وجود داشـت.
الیاس حضرتی ، تاکید کرد: در هشـت سـال دولت اصلاحات، هم رشـد اقتصادی 
بـالا و هـم مناسـبات بین المللـی خوب وجـود داشـت، عزت و اعتبـار ملت ایـران در 

سـطح عالـی بـود و روحیـه و اعتماد ملـت و امید مـردم به آینده خیلی بـالا بود.
قائـم مقـام حزب اعتمـاد ملی خاطرنشـان کرد: حالا چـون اصلاح طلبـان از آقای 
روحانـی حمایـت کردنـد حاضرنـد به خاطـر همین حمایتشـان مورد لعـن و نفرین 
دوسـتان اصولگـرا واقـع شـوند و مـا هم هیچ ایـرادی بـه آن ها نمی گیریم و اشـکالی 
نـدارد ولی این دولت مهم ترین و بدترین مشـکلش این اسـت که زبـان گویایی ندارد.

ایـن عضـو فراکسـیون امید مجلـس با تاکیـد بر اینکه مـن جزو منتقـدان دولت 
هسـتم، گفـت: این دولت کارهای زیـادی انجام داده، ما نیـز از روز اول حمایت کردیم 
و پـای حمایـت خود هم تا آخر هسـتیم، آدمی نیسـتیم که وسـط راه چیـزی را رها 

کنیـم. اگر ما از کسـی حمایت کنیـم، تا آخر با او هسـتیم.
* دولت زبان گویایی ندارد

حضرتـی بـا بیان اینکـه انتقداتی هـم از دولت داریـم، گفت:  یک انتقاد این اسـت 
کـه دولـت زبـان گویایی ندارد. ایـن دولت برجام را به نتیجه رسـانده اسـت. برجام به 
لحـاظ قراردادهـای بین المللـی در دنیا جزو بهتریـن و قوی ترین قراردادها اسـت. این 
قـرارداد بیـن ایـران و چنـد قدرت خارجی منعقد شـد، این وسـط طبیعی اسـت که 

بـرای مـا جنبه برد برد قضیـه مهم بود، چیزهایی را از دسـت دادیم و چیزهای خیلی 
زیـادی هـم بـه دسـت آوردیـم و این امـر برای طرف هـای ما هـم وجـود دارد. معنی 

قـرارداد ایـن اسـت که در یک نقطـه حداقل به همدیگر می رسـیم.
ایـن نماینـده مردم تهران یادآور شـد: ایـران بعد از برجام و در زمـان این دولت هم 
بـه لحـاظ سیاسـت خارجی در یک موقعیت بسـیار عالـی قرار گرفت و هم توانسـت 
آمریـکا را منـزوی کنـد. آمریکایی هـا در زمـان اوباما هـر زمان که می خواسـتند یک 
محکومیـت یـا قطع نامه و بیانیـه ای علیه ایران بگیرنـد از هرکدام از مجامـع که اقدام 
می کردنـد موفـق می شـدند، امـا آقـای ترامپ با همـه ادعایـش نتوانسـت در آژانس 

کاری از پیـش ببرد.
* دولت برای حرکت های مقاومت کم مایه نگذاشته است

این فعال سیاسـی اصلاح طلب ادامه داد: ترامپ چندین بار تلاش کرد و نتوانسـت 
قطع نامه ای در شـورای امنیت علیه ما بگیرد و یک بار توانسـت آرای شـورای امنیت 
را بگیرد که توسـط روسـیه به خاطر یمن وتو شـد. او سـپس اقداماتی را در لهسـتان 
راه انداخـت کـه یـک ایران گیت جدید برای دولت در سـایه تشـکیل دهـد که باز هم 

موفق نشـد و همـه این ها در صحنه بین الملل معنا و مفهـوم دارد.
قائـم مقـام حـزب اعتماد ملـی اظهار داشـت: به لحاظ سـرزمینی هم نفـوذ ما در 
زمـان دولـت آقـای روحانی تـا مدیترانه ادامـه یافت و این نفـوذ روز به روز در سـوریه 
و لبنـان و یمـن بیشـتر شـد و چیزی از آن کم نشـد کـه بگویند این دولـت چون به 
سیاسـت و مسـائل دیپلماتیک بیشـتر اعتقاد دارد برای حرکت های مقاومت کم مایه 
گذاشـته اسـت. این دولت در ارتباط با برخورد با آمریکایی ها و کشـورهای همسـایه و 

مسـائل میدان عمل هم توفیقات بسـیار ارزنده ای داشـت.

* به سمت تحمل همدیگر برویم
وی بـا اشـاره به دسـتاوردهای اقتصادی دولـت روحانی گفت: این دولـت در حوزه 
اقتصـاد از یـک رشـد منهـای ۶ درصـد به رشـد مثبت ۱۰ درصد رسـید و توانسـت 
تولیـدات نفـت را تـا دو میلیـون و ۸۰۰ هـزار بشـکه برسـاند و ایـن کار هم در سـایه 

برجام انجام شـد.
رئیـس کمیسـیون اقتصـادی مجلـس بـا بیـان اینکـه مـا بایـد مقاومت کـرده و 
همبسـتگی خـود را حفظ کنیم، گفـت: بدترین و زهرآلودترین معضل این اسـت که 
ما به خاطر موضوعات روز و مسـائل انتخابات و مباحث هیات رئیسـه و... به جان هم 
بیافتیـم. الان بنـده در این دوره به جای آقای پورابراهیمی رفته ام و در هرجلسـه ابتدا 
از ایشـان تعریـف و از زحماتـش تشـکر می کنم اما اینکـه بخواهم ایشـان را بکوبم یا 
بگویم که خرابه ای را تحویل گرفتم با عقل و تدبیر سیاسـی و کشـورداری همخوانی 

ندارد.
ایـن عضـو فراکسـیون امیـد مجلـس گفت: مـا باید به سـمت برخـورد عقلایی و 
صبورانـه و بـه سـمت تحمـل همدیگر برویـم. بایـد در کنار هم باشـیم، با دوسـتان 

مروت با دشـمنان مـدارا.
حضرتـی بـا تاکید بـر ضـرورت تغییـر رویکـرد اقتصـادی در اداره مملکت گفت: 
رویکـرد خـود را بایـد حتما عوض کنیم، بخشـی از ایـن تغییر رویکـرد در این برنامه 
سـاختار اقتصادی منعکس می شـود و به نظر من لازم اسـت تغییر رویکرد سیاسـی 
هـم، در داخـل و حتـی خـارج داشـته باشـیم، اما ایـن اصلاح سـاختار بودجـه اقدام 

بسـیار خوبی است.

سـفیر اسـبق ایـران در نروژ و مجارسـتان گفـت : تهدید به تحریـم و افزایش 
حضور نظامی و فرسـتادن زیردریایی هسـته ای موجب آزادی کشـتی انگلیسـی 
نمی شـود بلکـه روی آوردن بـه گفت وگـو و رفـع توقیـف کشـتی گریـس ۱ در 

این بـاره موثرتر اسـت.
»عبدالرضـا فرجـی راد«  دربـاره آخریـن وضعیـت برجـام و تاثیـر تنش هـای 
اخیـر انگلیـس بـا ایـران بـر آن افـزود: تـداوم اجـرای برجـام و حیـات آن بـه 
دو مسـئله وابسـته اسـت؛  نخسـت ایـن کـه زمـان زیادی بـرای اجرایی شـدن 
اینسـتکس باقـی نمانـده اسـت. ایـران می گویدباید نفـت واردآن شـود و یا آنکه 
اروپایی هـا اعتبـار قابـل توجهی بـه آن تخصیص دهنـد که فعلا شـواهدی برای 

آن دیـده نمی شـود.
وی ادامـه داد: مسـئله دیگـر اجـرای فـاز سـوم کاهـش تعهـدات برجامـی از 
سـوی ایران اسـت. ایران تاکنون دو گام در کاهش تعهداتش در برجام برداشـته 
و ایـن دو گام بـا واکنـش چندانـی از سـوی اتحادیـه اروپـا روبـه رو نشـد اما گام 
سـوم کـه حـدود یک مـاه و نیم دیگر عملی می شـود و ایـران نیـز در اجرای آن 

جـدی اسـت، می توانـد بـا دو گام پیشـین ایران متفاوت باشـد.
ایـن تحلیلگـر مسـائل سیاسـت خارجی بـا تاکید بـر اینکه کاهـش تعهدات 
برجامـی ایـران واکنشـی بـه عـدم پایبنـدی اروپا بـه تعهداتش در برجام اسـت، 
اظهـار داشـت: برجـام هم اکنـون در یـک سراشـیبی قـرار گرفتـه و چشـم انداز 
کامـلا مشـخصی بـرای آینده آن وجود نـدارد، هر چند پیشـنهاد اخیر ظریف در 
نیویورک، طرح فرانسـه و جلسـه بعدی کمیسـیون مشـترک برجام و… بر آینده 

آن موثـر خواهـد بـود امـا هم اکنـون نشـانه امیدوارکننـده ای درباره اینسـتکس 
وجـود ندارد.

فرجـی راد سـفر یوسـف بـن علـوی وزیـر امـور خارجـه عمـان بـه تهـران را 
سـفری تعیین کننـده در کاهـش تنـش میان ایـران و انگلیس دانسـت و تصریح 
کـرد: عمانی هـا قبـلًا هـم میـان ایـران و آمریـکا و هـم میـان ایـران و انگلیـس 
میانجیگـری کرده انـد. اگـر ایـن بـار هـم موفق شـوند می تـوان امیدوار بـود که 
لنـدن کشـتی حامـل نفت ایران در جبـل الطارق را آزاد کند و ایران هم کشـتی 
توقیـف شـده انگلیسـی را رهـا کنـد تا از ایـن طریق وضعیـت بهبود پیـدا کند. 
امـا در صورتـی کـه تنش هـا میـان ایـران و انگلیـس بـالا بگیـرد و میانجیگـری 
عمـان هـم مثمر ثمـر واقع نشـود، این مسـئله بی تردید بـر توافق هسـته ای اثر 

گذاشـته و منجـر بـه تضعیف آن خواهد شـد.
دیپلمات پیشـین کشـورمان با اشـاره به اسـتراتژی لندن برای نزدیک شـدن 
هـر چه بیشـتر بـه آمریـکا اظهارداشـت: اگر مسـئله خـروج بریتانیـا از اتحادیه 
اروپـا اتفـاق نیفتـاده بـود، قطعـاً انگلیسـی ها بـدون هماهنگی بـا اتحادیـه اروپا 
نفتکـش حامـل نفـت ایـران را توقیـف نمی کردند اما آنهـا اکنون خـود را جدا از 
اتحادیـه اروپـا می داننـد و همانطـور هـم که اعلام شـد آنهـا به خواسـت آمریکا 

نفتکـش حامـل نفت ایـران را توقیـف کردند.
فرجـی راد بـا بیـان اینکـه انگلیـس بـا توقیـف نفتکـش حامـل نفـت ایران 
نشـان داد از نظـر سیاسـی خـود را بـا آمریـکا و نـه اروپـا هماهنـگ می کنـد، 
ابـراز داشـت: شـاید دلیـل اقدامـات و سـخنان جرمـی هانـت این باشـد که او 

می خواهـد هماهنگـی خـود را بـا کاخ سـفید نشـان دهـد کـه البتـه با دسـت 
رد ترامـپ روبـه رو شـد و رئیس جمهـور آمریـکا حمایـت خـود را از بوریـس 

جانسـون اعـلام کرد.
وی یـادآور شـد: قطعـاً اقـدام انگلیـس در افزایش حضـور نظامـی در منطقه 
خلیـج فـارس و احتمـال درگیـری بـا ایـران اقـدام خـام و غیرعاقلانه ای  اسـت. 
افزایـش حضـور نظامـی و فرسـتادن زیردریایی هسـته ای موجب آزادی کشـتی 
انگلیسـی نمی شـود بلکـه روی آوردن بـه گفت وگو و رفع توقیف کشـتی گریس 

۱ در ایـن بـاره موثرتر اسـت.
سـفیر بیشـین ایـران در نروژ و مجارسـتان اضافـه کرد: جهان عوض شـده و 
انگلیسـی ها بایـد بـاور کننـد کـه قدرت هـای منطقـه ای می توانند هـم  پابه پای 
بـا قدرت هـای برتـر از منافـع خـود دفـاع کننـد. اقدامـات انگلیـس هـر چند به 
نزدیکـی بیشـتر لنـدن و واشـنگتن منجـر می شـود امـا در عین حال انسـجام و 
نزدیکـی بیشـتر مـردم ایـران و حساسـیت مـردم منطقـه را در قبـال رفتارهای 

لنـدن به همـراه دارد.
فرجـی راد بـا بیـان اینکـه ترامـپ از اقدامات انگلیـس چندان حمایـت نکرده 
اسـت، یـادآور شـد: اقدامـات انگلیـس تنش ها و احتمـال درگیـری را در منطقه 
افزایـش مـی دهـد در حالـی که هدف ترامـپ افزایش فشـار به ایـران به منظور 
آمـدن تهـران به میز مذاکره و همچنین حفظ سـطحی از تنـش در منطقه برای 
سرکیسـه کـردن کشـورهای حاشـیه خلیج فارس اسـت امـا او بـه دنبال جنگ 

و درگیری نیسـت.

الیاس حضرتی: 

رقیب قادر به نقد اصلاح طلبان در ۸ سال دولت خاتمی نیست

سفیر پیشین ایران در نروژ:

تهدید موجب آزادی کشتی انگلیسی نمی شود
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گواراترین زندگى
 از آنِ كسى است كه به آنچه خداوند 

قسمت او كرده ، خرسند باشد 

چهارشنبه - 2 مرداد 1398- سال بیست و دوم - شماره  4849

مدیر درمان تأمین اجتماعی استان قم مشکل راه دسترسی بیمارستان امام رضا)ع( را 
مورد تأکید قرار داد و گفت: هیچ کدام از مقامات ارشد استان اولویتشان درست کردن راه 

دسترسی این بیمارستان نیست و این اراده در سطح استان وجود ندارد.
داوود علیمحمدی با بیان اینکه استان قم در بخش درمان مستقیم با محرومیت و 
ضعف روبه رو بوده است اظهار داشت: یک بخش از این محرومیت ها با ساخت بیمارستان 
امام رضا)ع( جبران شده اما کفایت موضوع نمی کند و امیدواریم  بتوانیم در این زمینه 

کارهای بزرگ تری را انجام دهیم.
مدیر درمان تأمین اجتماعی استان قم با اشاره تعداد بستری های صورت گرفته در 
بیمارستان امام رضا)ع( گفت: 11 هزار 800 بستری در این بیمارستان داشتیم که امسال 

به بالای دوازده هزار بستری رسانده ایم.
وی با اشاره به مراحل و نحوه راه اندازی بیمارستان امام رضا)ع( ابراز کرد: چند سالی 
بود که مسائل سیاسی و سایر مشکلات اجازه راه اندازی بیمارستان را به ما نمی داد، در 
نهایت انجام این مهم با پیگیری های مستمر به وقوع پیوست و بیمارستان امام رضا)ع( 

به صورت آزمایشی راه اندازی شد.
علیمحمدی ادامه داد: مصوبه ساخت این بیمارستان 100 تختخوابی بود و ردیف ها با 
بودجه های اختصاص  یافته با یکدیگر همخوانی نداشت بنابراین درخواست صدور مجوز 
صد و بیست تختخوابی را کردیم. انجام این امر سبب اضافه شدن صد و چهل تشکیلات 

اضافه شده و کمبودها جبران شد.
مدیر درمان تأمین اجتماعی استان قم افزود: شهر قم 760 هزار نفر بیمه شده تامین 
اجتماعی دارد و با وجود جمعیت یک  میلیون و 300 هزار نفری نیازمند امکانات پزشکی و 
بیمارستانی است؛ همچنین قانون اقتصاد درمان می گوید باید مراکز بزرگ در جاهایی که 
تراکم جمعیتی دارد راه اندازی شود اما در قم این گونه نبوده و در این راه سنگ اندازی های 

بسیاری داشتیم.
وی مشکل راه دسترسی بیمارستان امام رضا)ع( را مورد تأکید قرار داد و گفت: هیچ  
کدام از مقامات ارشد استان  اولویتشان درست کردن راه دسترسی این بیمارستان نیست 

و این اراده در سطح استان وجود ندارد.

مدیر درمان تأمین اجتماعی استان قم :

اراده ای برای رفع مشکل راه دسترسی بیمارستان امام رضا)ع( وجود ندارد

و  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
توسعه منابع استانداری قم گفت: سازمان 
استاندارد  کل  اداره  و  کشاورزی  جهاد 
محصول های  دامنه  توسعه  برای  قم 
استان  در  سلامت  گواهی  دارای 
به صورت مشترک بسته ای را تعریف و یا 

تفاهم نامه ای را منعقد کنند. 
در  سه شنبه  روز  غضنفری  مهرداد 
و  تسهیل  کارگروه  جلسه  پانزدهمین 
رفع موانع تولید در تالار امام جواد )ع( 
استانداری اظهار داشت: این موضوع در 
برای  شرایط فعلی که برخی کشورها 
پذیرش محصول های سالم اعلام آمادگی 
کردند، بسیار حائز اهمیت است.وی بابیان 
اینکه در زمینه استانداردسازی کالاها، 

محصول های غذایی ازجمله محصول هایی 
که با رویکرد صادراتی تولید می شود از 
اهمیت ویژه تری برخوردار می باشد، افزود: 
هرچند دستگاه های تخصصی در زمینه 
مانیتورینگ و پایش سموم برنامه های 
مستمر و جاری دارند، ولی بااین حال تعداد 
محصول های تولیدی در قم که دارای 
گواهی نامه سلامت است مشخص نیست.

محافل  در  امروز  کرد:  اضافه  وی 
محصول های ارگانیک نیز مطرح است 
استان  در  گفت  می توان  جرأت  به  و 
محصول ارگانیکی که در تولید آن سم و 
مواد شیمیایی به کار گرفته نشود، نداریم.

معاون استاندار قم با تاکید بر حرکت 
به سمت تولید محصول های غذایی سالم 

جهاد  سازمان  خصوص  این  در  افزود: 
کشاورزی و اداره کل استاندارد وظیفه 
مهمی را بر عهده دارند.وی یادآور شد: در 
برخی از نقاط با مراقبت هایی که صورت 
می گیرد بازار مصرف نیز پیش بینی شده 
محصول  فروش  برای  بازارچه هایی  و 
سالم در نظر گرفته می شود.غضنفری با 
اذعان به بالا بودن هزینه تولید محصول 
سالم گفت: طبیعتاً مخاطبان خاصی برای 
پرداخت هزینه بیشتر در برابر محصول 
باکیفیت تر وجود دارد و باید در این زمینه 

فرهنگ سازی صورت گیرد.
تولید محصول سالم در  افزود:  وی 
خیلی  گلخانه ای  محصول های  حوزه 
هنر نیست چون تحت کنترل خاصی 

است و مشکل ما بیشتر در حوزه تولید 
محصول های غذایی در فضای باز است که 

برنامه خاصی را می طلبد.
معاون استاندار قم در بخش دیگری از 
سخنان خود با اشاره به اهمیت استفاده 
از ظرفیت های صندوق توسعه ملی در 
این استان گفت: در قم از این ظرفیت 
به خوبی  روستایی  پایدار  اشتغال  در 

استفاده شده است.
عملکرد  از  گزارشی  داد:  ادامه  وی 
بانک ها در زمینه صندوق توسعه ملی تهیه 
شود، و این موضوع که در سطح کشور 
رقابتی و شناور است، نیز یکی از معیارهای 
ارزیابی عملکرد بانک ها و دستگاه های 

اجرایی در سال جاری می باشد.

معاون استاندار قم: 

دامنه محصول ات غذایی دارای گواهی سلامت قم گسترش یابد

از  قم  استان  فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
رکوردشکنی مصرف آب در قم خبر داد و گفت: بیست و 
ششم تیرماه مصرف آب در قم به بیش از 5600 لیتر در 
ثانیه رسید که این میزان یک رکورد در تاریخ آبرسانی به 

قم به شمار می رود.
دکتر علی جان صادق پور با اشاره به روند افزایشی 
مصرف آب در قم اظهار داشت: میزان مصرف آب در 
چهارماهه نخست سال جاری به بیش از 44 میلیون متر 
مکعب رسید که این میزان نسبت به مدت مشابه سال قبل 

بیش از 10 درصد افزایش داشته است.
وی با اشاره به رکوردشکنی مصرف آب در قم گفت: 
مصرف آب در قم در روز بیست و ششم تیرماه به 5600 
لیتر در ثانیه رسید که این میزان مصرف در تاریخ آبرسانی 
به قم یک رکورد به شمار می رود این در حالی است که 

مصرف آب در بالاترین میزان خود در سال گذشته به 
5170 لیتر در ثانیه رسید.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم روند فعلی 
مصرف آب را نگران کننده دانست و خاطرنشان کرد: در 
حال حاضر تمام ظرفیت های موجود در داخل و خارج 

استان برای تأمین آب شهر قم به کار گرفته شده است.
وی از شور شدن آب در روزهای اخیر در شهر خبر داد و 
گفت: به منظور جلوگیری از قطع آب، تمام چاه های داخل 
شهری و منطقه علی آباد به مدار بهره برداری وارد شدند و 
همان طور که بارها اعلام کرده بودیم با توجه به شوری آب 
این چاه ها، اجباراً شاهد افزایش درصد شوری آب در شهر 

شده ایم.
دکتر صادق پور با بیان اینکه تمام تلاش ما استمرار در 
آبرسانی به شهروندان است، تصریح کرد: با وجود هشدارها 

همچنان با مصرف بالای آب در شهر مواجه هستیم که با 
این روند ممکن است در بخش هایی از شهر با جیره بندی 

آب مواجه شویم.
وی با بیان اینکه سرانه مصرف آب در قم به ازای هر نفر 
به بیش از 170 لیتر در شبانه روز رسیده است، تأکید کرد: 
این میزان مصرف برای منطقه ای گرم و خشک قم که با 
کمبود آب مواجه است بسیار بالاست در صورتی که هر فرد 

با حدود 80 لیتر هم  می تواند زندگی مطلوبی داشته باشد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان با بیان اینکه 
انتظار داریم مردم عزیز در مصرف این سرمایه گران مایه و 
غیرقابل جایگزین، نهایت دقّت و سعی خود را به عمل آورند، 
خاطرنشان کرد: در صورت همکاری بیشتر، ما می توانیم 
میزان استحصال آب از چاه ها را کاهش داده و آب با کیفیت 

مطلوب تری در اختیار شهروندان قرار دهیم.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم :

رکورد مصرف آب در قم شکست

نامحـرمانه

دریـچه

اخبــار

علت شکایت از »فلاحت پیشه« چه بود؟ 
سخنگوی هیات نظارت بر رفتار نمایندگان از شکایت از فلاحت پیشه عضو کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس به دلیل اظهارات مغایر با سیاست نظام خبر داد.محمدجواد جمالی در توضیح 
جلسه دیروز هیات نظارت بر رفتار نمایندگان گفت: هیات نظارت روزسه شنبه میزبان آقای محسنی بندپی 
رئیس سابق سازمان بهزیستی و استاندار فعلی تهران برای بررسی ادعا های مطرح شده در پرونده استیضاح 
آقای ربیعی وزیر سابق کار بود که ایشان هم از یکی از نمایندگان مجلس شکایت کرده است. توضیحات و 
مستندات ارائه شد.وی افزود: این پرونده قریب به یک سال است که در مرحله بررسی در هیات نظارت بوده. 
موضوع استیضاح به مرداد سال گذشته برمی گردد، ولی چون مطالب متعدد بود، ما در حال بررسی هستیم 
که امیدواریم بتوانیم به جمع بندی برسیم.جمالی با اشاره به حضور سردار اشراق معاون حقوقی و پارلمانی 
نیروی انتظامی در هیات نظارت درگفت وگو با ایسناگفت: ناجا از یکی از نمایندگان با موضوع توهین و افترا 
نسبت به پرسنل نیروی انتظامی و دخالت در برخی از تصمیمات فرمانده نیروی انتظامی آن شهرستان، از 
یکی از نمایندگان شکایت کرده است که در این رابطه مستندات و فایل صوتی را هم در اختیار هیات قرار 
داده که قرار شد در جلسات بعدی از نماینده برای ارائه ادله اش دعوت کنیم.سخنگوی هیات نظارت بر رفتار 
نمایندگان هم چنین از موکول شدن بررسی شکایت از فلاحت پیشه نماینده اسلام آباد غرب به جلسه بعدی 
به دلیل طولانی شدن جلسه خبر داد و در توضیح این شکایت خاطرنشان کرد که در شکایت مطرح شده 
است که وی علی رغم مستندات شورای عالی امنیت ملی اظهارنظر هایی مربوط به ایران و آمریکا کرده است 

که مغایر با سیاست نظام مبنی بر عدم مذاکره بین ایران و آمریکا بوده است.

نامه »لاریجانی« به »روحانی« 
سخنگوی هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی از نامه رئیس مجلس به رئیس جمهور در مورد 
اجرای ناقص قانون افزایش حقوق کارمندان و همسان سازی حقوق بازنشستگان خبر داد.اسدالله عباسی 
در حاشیه جلسه علنی صبح دیروز سه شنبه مجلس در جمع خبرنگاران گفت: مجلس در رابطه با 
حقوق کارکنان دولت مصوبه ای داشت که فرمول آن 400 هزار تومان افزایش و تا 10 درصد بود، اما 
دولت بر اساس قانون عمل نکرد؛ لذا آقای لاریجانی نامه تطبیق قوانین را خطاب به رئیس جمهور در 
رابطه با نقص اجرای قانون توسط دولت نوشت.وی اضافه کرد: همچنین بار ها اعلام شد که دولت در 
این باره با مجلس مذاکره کند تا به نقطه مشترکی برسیم و موانع رفع شود، ولی تا اینجا همکاری نشد 
و آقای لاریجانی ناچار شدند این نامه را بزنند تا این الزام اعمال شود و در رابطه با همسان سازی حقوق 
بازنشستگان نیز توجه کافی صورت گیرد. چرا که مصوبه مجلس در راستای حمایت از کسانی بوده که 

حقوق پایین داشتند، اما بیشتر به نفع کسانی شده که حقوق بالای 10 میلیون داشتند.

تخفیف مجازات سربازان فراری 
رئیس اداره سرمایه انسانی سرباز ستاد کل نیرو های مسلح با اشاره به اجرای طرح بازگشت به سنگر 
برای سربازان فراری، گفت: اگر سربازان فراری، خود معرف باشند، از سوی نیرو های مسلح به آن ها 
مساعدت می شود.کمالی در رابطه با بازگرداندن سربازان فراری به خدمت اظهار کرد: سربازانی که برای 
نخستین بار ترک خدمت کنند و بیش از 60 روز از فرار آن ها نگذشته باشد، فراری محسوب نمی شوند 
و مقررات فرار برای آن ها جاری نیست، بهتر است تا پیش از گذشت 60 روز، خود را معرفی کرده و 
مجدداً به خدمت باز گردند.رئیس اداره سرمایه انسانی سرباز ستاد کل نیرو های مسلح افزود: اگر فرار برای 
بار دوم صورت بگیرد یا بیش از 60 روز ادامه پیدا کند، این دسته از سربازان، فراری محسوب می شوند.

محسن افشانی به یک سال حبس محکوم شد 
غلامحسین اسماعیلی از صدور یک سال حبس قطعی برای محسن افشانی خبر داد.غلامحسین 
اسماعیلی سخنگوی قوه قضاییه در خصوص آخرین وضعیت پرونده محسن افشانی اظهار کرد: علت 
زندانی بودن این فرد به دلیل یک محکومیت قطعی شده از قبل است.سخنگوی قوه قضاییه بیان کرد: 
این فرد دو پرونده دارد؛ یک پرونده برای گذشته است که برای آن به یک سال حبس محکوم شده و این 
حکم قطعی است.وی تاکید کرد: این فرد هم اکنون در حال تحمل محکومیت قطعی شده یک سال 

حبس است.اسماعیلی با بیان اینکه پرونده جدید او نیز در حال سپری کردن مراحل رسیدگی است.

بوریس جانسون نخست وزیر انگلیس شد
"بوریس جانسون" سرانجام روز سه شنبه با آرای اکثریت اعضای حزب محافظه کار انگلیس به عنوان 
نخست وزیر این کشور انتخاب شد.در پی اعلام استعفای ترزا می از سمت نخست وزیری بریتانیا که به 
دلیل ناکامی اش در اجرای بریگزیت و مدیریت آن رخ داد، حزب محافظه کار بریتانیا که پیروز انتخابات 
پیشین در پارلمان بود امروز از میان بوریس جانسون و جرمی هانت رای گیری کرد و در نتیجه جانسون 

همانطور که پیش بینی می شد به عنوان رهبر حزب و نخست وزیر انتخاب شد.

یادداشت های شهر سیل زده/۵۰ 
محمد خامه یار

خودباوری و اعتماد به نفس را نباید دست کم گرفت و به سادگی از کنار آن گذشت. چنین اصلی در 
واقع سرمایه زندگی انسان های موفق در جامعه است.

وقتی با چنین افرادی در سخت ترین شرایط مواجه می شوم بارقه امید را در تمام وجود احساس 
می کنم. یادم  می آید وقتی روز اول روی پل شهدای هفتم تیر و دیواره رودخانه کشکان گذرم افتاد 
وحشت کردم و گفتم ترمیم و بازساری این پل به صورت موقت هم که شده دست کم یک ماه زمان 
می خواهد اما یکی از فرماندهان ارتش که کنارم بود، گفت: ما این پل را یکی دو روزه آماده می کنیم و 

بار ترافیکی آن طرف را کاهش می دهیم...
درست دو روز بعد از روی همان پل عبور می کنم و همت والا و اعتماد به نفس ارتشی ها را می 
ستایم و به آن ها آفرین و زنده باد می گویم.در گوشه و کنار شهر هم وقتی با عزم و اراده نیروهای مخلص، 
متعهد، خلاق و کارآمد که از اعتماد به نفس بالایی برخوردارند، مواجه می شوم، احساس می کنم آبادی 
شهر تنها به دست همین نیروهای داوطلب رقم خواهد خورد و مسئولین باید با سیاست گذاری صحیح 
از وجود بالقوه آنان بهره وافی و کافی را ببرند اما با فروکش کردن تب حادثه نیروهای کارآمد به دلیل 
عدم سیاست گذاری صحیح آهنگ بازگشت را سر می دهند و صحنه را ترک می کنند. حالا اگر مردم 
شهر از مشکلات رنج می برند و مثل اهالی بسیاری از شهرهای زلزله زده  خود را رها شده می بینند به 

خاطر همین عدم توجه به این مقوله است.

آیت الله سعیدی:

برخی مداحان در قم برنامه های
 اصیل فرهنگی را خنثی می کنند

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( گفت: برخی مداحان و سخنرانان که سبک ها و 
برنامه های خاص دارند وارد قم شده و برنامه های اصیل فرهنگی را خنثی می کنند.

آیت الله سید محمد سعیدی ظهر سه شنبه در نشست ستاد شؤن فرهنگی اداره کل تبلیغات اسلامی 
استان قم که در سالن محراب شبستان امام خمینی )ره( حرم حضرت معصومه )س( برگزار شد، اظهار 
داشت: در قرآن کریم بر لزوم پاسداری از مرزها و حدود الهی تاکید شده است.وی با بیان اینکه قرآن 
کریم حد و مرزها را به مؤمنان معرفی کرده است، افزود: لازم است زمانی که دست تحریف می خواهد 
احکام، معارف، نمادها و شعائر مذهبی را به انحراف بکشاند با تمام وجود در مقابل آن ایستادگی کرده 
و از آن دفاع کرد.وی با بیان اینکه افرادی به دنبال بی محتوا کردن درون دین هستند، تصریح کرد: 
متأسفانه گاهی انحراف هایی از بیرون قم وارد این شهر می شوند که باید با آن مقابله کرد.امام جمعه قم 
با بیان اینکه برخی مداحان و سخنرانان با جاذبه های کاذب خود فعالیت ها و برنامه های اصیل فرهنگی 
را خنثی می کنند، افزود: برخی مداحان و سخنرانان که سبک ها و برنامه های خاص دارند وارد شهر 
کریمه اهل بیت )س( می شوند و برنامه های اصیل فرهنگی را خنثی می کنند.وی بیان کرد: گاهی برخی 
فیلم ها و سریال ها در مناسبت های خاص از جمله ماه محرم و ماه مبارک رمضان با خصوص معرفی 
شخصیتی ارزشی تولید می شود اما بعد از پایان فیلم در مراسم تجلیل از شخصیت های اصلی، این افراد با 
پوشش، رفتار و گفتار نامناسب حضور می یابند و تمام آن نقش را زیر سوال می برد.به گزارش مهر، آیت 
الله سعیدی گفت: کربلا و عاشورا همه ادوار تاریخی را بهم زد که ما به دنبال حریم داری از آن هستیم.

وی با بیان اینکه کربلا درس و مکتبی را در قوی ترین شکل خود به مردم ارائه کرد، افزود: امام حسین 
)ع( قبل از حضور در کربلا زمین آنجا را خریداری کرد زیرا می دانست که حرکت ایشان به عنوان یک 
حماسه بزرگ تا ابد در تاریخ باقی خواهد ماند.تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( بیان کرد: امام 
حسین )ع( به خوبی مقابل نفاق و ظلم ایستادگی کردند و درس بزرگی را به مردم دادند.وی با اشاره به 
لزوم آموزش مداحان در حوزه های مختلف اظهار داشت: باید مداحان و سخنرانان ساماندهی شوند زیرا 

این افراد نقش مؤثری در ترویج آموزه های ائمه )ع( دارند.

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم خبر داد؛

تدوین سامانه ای به منظور ساماندهی هیأت های مذهبی 
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم از تدوین سامانه ای به منظور ساماندهی هیأت های مذهبی در قم 

خبر داد و گفت: باید از ظرفیت دستگاه ها برای کمک به هیأت های مذهبی استفاده کرد.
حجت الاسلام رضا عزت زمانی ظهر سه شنبه در نشست ستاد شؤن فرهنگی اداره کل تبلیغات 
اسلامی استان قم که در سالن محراب شبستان امام خمینی )ره( حرم حضرت معصومه )س( برگزار 
شد، اظهار داشت: این ستاد به منظور رفع مشکلات و آسیب های هیئت ها و مجالس اهل بیت )ع( برپا 
شده است.وی ادامه داد: قمه زنی توسط گروه هایی خاص انجام می گرفت که این امر از جمله آسیب هایی 
است که با مشارکت مجموعه های مختلف به دنبال رفع آن هستیم.مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم 
تصریح کرد: دغدغه ستاد شؤن فرهنگی کمک به رشد فعالیت های فرهنگی استان قم است.وی اضافه 
کرد: از جمله فعالیت های این ستاد می توان به تقویت جریان محتوایی فعالیت های مذهبی، ساماندهی 
برخی ساختارها از جمله مسجد و هیأئت و ارائه الگوهای جدید مورد تأیید شرع برای افزایش نشاط و 
شادی در میان مردم اشاره کرد.حجت الاسلام عزت زمانی بیان کرد: نشست های مختلف ستاد شؤن 

فرهنگی به منظور برنامه ریزی جهت فعالیت های هیئت ها در ماه محرم برگزار می شود.

استاندار قم گفت: اداره کل استاندارد 
قم باید اولویت های خود را مشخص و با 
توجه به ظرفیت های خوب قم در زمینه 
های مختلف به ویژه تولید غذای حلال 
یک نشان ویژه استاندارد برای این استان 

تعریف کند.
در  سه شنبه  روز  سرمست  بهرام 
و  تسهیل  کارگروه  جلسه  پانزدهمین 
رفع موانع تولید در تالار امام جواد )ع( 
استانداری اظهار داشت: نشان استاندارد 
و  اعتباردهنده  نشان  کالا،  یک  برای 
سرمایه افزاینده آن به شمار می آید.وی 
به گونه ای  باید  جامعه  در  داشت:  بیان 
فرهنگ سازی شود که وقتی یک کالایی 
خیال  می کند،  دریافت  را  نشان  این 

مصرف کننده از همه چیز راحت شود.
در  رغبت  ایجاد  بر  تاکید  با  وی 
نشان  دریافت  برای  تولیدکنندگان 
استاندارد گفت: در ارائه نشان استاندارد 
استانداردهای  باید  به کالاهای مختلف 
جهانی مدنظر قرار گیرد.سرمست ادامه 
برای  به کالا  استاندارد  داد: دادن نشان 
جاذبه  حدی  به  باید  تولیدکنندگان 
داشته باشد که هزینه هایی که به منظور 
به نوعی  این نشان صرف می کنند  اخذ 
تاکید  با  شود.وی  تلقی  سرمایه گذاری 
بر همکاری و هم افزایی بین دستگاه ها 
برای انطباق محصول ها با استاندارد بیان 
کرد: علاوه بر اداره کل استاندارد، سایر 
شهرک های  شرکت  ازجمله  دستگاه ها 
صنعتی، جهاد کشاورزی، صنعت، معدن 
و تجارت، پارک علم و فناوری و غیره نیز 
باید در این زمینه تلاش کنند.استاندار 
قم استفاده ازنقطه نظرهای دستگاه ها در 
برنامه عملیاتی استاندارد استان را ضروری 
خواند و افزود: کلیات برنامه های اداره کل 

استاندارد برای افزایش کیفی استاندارد 
دستگاه ها  همه  و  است،  تصویب  مورد 
به تدریج برنامه های خود در این رابطه را در 
کارگروه تسهیل مطرح نمایند.وی اظهار 
کرد: از اداره کل استاندارد انتظار می رود 
که برنامه عملیاتی آن عملیاتی ترین برنامه 

در بین دستگاه های اجرایی استان باشد.

* فرایند تشخیص استاندارد کالا 
در قم اصلاح شود

گفت:  جلسه  نیزدراین  قم  فرماندار 
تشخیص  برای  آزمایش  انجام  فرایند 
محصول  و  کالا  یک  بودن  استاندارد 
تولیدی در این استان دارای مشکل هایی 
است و باید با فرهنگ سازی اصلاح شود. 
مرتضی حیدری اظهار داشت: برای توسعه 
برند حلال از محل اعتبارات فنی هدف 
گذاری خوبی صورت گرفته ولی هنوز در 
استان برند و یا نشان تجاری که بخواهیم 

آن را تقویت کنیم شناسایی نشده است.
فرماندار قم یا اشاره به مشکلات تولید 
کنندگان محصول های غذایی، رسیدگی 
افزود:  و  داد  قرار  تاکید  مورد  را  آنها  به 
برداشت عمومی این تولید کنندگان از 

کالای  استاندارد  برای تشخیص  هزینه 
تولیدی خود این است که این کار هیچ 
سود و منفعتی را در پی ندارد و هدف فقط 
گرفتن پول و سپس غیر استاندارد اعلام 
آزمایش  آنهاست.حیدری  کالای  کردن 
نوعی  را  تولیدی  کالاهای  استاندارد 
حمایت از محصولات و بالابردن کیفیت 
آنها توصیف کرد و افزود: برای استقبال 
تولید کنندگان از انجام آزمایش استاندارد 
بر روی محصولاتشان باید فرهنگ سازی 
بودن  دار  به مشکل  اذعان  با  کنیم.وی 
فرایند انجام آزمایش استاندارد کالا در قم 
گفت: در این خصوص باید یک کارگروه 
فرعی تحت عنوان توسعه برند حلال شکل 
بگیرد، تا صادرات محصول های حلال که 
از طریق اعتبارات فنی قابل حمایت است، 
رونق لازم را پیدا کند و وضعیت فعالان 
این حوزه نیز بررسی شود.رئیس سازمان  
برنامه و بودجه قم نیز  در این جلسه بیان 
داشت: فعالیت هایی که اداره کل استاندارد 
از وظایف جاری است و  انجام می دهد 
بودجه آن باید از محل اعتبارات هزینه ای 

تأمین شود.
اینکه  بیان  با  نوربخش  محمود 

استاندارد برای بخش اعظم کاری که به 
آن سپرده می شود، منابع متمرکز و ملی 
دارد، گفت: بر حسب میزان برنامه هایی که 
در سطح ملی طراحی می شود نیز برای 
آن تأمین منابع صورت می گیرد، از این 
رو فارغ از این محل، در بودجه استان در 
بحث اعتبارات هزینه ای چیزی برای آن 

در نظر گرفته نشده است.

* ۲۰۶ واحد تولیدی متخلف قم 
جمع آوری شد

مدیرکل استاندارد قم نیز در این جلسه 
با ارائه گزارشی از برنامه های تهیه شده 
برای ارتقا کیفی کالاهای تولیدی استان از 
طریق انطباق با معیارهای استاندارد گفت: 
برخورد با تولید کنندگان متخلف که اقدام 
به تولید کالاهای بی کیفیت می کنند، 
سال  و  گرفته  صورت  راستا  همین  در 
گذشته کالاهای ۲06 واحد از سطح بازار 
جمع آوری شد.مجید آوری فرد با بیان 
اینکه برخورد با متخلفان شامل مراحل 
مختلفی از جمله تذکر، اخطار، توقیف و 
جمع آوری است، گفت: سعی کردیم تا 
از ارجاع واحدهای متخلف به مقام قضائی 
مگر متخلفانی که با علم و یقین تخلف 
به  اشاره  با  کنیم.وی  خودداری  کردند، 
تهیه طرحی پیشنهادی از سوی اداره کل 
استاندارد قم گفت: بر اساس این طرح که 
به سازمان استاندارد کشور نیز پیشنهاد 
شده، دولت برای انجام آزمایش استاندارد 
به جای خرید یک کالا و آزمایش آن، این 
کار را از طریق انعقاد قرار داد با یک شرکت 
خصوصی و دادن کار مزد به آن انجام 
می دهد که این کار دست کم باعث چهار 
برابر شدن تعداد کالاهای مورد آزمایش 

قرار گرفته شده می شود.

استاندارقم: 

نشان ویژه استاندارد برای قم تعریف شود

سفره کارگران کوچکتر شد! کاریکاتور

سجاد جعفری

شهردار قم :

سرانه فضای سبز شهر قم 
باید به ۲۶ مترمربع برسد

شهردار قم گفت: سرانه فضای سبز قم سال 94 نزدیک به 14 مترمربع 
بوده که امروز به بیش از 19 مترمربع رسیده است و برنامه داریم تا سال 

1400 این سرانه را به ۲6 مترمربع برسانیم.
دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد با بیان اینکه شهر قم در مرکز کشور، مرکز 
جهان تشیع و حوزه های علمیه شیعه است، اظهار کرد: 86 هزار طلبه در قم 
در حال تحصیل هستند و 118 کشور نماینده در قم دارند و مراجع عظام 
تقلید نیز در این شهر سکونت دارند.شهردار قم با تاکید بر اینکه قم پایتخت 
معنوی کشور است، تصریح کرد: قم از نظر ابعاد مختلفی ظرفیت های 
شگرفی در کشور دارد.دکتر سقائیان نژاد با بیان اینکه این شهر با بیش از 
یک میلیون جمعیت در چهارراه مواصلاتی مرکز کشور قرار دارد، گفت: قم 
خاستگاه انقلاب، خاستگاه تمدن و فرهنگی دینی، تقریب مذاهب و… است 
و بیش از 600 مرکز پژوهشی و دانشگاهی در این شهر فعال است که این 
شهر را در جایگاه بالایی قرار داده و در کشور و جهان شاخص کرده است.

وی با بیان اینکه اقلیم قم اقلیم خشکی است و شهرداری برنامه های ویژه ای 
در حوزه زیست محیطی دارد، اظهار کرد: سرانه فضای سبز قم سال 94 
نزدیک به 14 مترمربع بوده که امروز به بیش از 19 مترمربع رسیده است و 
برنامه داریم تا سال 1400 این سرانه را به ۲6 مترمربع به ازای هر شهروند 
قمی برسانیم.شهردار قم رویکرد توسعه فضای سبز در شهر را مهم ارزیابی 
کرد و افزود: ماندگاری زائر در قم حدود هشت ساعت است و به دنبال این 
هستیم که آن را به دو روز برسانیم؛ در شرایط فعلی تنها زائرین خدمات 
می گیرند در حالی که اگر این میزان ماندگاری به دوروز برسد اقتصاد شهر 

نیز متحول خواهد شد.

مدیر پروژه پارک هزارهکتاری شهر قم :

باغ پرندگان تا پایان سال تکمیل می شود
 مدیر پروژه پارک هزارهکتاری شهر قم با تاکید بر اینکه مراحل مختلف 
اجرای پروژه اعم از قفس ها، برکه اصلی، کافی شاپ، رستوران و معابر و 
امکانات باغ پرندگان در حال اجرا و تکمیل است، گفت: امیدواریم پایان 

امسال شاهد افتتاح این باغ باشیم.
سیدمهدی هاشمی با اشاره به سیاست های کلان مجموعه شهرداری 
قم در خصوص افزایش سرانه فضای سبز شهر قم گرفت، گفت: در همین 
راستا احداث باغ پرندگان به عنوان یک پروژه خاص تفریحی گردشگری 
در دستور کار شهرداری قم قرار گرفت.مدیرپروژه پارک هزارهکتاری قم با 
بیان اینکه این پروژه در زمینی به مساحت 1۲ هکتار احداث خواهد شد، 
افزود: موقعیت این پروژه به عنوان بخشی از پارک هزارهکتاری شهر قم، 
در مجاورت بلوار شهید آوینی و بوستان کوثر قرار گرفته است.هاشمی با 
بیان اینکه فاز نخست این پروژه به اتمام رسیده است، افزود: امیدواریم تا 
پایان سال 98 پیمان فاز دوم باغ پرندگان به اتمام رسیده و از سال 99 در 
اختیار شهروندان و زائرین شهر کریمه اهل بیت)س( قرار گیرد.وی با اشاره 
به بخش های مختلف باغ پرندگان قم، اظهار کرد: 11 قفس کوچک پرنده 
در این باغ 1۲ هکتاری پیش بینی شده و یک قفس ۲ هزار مترمربعی در 
قالب گلخانه گیاهان و پرندگان گرمسیری نیز در آن طراحی شده است.

مدیر پروژه پارک هزارهکتاری شهر قم ادامه داد: یک قفس بیش از 1۲ 
هزار مترمربعی نیز در این باغ طراحی شده که پیمانکار آن در مرحله انتخاب 
است تا عملیات اجرایی آن به زودی آغاز شود.هاشمی با تاکید بر اینکه 
مراحل مختلف اجرای پروژه اعم از قفس ها، برکه اصلی، کافی شاپ، رستوران 
و معابر و امکانات باغ پرندگان در حال اجرا و تکمیل است، گفت: امیدواریم 

پایان امسال شاهد افتتاح این پروژه باشیم.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :

طرح جامع حمل ونقل مشکلات ترافیکی 
شهر قم را رفع می کند

از تکمیل طرح جامع  ترافیک شهرداری قم  معاون حمل ونقل و 
حمل ونقل در آینده ای نزدیک خبر داد و گفت: با اجرایی شدن این طرح 
بسیاری از مشکلات حوزه حمل ونقل و ترافیک ازجمله اتوبوسرانی حل شده 
و قادر به خدمات مطلوبی به شهروندان خواهیم بود.عباس ذاکریان در 
جلسه بررسی واگذاری مالکیت تعدادی از اتوبوس های سازمان اتوبوسرانی 
به بخش خصوصی و حقوقی که در سالن جلسات شورای اسلامی شهر قم 
برگزار شد، به عدم توان مالی شرکت ها در تأمین و نگهداری اتوبوس ها اشاره 
کرد و اظهار داشت: در حال حاضر شرکت ها تنها نقش واسطه گری را در 
این پروسه ایفا می کنند.معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با اعلام 
مخالفت خود با واگذاری اتوبوس ها به بخش خصوصی، کم شدن نقش 
نظارتی سازمان اتوبوسرانی را یکی از دلایل این مخالفت اعلام کرد و افزود: 
با توجه به محدودیت هایی که در مناقصه و مزایده برای سازمان اتوبوسرانی 
ایجاد می شود نقش نظارتی سازمان به شدت کاهش پیدا می کند.ذاکریان 
با تشریح مشکلات سازمان اتوبوسرانی در دستگاه های مختلف استان، 
خاطرنشان کرد: باید بپذیریم امروز نیز شرایط دولت و شهرداری ها مانند 
سال های گذشته بوده و قادر به تأمین سهم خود در قراردادها نیست.وی از 
تکمیل طرح جامع حمل ونقل در آینده ای نزدیک خبر داد و گفت: با اجرایی 
شدن این طرح بسیاری از مشکلات حوزه حمل ونقل و ترافیک ازجمله 
اتوبوسرانی حل  شده و قادر به ارائه خدمات مطلوبی به شهروندان خواهیم 
بود.معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم ادامه داد: در این طرح برنامه 
عملکرد اتوبوسرانی از مسافر مبنا به پیمایش مبنا تغییر کرده و مسیرهای 
جدید تردد اتوبوس ها به صورت جامع و کامل تعریف شده و نوع سیستم 
اجرایی عامل تشویق کننده ای برای مشارکت بخش خصوصی برای حضور 

دارندگان اتوبوس در خطوط اتوبوسرانی خواهد بود.

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم خبرداد

پیشرفت بیش از ۷۰ درصدی پروژه 
تقاطع سه سطحه ولیعصر)عج(

 مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم از پیشرفت بیش از 70 
درصدی پروژه تقاطع سه سطحه ولیعصر)عج( خبر داد.عباس حلوائی زاده با 
اشاره به آخرین وضعیت پروژه تقاطع سه سطحه ولیعصر)عج(، اظهار کرد: 
این پروژه در حال حاضر 70 درصد پیشرفت فیزیکی دارد که برای اتصال 
رینگ کمربندی بلوار خلیج فارس وبلوار حضرت خدیجه و بلوار آیت الله 
بروجردی است.مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم با بیان 
اینکه یکی از مشکلات این بخش شهر ترافیک شدید در ایام خاص خصوصاً 
در نیمه شعبان بود، تصریح کرد: با احداث این پل و رمپ جهتی ویژه آن از 
میدان 7۲ تن تا بلوار خلیج فارس این مشکل کاهش خواهد یافت و مسیر 
پل مستقیم نیز به سمت بلوار شهید کبیری خواهد بود.حلوائی زاده با تاکید 
بر اینکه این پروژه ظرفیتی ویژه را برای این منطقه شهر ایجاد خواهد کرد، 
افزود: اجرای این تقاطع سه سطحه ترافیک را از سطح میدان خارج کرده و 

موجب تسهیل و روانی عبور و مرور مردم می شود.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم :

رویکرد واگذاری اتوبوس ها به بخش 
خصوصی نیازمند تغییر است

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم گفت: تجربه اتوبوسرانی 
در واگذاری مالکیت اتوبوس ها به بخش خصوصی تجربه مطلوبی نبوده 
و نیازمند تغییر رویکرد این حوزه هستیم.امیر یزدی در جلسه بررسی 
واگذاری مالکیت تعدادی از اتوبوس های سازمان اتوبوسرانی به بخش 
خصوصی و حقوقی که در سالن جلسات شورای اسلامی شهر قم برگزار 
شد، به بررسی ابعاد این موضوع پرداخت و اظهار داشت: با توجه به 
افزایش قیمت ها و اعتبارات محدود شهرداری نیازمند سازوکاری دقیق 
برای بهینه سازی ناوگان اتوبوسرانی هستیم.مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی 
شهرداری قم با اشاره به تجربیات ده سال گذشته در واگذاری بخشی از 
مالکیت اتوبوس ها به بخش خصوصی، تصریح کرد: تجربه اتوبوسرانی در 
واگذاری مالکیت اتوبوس ها به بخش خصوصی تجربه مطلوبی نبوده و 

نیازمند تغییر رویکرد این حوزه هستیم.

اخبــار

پیام آموزشی 
انحراف به چپ ثمره بی دقتی است. 

شما لایق یک سفر ایمن و آسوده هستید.
پلیس راهوراستان قم - فرهنگ ترافیک


